
بدینوسیله به اطلاع می رساند شــرکت شهرکهای صنعتی استان قم در نظر دارد نسبت به واگذاری حق  
بهره برداری درمانگاه  شهرك صنعتی محمودآباد واقع در كیلومتر 20 اتوبان قم – تهران – بلوار خلیج فارس 
– جنب ساختمان آتش نشانی را طبق مشخصات جداول ذیل به  اشخاص حقیقی و حقوقی از طریق فراخوان 

عمومی واگذار نماید.
لذا متقاضیان سرمایه گذاری می توانند از تاریخ انتشار این فراخوان تا تاریخ 1402/10/28 همه روزه جهت 
بازدید از محل درمانگاه اقدام نموده  وبه  شركت شهركهای صنعتی به نشانی قم 45 متری شهید صدوقی بلوار 
عطاران نبش كوچه 4 مراجعه نمایید و یا جهت كسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن های 02532904720 ،  

02532919200  و 09127532876 داخلی 221 تماس حاصل نمایند.
بند:

1(به درخواست كلی بدون مشخصات كامل ترتیب اثر داده نخواهد شد.
2( شخصیت حقیقی و یا حقوقی می بایست دارای حداقل سه سال تجربه در زمینه طب كار باشد.

3( مدت قرارداد دوسال از تاریخ تحویل درمانگاه می باشد.
4( كلیه تجهیزات و تاسیسات درمانگاه ازقبیل تجهیزات پزشكی و تجهیزات طب كار توسط كارفرما تهیه و آماده 

بهر برداری می باشد.
5( طرف قرارداد می بایســت مبلغ 9000،000،000 ریال بعنوان تضمین انجام تعهدات و حفظ و حراست از 

درمانگاه  به كارفرما سفته و یا ضمانت نامه بانكی ارائه دهد.

آگهی فراخوان عمومی

شناسه آگهی:1642363

عضو کمیسیون اصل نود قانون اساسی مجلس تاکید کرد: 
لزوم چاره اندیشی دولت نسبت به 

گرانی اقلام مصرفی خانوارها 
عضو کمیسیون اصل نود قانون اساسی مجلس گفت: در هفته های 
اخیر شاهد افزایش قیمت در برخی اقلام مصرفی خانوارها که با 
سفره مردم مرتبط است مواجه هستیم مانند گوشت، مرغ، تخم 
باشد.   آن ها فکر چاره  به  نیاز دولت نسبت  که  موارد دیگر  و  مرغ 
حسین میرزایی نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی 
در گفت وگویی، درخصوص نزدیک شدن به ماه مبارک رمضان و عید 
نوروز و لزوم چاره اندیشی دولت درخصوص تنظیم بازار، گفت: خب  صفحه 2

اختلاف نظرها درخصوص نحوه اجرای کاربرهای هاهمچنان پابرجاست!

بلوار پیامبر اعظم)ص( در دو راهی فرهنگ و اقتصاد
صفحه 4

صفحه 1

سرپرست سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم اعلام کرد:

۴۴ هزار و ۲۱۰ میلیارد 
ریال مجموع درآمدهای 

قم تا پایان آذرماه
صفحه 8

رئیس ستاد مرکزی اعتکاف:

۱۸ هزار نفر درقم 
معتکف می شوند

صفحه 8

مدیر کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم :

گرفتن کپی مدارک 
در ادارات ممنوع است
صفحه 4

یک مقام مسئول در مرکز بهداشت استان قم: 

۳۲ درصد مردم قم 
فشارخون بالا دارند

صفحه 4

کاهش چشمگیر بارندگی ها دراستان قم؛

مدیریت منابع آبی 
جدی گرفته شود

یک جشنواره با 2 شانس سیمرغ؛

 پرکارترین بازیگران 
جشنواره فیلم فجر کدامند؟

صفحه 2

صفحه 4

 / جعفری  عباس  یادداشت   / ایمان 
کارشناس حوزه مدیریت و حکمرانی؛ كاهش 
از  موجی  جاری،  سال  بارشهای  میزان  شدید 
نگرانی را در سطح جامعه به همراه داشته است، 
طبق داده های مركز ملی اقلیم و مدیریت بحران 
تا 20 دیماه  خشكسالی سازمان هواشناسی، 
امسال بارش در 29 استان كشور نسبت به دوره 
و  ها  بینی  پیش  است.  بوده  منفی  بلندمدت 
تفسیر نقشه های هواشناسی از تابستان 1402 

5 بازیگر مرد و 2 بازیگر زن هر كدام با حضور در 
2 فیلم جشنواره چهل ودوم، پركارترین بازیگران 
این دوره شناخته می شوند. بازیگرانی كه برخی 
نقش اصلی و برخی نقش های مكمل را برعهده 
دارند و با حضور در 2 فیلم شانس دریافت سیمرغ 
می كنند.  چندان  دو  خود  برای  را  دوره  این  در 
براساس این گزارش، در میان 34 فیلم اعلام شده 
چهل ودومین جشنواره فیلم فجر 5 بازیگر مرد و 2 
بازیگر زن هر كدام با حضور در دو فیلم، پركارترین 
بازیگران این دوره شناخته می شوند. امیر حسین 
از  فیلم  دو  در  كه  است  بازیگری  تنها  آرمان 

شکراللهی عضو کمیسیون انرژی مجلس: 
باید تمام سلایق و گروه های سیاسی

 در انتخابات کاندیدا داشته باشند
گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  انرژی  کمیسیون  عضو  یک 
عرصه  در  سیاسی  مختلف  سلیقه های  و  اجزاب  همه  حضور 
انتخابات، یکی از مولفه های اثرگذار در افزایش مشارکت مردم در 
انتخابات است. منصور شکراللهی درباره مولفه های اثرگذار در 
افزایش مشارکت مردم در انتخابات، بیان کرد: مردم ما، مردمی 
بزرگ و نجیب هستند و قطعا در انتخابات شرکت خواهند کرد 
صفحه2اما بهتر است که مشارکت مردم در انتخابات حداکثری باشد. وی 

شهردارقم :رنگ و بوی تمدنی بلوار باید از تجاری بیشتر باشد

دوشنبه  25 دی ماه 1402  3 رجب 1445  15 ژوئن 2024  شماره 5890.  سال بیست و ششم  5000 تومان

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبرداد

پیشرفت 70 درصدی احداث مخزن ذخیره آب شهر قم

انتخابات؛ مسیر تحوّل و کارآمدی
نوید  این  و  آغاز شد  »تحوّل«  با شعار   سال 1402 
برگزاری  با  آن  پایان  كه  سالی  برای  است  مباركی 
اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات  دورۀ  دوازدهمین 
همراه است؛ زیرا مفاهیم تغییر و تحول با انتخابات درهم 
تنیدگی بسیاری داشته و هر یک لوازم و اقتضائاتی را به 

همراه دارد.
 »تحوّل« نقطه مقابل جمود و ایستایی است. لازمۀ 
برنامه ریزی، هدفمندی و استقامت  پویایی،  و  تحرک 
در راه رسیدن به هدف است. معمولًا واژه های تغییر و تحول به همراه هم استعمال 
می شوند و هر دو به معنای دگرگونی هستند؛ با این تفاوت كه واژۀ »تحوّل« برای 
دگرگونی بلند مدت و تغییر برای دگرگونی كوتاه مدت استفاده می شود. اساساً به هر نوع 

تحول و دگرگونی هرچند كوچک باشد تغییر می گویند. 
آنچه در مقوله تحول اهمیت و ضرورت آن شایان توجه است، شناسایی حوزه تغییر 
و روش اجرای آن است؛ یعنی این تحول و تغییر قرار است در كدام حوزۀ فرهنگ، 
را  موضوعی  چه  بیفتد؟  اتفاق  اجرا  و  قانونگذاری  حكمرانی،  اقتصاد،  سیاست، 

می خواهیم اصلاح كنیم؟ و چه مسیری را باید بازسازی كنیم؟
 در وهلۀ بعد نوع نگاه ما به تحول از اهمیت بسزایی برخوردار است. اینكه به موضوع 
تحول نگاه تشریفاتی و گذرا داشته باشیم و یا بدان به صورت جدّی توجه كنیم و 
براساس نیازهای ضروری انقلاب و مطالعات بنیادین آن را به چرخش درآوریم و یا تحول 
را بدون فكر و مطالعه و صرفاً برای گزارش دادن و از سرباز كردن مطرح كنیم كه در این 

صورت نتیجه تحول به جای تكامل، عامل قهقرا و پسرفت خواهد شد.
موضوع تحول امری بسیار ضروری و كلیدی است و در سخنرانی نوروزی مقام معظم 
رهبری)مدظله( مورد توجه قرار گرفت و در واقع سال جاری را به عنوان »سال تحول« 
نامگذاری كردند و در سخنرانی های بعد هم نوعاً پیگیر آن هستند . البته این كلیدواژه 

از سال های قبل مدنظر بوده ولی امسال كاملًا شفاف و كاربردی بدان پرداخته شد.
 نگاه به موضوع تحول، امری بنیادی و توحیدی است. تحول؛ سنت لایتغیر الهی 
است و در تمام هستی جریان دارد. آیات و روایات پرشماری نیز بر آن دلالت دارد كه 

طرح آن از حوصله این مقال خارج است.
به نظر می رسد ملاحظۀ ریشۀ مجموعه مشكلات و پسرفت ها و ناكارآمدی ها به 
موضوع »تحوّل«باز می گردد و راه برون رفت از مشكلات و چالش های فعلی و كشور، 
ایجاد تحول جدّی و عمیق و همه جانبه در حوزه ها و مراكز مهم و حساس و تصمیم ساز 
كشور است. این ضرورت ها موجب طرح موضوع تحول در ابتدای امسال گردید والا 
صرف تكرار شعار تحول هیچ ثمره عملی برای كشور نخواهد داشت و همچون سال های 
قبل امسال هم به پایان خواهد رسید، ولی دستگاه های اجرایی كشور در خم كارهای 
جاری و روزمره باقی خواهند ماند و مراكز فرهنگی و حوزه های علمی و دانشگاه ها 

بدون مطالعه و كارشناسی ضروری به مسیر همیشگی خود ادامه خواهند داد.
 مسائل و مشكلات جاری كشور تک بُعدی و تک ساحتی نیست، ولی اگر مجموعه 
چالش ها دسته بندی و اولویت سنجی شوند، قطعاً چالش ناكارآمدی و كاهش سرمایه 
اجتماعی و عدم مشاركت مردم و فشارهای اقتصادی زندگی روزمرۀمردم و كوچک 
شدن سفره و سبد غذایی مردم  و ... از مهم ترین چالش های پیش رو است كه حل آن 

جزء با تحول و اصلاح مسیر، میسر نخواهد بود.
دلیل تاكید مقام معظم رهبری بر حضور حداكثری مردم در پای صندوق های رای، 
جلب مشاركت و دادن روحیه امید و دلگرمی به مردم و آینده روشن است. نكته قابل 
توجه در تمام بیانات رهبری، ایفای وظیفه جهاد تبیین توسط خود ایشان است؛ چون 
علی رغم تاكیدات مكرر ایشان، بخش های مختلف همچنان در لاک اجرایی خود 
فرو رفته اند و به نظر نمی رسد جز ایفای وظایف روزمره، نقشی برای ایجاد تحول در 

مجموعه های مدیریتی خود تعریف كرده باشند.
به نظر می رسد جهت یابی  با اهمیت  و  امر تحول ضروری  آنچه در  به هر حال   
و  پاسخگویی  در  تحول  یعنی  است؛  تحول  سوی  به  حركت  فلش  و  سوگیری  و 
مسئولیت پذیری دستگاه اجرایی كشور، تحول در شیوه های مشاركت حداكثری مردم 
در سرنوشت خویش و رفع موانع دلسرد كننده، تحول در نظام حزبی كشور و كارآمد 
ساختن احزاب اصیل كشور، تحول در افزایش سرمایه اجتماعی و امیدآفرینی كشور. 
و این همه فقط از مسیر انتخابات پرشور و حضور امیدوارانه و مسئولانۀ حداكثری مردم 
در پای صندوق های رای میسر خواهد شد. بنابراین انتخابات، مسیر تحوّل و كارآمدی 

است.
نماینده اسبق قم در مجلس 

رییس مرکز مدیریت راه های استان قم خبرداد:

نصب2 سامانه ثبت تخلف جدید در محور 
باغیک - تفرش 

رییس مركز مدیریت راه های اداره كل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت: با 
اعتباری بالغ بر 20 میلیارد ریال، 2 دستگاه سامانه ثبت تخلف در محور باغیک- تفرش این 

استان نصب شد.
با توجه به مطالعات و بررسی های میدانی با هماهنگی پلیس  حمید سالاری افزود: 
راه استان، نسبت به جانمایی و نصب 2 دستگاه سامانه ثبت تخلف درمحور باغیک- 

تفرش)ابتدای محور و پیچ طینوج( اقدام شد.
وی خاطرنشان كرد: اعتبار این طرح به صورت مشترک)ملی – استانی( و هر یک به میزان 

10 میلیارد ریال جهت نصب و نگهداری سه ساله آنها تامین و هزینه شده است.
رییس مركز مدیریت راه های استان قم تعداد كل سامانه های ثبت تخلف منصوب در سطح 
راه های استان قم را با احتساب این 2 سامانه، 75 دستگاه اعلام كرد و گفت: از ویژگی های 
فنی سامانه های ثبت تخلف نصب شده، قابلیت ثبت لحظه ای و متوسط سرعت خودرو 

است.
سالاری یادآور شد: درطول راه های مواصلاتی استان قم، 26 دستگاه دوربین نظارت 
تصویری نیز فعال است كه در كنترل و نظارت بر ترافیک جاده ای استان نقش مهمی 

دارند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبر داد:

پیشرفت ۷۰ درصدی احداث مخزن 
ذخیره آب شهر قم

مدیرعامل شركت آب و فاضلاب استان قم از پیشرفت 70 درصد عملیات احداث مخزن 
20 هزار متر مكعبی شهر قم خبر داد. 

مهندس حسن بختیاری با اشاره به لزوم احداث مخازن ذخیره آب در نقاط مختلف شهر 
به منظور تامین پایدار آب گفت: این مخازن می تواند به عنوان منابع استراتژیک به ویژه در 

مواقع بحرانی به كمک شهر بیایند.
وی در همین راستا به احداث مخزن 20 هزار متر مكعبی شهر قم اشاره كرد و از پیشرفت 
70 درصدی آن خبر داد و اظهار كرد: این مخزن با اعتباری بالغ بر 510 مییارد ریال از محل 

اعتبارات ملی شهرهای دارای تنش آبی در حال احداث است.
مدیرعامل شركت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به اینكه عملیات اجرایی احداث سازه 
این مخزن تا یک ماه آینده به پایان خواهد رسید، تصریح كرد: با تامین اعتبارات مورد نیاز تا 

پایان سال جاری مخزن 20 هزار متر مكعبی شهر قم آماده بهره برداری می شود.
وی با بیان اینكه در حال حاضر حجم مخازن ذخیره آب استان بیش از 360 هزار مترمكعب 
است، یادآور شد: گرچه در این زمینه در مقایسه با سایر استان ها در شرایطی خوبی قرار 
داریم اما هر چه میزان این مخازن بیشتر شود پایداری آب به ویژه در شرایط بحرانی را به 

دنبال خواهد داشت.

معاون بازرگانی جهاد کشاورزی استان قم :

نانوایان موظف به فروش نقدی نان به 
زائران غیرایرانی هستند 

معاون بازرگانی جهاد كشاورزی استان قم گفت: همه نانوایان موظف اند در قبال دریافت 
وجه نقد از زائران بین المللی، نان برای مصرف روزانه به آن ها تحویل دهند. 

حسین علی بیگی در گفت وگویی با اشاره به مشكل زائران غیرایرانی با اجرای طرح 
فروش نان در نانوایی ها با كارت اعتباری گفت: ما به همه ی نانوایی های استان مخصوصاً به 
نانوایی های اطراف حرم كه زائران بیشتری به  آن ها مراجعه می كنند ابلاغ كرده ایم كه چنانچه 
زائری برای تهیه نان مراجعه كرد، باید با دریافت وجه نقد از آنها و انجام خرید با كارت های 

اعتباری خود نان به اندازه مصرف روزانه به زائران ارائه دهید.
معاون بازرگانی جهاد كشاورزی قم راهكار دیگر برای تهیه نان زائران غیرایرانی را تهیه 
كارت هدیه از بانک ها دانست و گفت: زائران غیرایرانی می  توانند با مراجعه به بانک وجه نقد 
پرداخت كنند و كارت هدیه دریافت كنند و با داشتن كارت هدیه تراكنش های روزانه خود 

را انجام دهند.
علی بیگی در پایان خاطرنشان كرد: چنانچه نانوایان با زائران در امر تهیه نان همكاری 
لازم را به عمل نیاورند زائران می توانند با مراجعه به سامانه 124 ثبت شكایت كنند و ما سریعاً 

اقدامات لازم را انجام می دهیم.

علی بنایی*

در صد و شانزدهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم افزایش تعرفه، عوارض و بهای خدمات 
شهرداری قم به میزان 38 درصد در بودجه سال آینده 

مدیریت شهری تصویب شد.
اسلامی  شورای  بودجه  و  برنامه  كمیسیون  رییس 
شهر قم روز یكشنبه در این جلسه با بیان این كه با 
درنظرگرفتن نرخ تورم، افزایش بهای خدمات و عوارض 
شهرداری قم در سال آینده می توانست بیشتر از این 
رقم باشد، گفت: میزان افزایش تعرفه، عوارض و بهای 
خدمات شهرداری قم در سال 1403 در جهت تشویق 

و رونق ساخت وساز 38 درصد افزایش خواهد داشت.
مجید اخوان ادامه داد: بودجه سال آینده شهرداری 
قم، 140 هزار میلیارد ریال پیش بینی شده كه 26 هزار 

میلیارد ریال از آن صرف هزینه های جاری خواهد شد.
رییس شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه ابراز 
داشت: ساخت وساز در قم وضعیت خوبی ندارد و حجم 
عملیات عمرانی این شهر قابل مقایسه با كلان شهرهای 
دیگر نیست. محسن محرری گفت: درصورتی كه بودجه 
140 هزار میلیاردریالی شهرداری قم تصویب شود، 2 
هزار میلیارد ریال كسری درآمد شهرداری از محل تعرفه 

عوارض را در قالب های دیگر می توان، جبران كرد.
معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم نیز گفت: با 
توجه به نرخ تورم، افزایش 38 درصدی بهای خدمات 
علاوه بر اینكه دردی از شهر دوا نمی كند؛ بلكه سبب 

كسری بودجه خواهد شد.

با افزایش 38 درصدی  مهرداد توكلی مقدم گفت: 
و  آینده  سال  در  شهرداری  عوارض  و  خدمات  بهای 
هزار   2 دست كم  كسری  تورم،  از  آن  عقب ماندگی 
میلیاردریالی بین درآمد و هزینه های مدیریت شهری را 

شاهد خواهیم بود.

 در جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم  تصویب شد؛

افزایش 38درصدی بهای خدمات و عوارض شهرداری قم درسال آینده
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عضو کمیسیون اصل نود قانون اساسی مجلس تاکید کرد: 

لزوم چاره اندیشی دولت نسبت به گرانی 
اقلام مصرفی خانوارها 

عضو كمیسیون اصل نود قانون اساسی مجلس گفت: در هفته های اخیر شاهد 
افزایش قیمت در برخی اقلام مصرفی خانوارها كه با سفره مردم مرتبط است مواجه 
هستیم مانند گوشت، مرغ، تخم مرغ و موارد دیگر كه نیاز دولت نسبت به آن ها فكر 

چاره باشد. 
حسین میرزایی نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی در گفت وگویی، 
درخصوص نزدیک شدن به ماه مبارک رمضان و عید نوروز و لزوم چاره اندیشی دولت 
درخصوص تنظیم بازار، گفت: خب در طول سال بعضی مناسبت ها منجر به این 
می شوند كه مصرف برخی كالاهای اساسی و اقلام مصرفی خانوارها افزایش پیدا كند 
كه اگر این برای این افزایش مصرف چاره اندیشی لازم صورت نگیرد، منجر به كاهش 

عرضه یا گرانی خواهد شد و كار برای مردم سخت می شود.
اقلام مصرفی  برخی  در  افزایش قیمت  اخیر شاهد  داد: در هفته های  ادامه  وی 
خانوارها كه با سفره مردم مرتبط است هستیم مانند گوشت، مرغ، تخم مرغ و ... كه 

نیازمند آن است كه دولت نسبت برای آن ها به فكر چاره باشد.
عضو كمیسیون اصل نود قانون اساسی مجلس عنوان كرد: ما در فاصله دو ماهه تا 
آغاز ماه مبارک رمضان قرار داریم، از سوی دیگر امسال ماه مبارک با ایام نوروز مصادف 
شده كه همزمانی این دو مناسبت عامل برگزاری میهمانی و صله رحم در خانواده ها 
می شود كه اتفاق بسیار خوبی است، به همین خاطر انتظار داریم كه دولت برای بازار 
ویژه شب عید و ماه مبارک رمضان در بحث ارزاق چاره  اندیشی و اقدامات اجرایی لازم را 

از هم اكنون آغاز كند تا سفره مردم با مشكل مواجه نشود.
وی افزود: اینكه كالاهای اساسی و ارزاق مرتبط با سفره مردم به میزان كافی در بازار 
تامین شود و نظارت لازم صورت گیرد تا اینگونه نباشد كه هركسی به هر قیمت كه دلش 
خواست محصولی را به فروش برساند یا حتی در نظر گرفتن سازوكاری برای توزیع به 
نرخ مدنظر دولت هركدام از این ها و یا همه باهم می تواند راهكارهایی باشد تا از گرانی 

جلوگیری كند و شرایط به مردم آسان بگذرد.
 

فرمانده نیروی دریایی سپاه:

با به روزترین تجهیزات نظامی روبه روی 
دشمن ایستاده ایم

فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی: ما با قدرت و توان در مقابل 
دشمن ایستاده ایم و به روزترین تجهیزات نظامی، موشک ها، شناورها و پهپادهای 

پیشرفته را ساخته ایم.
سردار علیرضا تنگسیری ظهر روز یكشنبه در مراسم یادواره شهدای منطقه سوم 
دریایی امام حسین بندر ماهشهر اظهار كرد: شهدای آسمانی منطقه سوم دریایی بسیار 

با لیاقت بوده اند، شهدایی كه عشق به امام زمان )عج(، ولایت و رهبری را داشته اند.
وی افزود: ما با قدرت و توان در مقابل دشمن ایستاده ایم و به روزترین تجهیزات 

نظامی، موشک ها، شناورها و پهبادهای پیشرفته را ساخته ایم.
فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ادامه داد: نباید ولایت را تنها 
بگذاریم زیرا ولایت مداری از خصلت های شهدا بوده است. نترسیدن از مرگ و چهره های 
نورانی بسیاری از جوانان كه اسمانی شدند نشان از ایمان بالای این عزیزان بوده است.

سردار تنگسیری اظهار كرد: شهدای ما برای دفاع از انقلاب، از دین و ناموسشان، 
جان خود را فدا كردند. شهدای جوانی كه تا لحظه آخر در راه عشق به خدا، ولایت و 
امام جنگیدند. 538 شهید بندرماهشهر و 173 شهید منطقه سوم نیروی دریایی سپاه 
پاسداران غیرتمندانه در راه نظام مقدس جمهوری اسلامی قدم برداشتند و باید اكنون 

در این برهه زمانی به شهدا رجوع و به وصیتشان عمل كرد.
وی گفت: شهدایی همچون حسین شیوخی، الیاس توكل و بسیاری از جوانان با 
غیرت همین سرزمین كه با كمترین امكانات اجازه ندادند دشمن وارد خاكشان شود. 
وصیت نامه های شهدا آخرین یادبود آن هاست، آخرین یادبود ستون های این انقلاب كه 

بارها به پشتیبانی از ولایت و انقلاب اشاره كرده اند.
 

شکراللهی عضو کمیسیون انرژی مجلس: 

باید تمام سلایق و گروه های سیاسی
 در انتخابات کاندیدا داشته باشند

و  انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: حضور همه اجزاب  یک عضو كمیسیون 
سلیقه های مختلف سیاسی در عرصه انتخابات، یكی از مولفه های اثرگذار در افزایش 

مشاركت مردم در انتخابات است.
منصور شكراللهی درباره مولفه های اثرگذار در افزایش مشاركت مردم در انتخابات، 
بیان كرد: مردم ما، مردمی بزرگ و نجیب هستند و قطعا در انتخابات شركت خواهند كرد 

اما بهتر است كه مشاركت مردم در انتخابات حداكثری باشد.
وی ادامه داد: مقام معظم رهبری در دیدارهای اخیری كه داشتند تاكید كردند كه 
برای مشاركت حداكثری مردم در انتخابات باید همه احزاب و گروه های سیاسی به 
صحنه آمده و كمک كنند. رئیس جمهور نیز دیداری را با سران گروه ها و احزاب مختلف 

سیاسی در زمینه انتخابات برگزار كرد.
این عضو كمیسیون انرژی مجلس اظهار كرد: نباید با نظام قهر كرد و همه باید پای 
صندوق های رای بیایند. باید تمام سلایق و گروه های سیاسی در صحنه انتخابات 

كاندیدا داشته باشند.
نماینده مردم كهنوج در مجلس شورای اسلامی با بیان اینكه مشكلاتی در حوزه 
اقتصاد و معیشت مردم وجود دارد و دشمنان تحریم هایی را علیه مردم ما وضع كرده 
اند، تصریح كرد: دشمن 43 سال است كه تحریم را بر مردم ما روا داشته است و این 
تحریم ها بر معیشت مردم تاثیر می گذارد اما مردم ما نظام و انقلاب خود را دوست دارند 
و اینگونه نیست كه به خاطر این مسائل صحنه انتخابات را خالی كنند. وی در گفت وگو 
با ایسنا، ادامه داد: مقام معظم رهبری فرمودند خطاب به مسئولان گفتند كه اگر حتی 
نمی توانید مشكلات مردم را حل كنید به آنان احترام بگذارید. باید برای مردم احترام 
قائل شد. مسئولان و خادمان باید احترام و عزت مردم را نگه دارند. شكراللهی در پایان 
تاكید كرد: همه این مولفه ها در افزایش مشاركت مردم در انتخابات تاثیرگذار خواهد بود 
و مسئولان باید به این مولفه ها توجه داشته باشند. قطعا مشاركت حداكثری در انتخابات 

در حل مكشلات مردم موثر بوده و دشمنان را مأیوس خواهد كرد.
 

نوری: نماینده مردم بستان آباد:

حل مشکلات اقتصادی از مسیر 
راهکارهای سیاسی می گذرد

عضو كمیسیون كشاورزی در مجلس معتقد است حل مشكلات اقتصادی از مسیر 
راهكارهای سیاسی می گذرد و با اصلاح روابط خارجی بخش اعظمی از مشكلات 

اقتصادی كشور حل خواهد شد.
غلامرضا نوری قزلجه  با اشاره به انتقاد دولت از مجلس مبنی بر اینكه نمایندگان فقط 
از شرایط گلایه كرده و راهكاری برای مهار تورم ارائه نمی كنند، گفت: به یقین راهكارها 
را باید افرادی -كه مسئولیت ریاست جمهوری و وزارت را بر عهده گرفته اند- ارائه دهند 
و وظیفه مجلس قانون گذاری و همراهی با راهكارهای درست دولت برای حل مشكلات 
است اما متاسفانه دولت نتوانست تورم را كنترل كند و شرایط اقتصادی مردم را بهبود 
بخشد. نماینده مردم بستان آباد در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: با این وجود 
ما نمایندگان راهكارهای خود را برای برون رفت از مشكلات اقتصادی به دولت ارائه 
می دهیم، هرچند معتقدم حل این مشكلات از مسیر راهكارهای سیاسی می گذرد و كار 
از ایده های صرفا اقتصادی گذشته است. وی توضیح داد: دولت باید برای لغو تحریم ها 
تصمیمات اساسی بگیرد چراكه وعده به نتیجه رساندن مذاكرات را داده بود تا راه های 
سرمایه گذاری خارجی در كشور به ویژه در حوزه نفت و گاز و فرآورده ها باز شود، همچنین 
باید مسئله FATF را حل كرد تا نقل و انتقالات مالی راحت تر صورت گیرد چراكه با 

اصلاح روابط خارجی بخش اعظمی از مشكلات اقتصادی كشور حل خواهد شد.
نوری اظهار كرد: با توجه به اینكه دولت یک سوم رشد را در بهره وری می بیند، رسیدن 
به این میزان از بهره وری نیازمند به كارگیری مدیران باهوش، كارآمد و مدبر دارد، درواقع 
نمی توان از نیروهای انسانی شایسته استفاده نكرد و افراد كارآمد را كنار گذاشت و در 
نهایت به رشد و پیشرفت دست یافت. عضو كمیسیون كشاورزی، آب، منابع طبیعی و 
محیط زیست در مجلس شورای اسلامی تاكید كرد: تنها مسیر اصلی برای برون رفت از 
مشكلات اقتصادی موجود اصلاح روابط خارجی و به كارگیری انسان های كارآمد در 
موقعیت های مختلف مدیریتی و تصمیم گیری است و به طورحتم دیگر مسیرها تنها 

مُسكن، موقت و ناكارآمد هستند.

دبیركل حزب الله لبنان در سخنرانی عصرروزیكشنبه خود اعلام كرد پس از گذشت 
100 روز از جنگ غزه و نبرد طوفان الاقصی در شكست ها و ناكامی ها غرق شده و 

تاكنون هیچ دستاوردی نداشته است.
سید حسن نصرالله دبیركل حزب الله لبنان عصر روزیكشنبه به مناسبت گذشت 
هفت روز از شهادت »وسام حسن طویل« ملقب به »الحاج جواد« از فرماندهان این 

جنبش در حمله صهیونیست ها به جنوب لبنان سخنرانی كرد.
سید حسن نصرالله در ابتدای سخنرانی خود با اشاره به اینكه خانواده هایی كه 
شهدایی را در راه مقاومت تقدیم كرده اند فرزندانشان را به جبهه می فرستند گفت: 

شمار زیادی از جوانان ما از 100 روز پیش تاكنون در جبهه ما در حال نبرد هستند.
دبیركل حزب الله افزود: بخشی از اقدامات رهبران شهید مقاومت، جزو اسرار 
مقاومت است و همه ما باید برای فراهم كردن زمینه های مقاومت و پایداری در این 

جنگ كه تاكنون پایان آن مشخص نیست همكاری كنیم.
دبیركل حزب الله لبنان با اشاره به مقاومت قهرمانانه و بی سابقه مردم غزه در 
مدت 100 روز گذشته گفت: مردم غزه به طور ابتكارآمیز و بی سابقه ای در مقابل 
تجاوز رژیم صهیونیستی مقاومت كرده اند و در شرایط سكوت و كتمان رسانه ای 
صهیونیست ها رسانه های آنها نقش مهمی در زمینه اطلاع رسانی درباره مجاهدت 
هایشان ایفا كرده اند. سید حسن نصر الله خاطرنشان كرد: رژیم صهیونیستی پس 
از 100 روز جنگ غزه و نبرد طوفان الاقصی در شكست ها و ناكامی ها غرق شده 
است و به اعتراف تحلیلگرانش در ورطه عمیقی گرفتار شده است و هیچ دستاورد یا 

حتی تصویری از پیروزی هم دست نیافته است.
دبیركل حزب الله لبنان با اشاره به اینكه رژیم صهیوینستی به هیچ كدام از اهداف 
اعلام شده و نشدهاش دست نیافته است، تأكید كرد كه دشمن قبل از انتقال به 
به »هر  برای دستیابی  نیروهایش، همچنان  و عقب نشینی  مرحله سوم جنگ 
دستاوردی« می جنگد.  نصرالله افزود: زیان های وارده به اشغالگران باعث افزایش 
تضعیف روحیه و ناكامی آنها شده است كه آخرین مورد آن اعلام معلولیت 4 هزار 
نظامی اشغالگر در 100 روز رویارویی مقاومت با آنهاست و ممكن است این رقم به 
30 هزار معلول نیز افزایش یابد. دبیركل حزب الله لبنان خاطرنشان كرد: زمانی 
كه جنگ متوقف شود دشمن از فاجعه ای كه در نتیجه مقاومت غزه و حامیانش در 
جبهه های دیگر مقاومت به آن دچار شده است اطلاع خواهد یافت. سید حسن 
نصرالله همچنین افزود: شمار كشته های اشغالگران در جبهه های غزه و كرانه 
باختری و لبنان به همراه زیان های اقتصادی و هزینه های آواره شدن صهیونیست 
ها در داخل سرزمین های اشغالی روز به روز درحال افزایش است. وی با اشاره به 
حملات یمنی ها به كشتی های صهیونیستی در راستای حمایت از غزه گفت: آنچه 
در دریای سرخ در حال وقوع است ضربه بزرگی به دشمن صهیونیستی وارد كرده 

است كه چهره واقعی اش در دادگاه لاهه برای جهانیان كاملا نمایان شده است.
سید حسن نصر الله اضافه كرد كشانده شدن رژیم اشغالگر صهیونیستی به دادگاه 
لاهه و متهم شدن آن در مقابل افكار عمومی جهانیان، بنا به دلایل قاطع، بی سابقه 

است و این رژیم را دچار تنش كرده است.
 دبیركل حزب الله لبنان همچنین گفت: رژیم اشغالگر صهیونیستی با انكار جنایت 
نسل كشی فلسطینی ها در غزه، سیاست »نفاق اخلاقی« را در مقابل افكار عمومی 
با اشاره به اینكه خانواده های  جهان در پیش گرفته است. سید حسن نصرالله 
اسرای صهیونیست نزد مقاومت، امیدشان به آزادی آنها را از دست داده اند، گفت: 
»اسرائیلی ها« به این اطمینان رسیده اند كه كابینه آنها، كاملا بی صلاحیت است 
و باید آن را به همراه نخست وزیرش بركنار كرد كه این به معنی اعتراف به شكست 
است. دبیركل حزب الله افزود: در صورتی كه روند كنونی در جبهه های غزه، كرانه 
باختری، لبنان، یمن و عراق ادامه یابد دشمن صهیونیستی شروط مقاومت را خواهد 

پذیرفت.
تجاوز اخیر به یمن، نشان دهنده حماقت آمریکا و انگلیس است 

دبیركل حزب الله لبنان همچنین گفت: آمریكایی ها و شماری از كشورهای غربی 
در مدت 100 روز تجاوز رژیم صهیونیستی به غزه، برای غیر فعال كردن جبهه های 
دیگر تلاش كردند، این در حالی است كه نشانه تأثیر جبهه های دیگر مقاومت بر 
مقابله با تجاوز رژیم صهیونیستی به غزه، تهدید، ارعاب و تشویقی است كه علیه 
عراق، یمن، لبنان، سوریه و ایران در جریان است. وی با اشاره به اینكه تجاوز اخیر 
به یمن، نشان دهنده حماقت آمریكا و انگلیس و تناقض گویی آمریكاست، تصریح 
كرد: آمریكایی ها در برخی كشورها از جمله لبنان، سیاستمداران و افكار عمومی را 
به تجاوز رژیم اسرائیل تهدید می كنند. دبیركل حزب الله لبنان گفت: آمریكایی ها 
همزمان با دعوت به عدم گسترش دامنه جنگ، آن را گسترده تر می كنند و اگر بر این 
باورند كه یمن پس از تجاوز آمریكایی انگلیسی، از مواضعش عقب نشینی خواهد 
كرد، سخت در اشتباه هستند. نصرالله خاطرنشان كرد تجاوز آمریكا به یمن، منجر به 
ادامه حمله به كشتی های رژیم صهیونیستی یا با مقصد سرزمین های اشغالی و زیان 
رساندن به دریانوردی در دریای سرخ خواهد شد و این منطقه را به صحنه نبرد تبدیل 

خواهد كرد كه این اقدام، ذاتاً یک كار احمقانه است.

سید حسن نصرالله: 

رژیم صهیونیستی غرق در شکست و ناکامی است

رئیس جمهور با تأكید بر سیاست حفظ امنیت خطوط 
گفت:  مختلف،  كشورهای  برای  بین المللی  كشتیرانی 
حملات به یمن، افشاكننده ماهیت واقعی، تجاوزكارانه و 

ضد حقوق بشری آمریكا است.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در پاسخ به تماس تلفنی 
آقای مهدی المشاط، رئیس شورای  عالی سیاسی یمن، از 
شجاعت ملت بزرگ این كشور در حمایت از مردم مظلوم 
خطوط  امنیت  حفظ  سیاست  بر  و  تجلیل  فلسطین، 

كشتیرانی بین المللی برای كشور های مختلف تأكید كرد.
رئیس جمهور، همچنین رژیم اشغالگر صهیونیستی را 

به علت ارتكاب جنایت علیه ده ها هزار غیر نظامی زن و 
كودک مظلوم فلسطینی، رژیمی نسل كش دانست كه از 

طرف ملت های جهان، محكوم شده است.
به  حمله  در  آمریكا  اقدام  محكومیت  ضمن  رئیسی،   
مردم یمن، چنین اقدامی را افشاكننده ماهیت واقعی، 
تجاوزكارانه و ضد حقوق بشری آمریكا دانست و تصریح 
كرد: بی تردید، این گونه حملات علیه مردمی كه سال ها 
در برابر تجاوز بیگانگان، مقاومت كرده اند و امروز نیز نقش 
مؤثری در دفاع از مردم مظلوم فلسطین دارند، با محكومیت 

از طرف ملت های آزادی خواه جهان، روبرو می شود.

رئیس  جمهور، حمایت از ملت مظلوم فلسطین را موضع 
اصولی جمهوری اسلامی ایران، عنوان كرد و گفت: ظلم 
صهیونیست ها نیز با پیروزی نهایی ملت فلسطین، پایان 

خواهد یافت.
همچنین، مهدی المشاط، رئیس شورای  عالی سیاسی 
یمن، در این گفتگوی تلفنی اظهار داشت: در مواضع خود 
برای مقابله با رژیم ظالم صهیونیستی و حمایت از مردم 
مظلوم غزه، ثابت قدم هستیم و امیدواریم امت اسلامی 
از ظرفیت های خود برای روشنگری درباره جنایات ضد 

انسانی صهیونیست ها و حامیان آن ها، استفاده كند.

رئیسی در پاسخ به تماس تلفنی رئیس شورای عالی سیاسی یمن؛

حملات به یمن؛ افشاکننده ماهیت واقعی ضد حقوق بشری آمریکا

دبیركل حزب ندای ایرانیان در مناظره انتخاباتی در پاسخ به سخنان الله كرم 
گفت: اینكه برخی از مسائل را نبینیم درست نیست. مثلا بگوییم كه دولتی روی 
كار آمد كه به رغم همه سنگ اندازی ها سبب شد مردم سرزنده و شاداب باشند و 
از وضعیت فعلی راضی هستند و همچنین تحریم ها اثر نداشت و دلار گران نشد و 
ناكارآمدی هم وجود نداشت و همه اشتباهات دولت قبل را اصلاح كرد كه نتیجه آن 
باید صف های طولانی مردم در 11 اسفندماه امسال و افزایش مشاركت باشد. اما 
اگر احساس می كنیم این شرایط  وجود ندارد و به تایید یا رد نامزد اصلاح طلب هم 
ارتباطی ندارد باید دقیق تر موضوع را بررسی كنیم.  حرف من این است كه در طول 
44 سال گذشته چه كردیم؟ اینكه كه برخی می گویند این كشور برای برخی ها است 

مشكلی نیست ولی همین كشور نیاز با آب و هوای تمیز دارد.
را میان مردم بی اهمیت  الدین طباطبایی ،دعوای دو جناح سیاسی  شهاب 
دانست و افزود: مردم از دعواهای سیاسی حالشان بد است و باید در این مقطع 
تصمیمات و سیاست ها را نقد كنیم. كمتر از دو سال تا سررسید سند چشم انداز 
وقت داریم و قرار بود طبق این سند قدرت اول منطقه باشیم. اما با این حرف ها كه 
قدرت اول منطقه نمی شویم! البته من هم معتقد بودم همه چیز را نباید به برجام گره 

زد. ولی چرا دولت فعلی موضوع برجام را پیگیری می كند؟
وی تصریح كرد: تا روز آخر رهبری انقلاب از تیم مذاكره كننده برجام در دولت قبل 
دفاع می كرد و از آقای ظریف تشكر و قدردانی كرد. البته وقتی در دل مردم امید زنده 
می شود، مردم بازهم به صحنه می آیند كه باید آن را قدر دانست. بر همین اساس 
خواهشم این است كه این مردم را قدر بدانیم.   طباطبایی در ادامه این مناظره در 

نقد پیامک كشف حجاب به رانندگان وسایل نقلیه، گفت: هزینه فایده این اقدامات 
چیست؟ اگر فردی بخواهد در كنكور نفر آخر شود باید پاسخ درست همه را غلط بزند 
تا در كنكور آخر شود. امروز احساس می كنم دوستان در عملكرد خود جواب همه 
سوالات درست را می دانند ولی از عمد همه را غلط می زنند تا آخر شوند. از طرفی در 

كشور هیچگاه ساختار شكل نمی گیرد تا مجلس در راس امور شود.  
نرخ بالای مشارکت مهمتر از حضور اصلاح طلبان در انتخابات است

دبیركل حزب ندای ایرانیان با اشاره به رابطه متقابل رضایتمندی مردم با نرخ 
انتخابات، نرخ بالای مشاركت را مهمتر از حضور اصلاح طلبان در  مشاركت در 
انتخابات دانست و گفت: دوستان شما می دانند با مشاركت پایین رای خواهند آورد.
طباطبایی در ادامه با قدردانی از اقدامات دولت به ویژه بهبود روابط با عربستان 
گفت: ما به جای اینكه مسائل را از راه سیاسی حل كنیم درپی حل آن از راه امنیتی 
هستیم. چرا بحران داریم؟ برای اینكه برخی بحران را می سازند و باید این مساله حل 

شود.  بی توجه بودن نسبت به برخی از مسائل، آنها را بر سر ما خروار خواهد شد
الله كرم در ادامه مناظره در پاسخ به طباطبایی گفت:  باید گذشته را چراغ راه 
آینده قرار دهیم و بررسی كنیم كه در گذشته چه رخ داد تا امروز آن را انجام ندهیم. 
در موضوع تحریم ها در مجلس دهم انصافا مردم وفاداری نشان دادند و این موضوع 
را درک كرده و پای صندوق  رای آمدند اما وقتی تحریم ها در دولت قبل 2 برابر شد، 
مردم وفاداری كمتری در مجلس یازدهم نشان دادند یعنی مردم در این انتخابات 
مجلس با كمترین رای كه به اصلاح طلب ها دادند اعلام كردند ما با رویكرد شما 

مخالفیم.  

دبیرکل حزب ندای ایرانیان :

مردم از دعواهای سیاسی حالشان بد می شود

سخنگوی شورای نگهبان از موافقت شورای نگهبان 
وافزایش سن  بازنشستگان   با متناسب سازی حقوق 
بازنشستگی و مخالفت این شورا با مصوبه كاهش مدت 

سربازی خبر داد.
هادی طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان صبح 
وضعیت  به  اشاره  با  خبری  نشستی  در  یكشنبه  روز 
حمایت  لایحه  گفت:  حجاب  و  عفاف  لایحه  بررسی 
از خانواده از طریق ترویج فرهنگ عفاف و حجاب نیز 
از سوی اعضای شورای  ابهاماتی  و  ایرادات  با  پیشتر 
نگهبان واقع شد كه در صورت رفع آنها از سوی مجلس، 
مجددا توسط شورای نگهبان مورد بررسی قرار می گیرد.
سخنگوی شورای نگهبان در ادامه درباره نظر شورای 
نگهبان درخصوص متناسب سازی حقوق بازنشستگان 
گفت: حكم برنامه هفتم درباره متناسب سازی حقوق 
اساسی  قانون  و  شرع  موازین  خلاف  بازنشستگان 
شناخته نشد و ظرف 3 سال بازنشسته باید 90 درصد 

حقوق شاغلین را دریافت كند.
وی درباره مصوبه كاهش مدت سربازی گفت: مصوبه 
كاهش مدت سربازی با ابهاماتی روبرو شد كه به مجلس 

ارجاع داده شد.
موافقت شورای نگهبان با برگزاری انتخابات 

الکترونیک
درباره  دیگری  پرسش  به  پاسخ  در  نظیف  طحان 
انتخابات  برگزاری  درباره  نگهبان  شورای  نهایی  نظر 
الكترونیک گفت: جلسات متعددی در این زمینه برگزار 
شد و وزارت كشور پیشنهادات متعددی در این زمینه 
داشت كه در جلسه اخیر شورای نگهبان با پیشنهاد این 

وزارتخانه در چارچوب قانون موافقت كرد.
وی در پاسخ به پرسشی درباره عملكرد سامانه مردم 
ناظر اظهار كرد: این سامانه مربوط به ایام انتخابات 
است و هنوز گزارشی را دریافت نكرده است؛ به دنبال 
آن هستیم تا امسال بجز روز رای گیری، در ایام تبلیغات 
نیز این سامانه مورد استفاده قرار بگیرد.  سامانه داوطلب 
مبنای ارتباطات ما با داوطلبان است و در ای دوره از 
از طریق این  با داوطلبان  انتخابات تمام تعاملات ما 

سامانه صورت گرفته است.
تمام جریانات سیاسی در انتخابات حضور دارند 

وی در پاسخ به پرسشی درباره ادعای برخی جریانات 
سیاسی درباره رد صلاحیت از سوی شورای نگهبان به 
دلیل نقد دولت یا دستگاهی دیگر تاكید كرد: نه انتقاد 
از دولت و نه انتقاد از دستگاهها و نه انتقاد حتی از 
شورای نگهبان دلیل رد صلاحیت نیست و ما در میان 
به  مكرراً  كه  داریم  را  افرادی  تایید صلاحیت شدگان 
شورای نگهبان انتقاداتی را وارد می كردند. الحمدلله 
تمام جریانات سیاسی در انتخابات حضور دارند و تعداد 
تایید صلاحیت شدگان بالاست و به این تعداد نیز اضافه 
خواهد شد. در بررسی صلاحیت ها هنوز مرحله اظهار 

نظر شورای نگهبان باقیست.
ضرورت اتحاد همه جریانات سیاسی درمسائل 

مربوط  به منافع ملی 
سخنگوی شورای نگهبان در توصیه هایی به جریانات 
سیاسی كشور تاكید كرد: انتخابات در درجه اول یک 
امری ملی و نه جناحی و گروهی است و دارای ابعادی 
بین المللی و آثاری برای كشور است لذا همه جریانات 

سیاسی باید مسائل مربوط  به منافع ملی و اتحاد و 
مورد  انتخاباتی  رقابت های  وجود  عین  در  را  انسجام 
توجه قرار دهند. همچنین احزاب و گروه ها باید كارنامه 
سوابق خود را به مردم ارائه دهند و برنامه های پیش روی 
و در  بیفتد  اتفاقات  این  اگر  بگویند؛  به مردم  را  خود 
فضایی با رعایت اخلاق انتخاباتی رخ دهد، فضا برای 

رقابتی گرم و پرشور و انتخابی آگاهانه  فراهم می شود.
طحان نظیف در پاسخ به پرسشی درباره نظر شورای 
تاكید  بازنشستگی  سن  افزایش  درخصوص  نگهبان 
كرد: مصوبه افزایش سن بازنشستگی خلاف موازین 

شرع و قانون اساسی شناخته نشد.
نباید موضوع حجاب موجب دو قطبی شدن 

انتخابات شود
وی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینكه آیا بر اساس 
رای  جهت  حجاب  بی  فردی  حجاب  و  عفاف  قانون 
دادن به صندوق های رای مراجعه كند، مانعی برای او 
ایجاد می شود؟ تاكید كرد: حق رای در هیچ قانونی 
شدنی  سلب  نیز  دادگاه  توسط  حتی  و  نشده  سلب 
نیست. نباید موضوع حجاب موجب دو قطبی شدن 
در انتخابات شود. سخنگوی شورای نگهبان در پایان 
در پاسخ به پرسشی درباره بررسی شكایات در شورای 
نگهبان دربار وضعیت صلاحیت داوطلبان با تاكید بر 
اینكه صرفا چند روز است كه فرصت یک ماهه شورای 
نگهبان در این خصوص آغاز شده است، گفت: با اینكه 
چند روز از شكایات افراد در شورای نگهبان نگذشته  
است تعدادی از عدم تاییدها و عدم احرازها به تایید 

تبدیل شده اند كه جزییات آن بعداً اعلام می شود.

سخنگوی شورای نگهبان خبر داد

موافقت شورای نگهبان با افزایش سن بازنشستگی

کاهش چشمگیر بارندگی ها دراستان قم؛

مدیریت منابع آبی جدی گرفته شود
كاهش شدید میزان بارشهای سال جاری، موجی از 
نگرانی را در سطح جامعه به همراه داشته است، طبق 
داده های مركز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشكسالی 
در  بارش  امسال  دیماه   20 تا  هواشناسی،  سازمان 
29 استان كشور نسبت به دوره بلندمدت منفی بوده 
است. پیش بینی ها و تفسیر نقشه های هواشناسی 
از تابستان 1402 سالی پر بارش را برای كشور متصور 
بوده است اما پاییز كم بارش بر خلاف پیش بینی ها كه 
گذشت، مجموع كل بارش های درخور فصل زمستان هم به نزولات جوی همین یكی 
دو روز اخیر خلاصه می شود و همه اینها سبب شده حتی افرادی كه خیلی درگیر این 
گونه مسائل هم نبودند نگران سال آبی آینده استان قم باشند چراكه بیشترین كاهش 
بارش ها با 71/6 درصد تا هفته قبل برای استان قم بوده است.  گرچه محدودیت آبی 
مهمترین عامل اقلیمی ایران است اما قم به عنوان یكی از استانهای با كمترین میانگین 
بارش بلند مدت در كشور با این میزان كاهش بارندگی سال اخیر مطمئنا با یک ابر 
بحران مواجه خواهد شد. هر چند همگان اعم از عموم شهروندان تا كارشناسان این 
حوزه به ادامه نزول رحمت الهی در روزها و ماههای آینده امیدوار هستند اما استانی كه 
عمده مصارف آبی آن وابسته و همچنین كشاورزی آن با فشار بر برداشت منابع آبی زیر 
زمینی استوار است نیاز به یک برنامه مدون و یكپارچه كوتاه مدت برای عبور از وضعیت 
وخیم سال آبی پیش رو دارد. توزیع پراكنش میزان بارندگی طی سال اخیر به هیچ وجه 
تاكنون شرایط مناسبی را برای رشد گیاهان و حفظ پوشش مراتع استان مهیا نكرده 

است و با این وضعیت سال پر گرد و خاكی در انتظار شهروندان قمی خواهد بود.
تغییرات شدید كاهشی بارش به این صورت هم در كوتاه مدت و هم در بلندمدت 
می تواند بر تمام فعالیتهای صنعتی، كشاورزی و شهرسازی، تاثیر منفی شدید و برگشت 
ناپذیری بگذارد. این سطح توسعه شهری و بارگذاری جمعیت جدید در استان قم حتی 
در سالهای پر بارش مورد انتقاد اكثر كارشناس های حوزه مدیریت و حكمرانی بوده 
است. ذخیره غذایی و زنجیره تغذیه ساكنان این منطقه كاملا به خارج از حوضه آبریز 
وابسته است و بایستی نقش تغییرات اقلیمی در برنامه ریزی های ملی و منطقه ای دولت 
برای استان قم لحاظ شود.  مطمئناً در پیش بینی یا تهیه تصویر اقلیمی آینده با استفاده 
از مدلهای گردش عمومی جو عدم قطعیت زیادی وجود داشته و به قطعی نمی توان 
چیزی را پیش بینی نمود، اما قدر مسلم این را می توان ذكر نمود كه ادامه توسعه شهری 
و استفاده از منابع محدود سرزمینی، پایداری سكونتگاههای انسانی استان را بـا مشكل 
اساسی روبرو خواهد كرد. ذكر این نكته مهم است كه برنامه ریزان استانی باید همواره 
تخصیص از منابع آب در بخشهای مختلف صنعت، شرب، كشاورزی و ...را بر اساس 
نرمالهای اقلیمی انجام می دهند اما بارگزاری جمعیت در این استان سالهاست فراتر 
از حدود تحمل صورت گرفته است و ادامه این روند با تكیه بر انتقال آب بین حوضه ای 
هم مردود و با ابهامات زیادی همراه است. سالها عدم توجه به اصول توسعه بر مبنای 
توان سرزمینی و آمایش سرزمینی اثرات جبران ناپذیری بر منابع آبی زیر زمینی منطقه 
داشته است كه این خود باعث كاهش آب های سطحی و پائین آمدن كیفیت، افت بیش 
از حد كیفیت آبهای زیر زمینی، استفاده بیش از حد از آب چاه ها و در نهایت بیابانی 
شدن اكثر دشت های قم شده است و متاسفانه غفلت های خواسته و ناخواسته دست 
اندركاران امر و عادی سازی شرایط و تسری این فاجعه مدیریتی به كل كشور و حتی 
سطح جهانی این روزها بیشتر از خود كاهش بارندگی ها  برای آن ها كه اندک اطلاعاتی 

در حوزه برنامه ریزی سرزمینی دارند نگران كننده است.
کارشناس حوزه مدیریت و حکمرانی

ابعاد شاهکار اطلاعاتی فراجا 
در سیستان و بلوچستان

مقر  به  تروریستی  حمله  عامل  چهار  دستگیری 
فرماندهی نیروی انتظامی در راسک، اتفاق اطلاعاتی 

مهمی محسوب می شود.
یک:  چند ماهی بود كه این فرضیه در جامعه تحلیلی 
بیشتر از گذشته تقویت شده بود كه جیش الظلم و 
گروه های تروریستی پس از هر عملیات چریكی با فرار 
به آن سوی مرزها تلاش كرده كه در روند شناسایی 
گروه،  این  عوامل  دستگیری  عملیات  و  اطلاعاتی 
دستگاه های انتظامی و امنیتی را با فشردگی زمان مواجه كند  و همچنین با خارج 
شدن از محدوده ای كه امكان عملیات كردن فراجا و نیروهای امنیتی وجود دارد، در 
اماكن امن و خارج از ایران مجددا  مستقر شوند و دسترسی به خودشان را غیر ممكن 
كند.  از سوی دیگر برخی نیز این فرضیه را بیان می  كردند كه گروه های تروریستی 
فعال در جنوب شرق با همكاری برخی اضلاع داخلی در امكان پوششی و امن در 
داخل نقاط كور مرزی و یا مسكونی داخلی، مخفی می شوند. ماحصل این دو فرضیه 
و فرضیه های اطلاعاتی دیگر این بود كه دستگیری و شناسایی عوامل جیش الظلم و 
گروه های تروریستی نیازمند یک عملیات اطلاعاتی بزرگ، گسترده، هوشمند، شبانه 
روزی و متفاوت تر از قبل است.  با این مقدمه كوتاه، اینک این گزاره مهمی كه سردار 
رادان، فرمانده محترم فراجا در اعلام خبر دستگیری های عوامل جنایت راسک مطرح 
كرده اهمیت آن بیشتر به چشم می آید: » چهار عاملِ اصلی حادثه  راسک را در عملیاتی 
غافلگیرانه زنده و سالم دستگیر كردیم كه موجب شوک و ضربه ی روانی به گروهک ِ معاند 

شد؛ آن ها تصور می كردند كه از رصدِ اطلاعاتیِ ما خارج شده اند«
دو: با این تور موفق اطلاعاتی، وضعیت داخلی گروه به لحاظ روانی بهم خورده است 
و می توان گفت این وضعیت روانی بوجود آمده در داخل گروه در سالهای اخیر كم نظیر 
و بی سابقه بوده است. دلیل اصلی هم  این است كه افراد دستگیر شده از عوامل اصلی 
شاخه عملیاتی گروهک جیش الظلم بودند و با دستگیری این افراد، فرصتی جدید و 
بزرگتری برای شناسایی دیگر اعضای این گروه در داخل و خارج از ایران و امكان ضربه 
بزرگتر نظامی و اطلاعاتی به این گروه تروریستی تكفیری فرآهم شده است ضمن اینكه 
زنده دستگیر كردن عوامل جنایت راسک نشان می دهد كه نیروهای عملیاتی گروهک 
واقعا تصور می كردند كه خارج از تور اطلاعاتی نیروهای امنیتی قرار دارند. بدین ترتیب 
می توان گفت یک شاهكار اطلاعاتی بزرگ توسط فراجا اتفاق افتاده است كه به لحاظ 
دقت، غافلگیری و فریب اطلاعاتی یک عملیات درجه یک و بی نقص محسوب می شود.
سه: اینک دو موضوع قابل پیش بینی است، اول اینكه فراجا یک گام مهم برای 
ضربه زدن به پایه های اصلی گروهک جیش العدل برداشته و باید امیدوار به شنیدن 
اخبار مهم تر و بزرگتر در آینده بود و دوم نیز اینكه عوامل دستگیر شده اطلاعات و اخبار 
شنیدنی برای افكار عمومی و مخصوصا مردم شیعه و سنی جنوب شرق خواهند داشت.
 کارشناس مسائل سیاسی

با حضور قشر های مختلف مردم برگزارشد؛

بزرگداشت دومین سالگرد ارتحال 
آیت الله صافی گلپایگانی

دومین مراسم سالگرد ارتحال آیت الله صافی گلپایگانی یكشنبه شب در مسجد امام 
حسن عسكری قم برگزار شد. به گزارش ایمان ، در این مراسم كه رئیس دفتر رهبر معظم 
انقلاب، علما، نمایندگان بیوت مراجع، رئیس و اعضای جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، 
مسوولان، طلاب و فضلا و قشر های مختلف مردم حضور داشتند، آیت الله اعرافی مدیر 
حوزه های علمیه به بیان ویژگی های علمی اخلاقی و معرفتی مرحوم آیت الله صافی 
گلپایگانی پرداخت و گفت: این عالم ربانی علاوه بر تلاش ها و فعالیت های علمی 
در راستای ترویج معارف دینی و اسلامی در عرصه دفاع از ارزش های انقلاب و ولایت 
فقیه پیشتاز بود. عضویت در مجلس خبرگان رهبری و نیز عضویت در شورای نگهبان 
و دبیری آن به مدت 8 سال از مناصب سیاسی وی بود؛ او در آذر ماه 1372 و پس از 
ارتحال آیت الله گلپایگانی به عنوان مجتهد جامع الشرایط شناخته شد و آثار متعددی 
از وی منتشر شده كه بین صد تا صد و پنجاه اثر و نوشتار به ایشان منسوب است. كتاب 
منتخب الاثر در موضوع مهدویت كه به توصیه آیت الله بروجردی نگاشته شده بود از آثار 
ایشان است.این عالم وارسته سرانجام در تاریخ 12 بهمن 1400 به علت ایست قلبی در 

یكی از بیمارستان های قم به دیدار معبود شتافت.

عباس جعفری*

مهدی جهان تیغی*
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 راهکارهای تسکین قولنج)کولیک( در کودکان متخصص پوست و مو هشدار داد؛
مراقب عارضه های خطرناک تزریق چربی باشید

یک متخصص پوست و مو، به افرادی كه قصد تزریق ژل یا چربی دارند، هشدار داد حتما به پزشک 
متخصص و مراكز معتبر وزارت بهداشت مراجعه كنند.

فهیمه عبدالهی مجد، با اشاره به علل و عارضه های تزریق چربی اظهار كرد: تزریق چربی یكی از 
روش های جوانسازی است.

وی با بیان اینكه با بالا رفتن سن ممكن است حجم چربی بخشی از اعضای صورت و یا بدن كمتر شود، 
افزود: فرو رفتگی و یا كاهش حجم عضلات صورت از جمله نشانه های ظاهری بالاتر رفتن سن است.

عبدالهی مجد، با اشاره به اینكه تزریق مواد پُر كنند و یا فیلرها از جمله روش های جوان سازی پوست 
است، گفت: فیلرها ممكن است ژل و یا چربی باشند.

به سایر  و  از قسمت های بدن جدا می شود  برخی  تزریق چربی، چربی  برای  اینكه  به  اشاره  با  وی 
قسمت های بدن كه به آن نیاز داریم تزریق می شود، خاطرنشان كرد: این چربی ها با توجه به شرایط بدنی 

فرد از بخش هایی مثل ران ها، قسمت داخل بازو و یا شكم جدا می شود.
عبدالهی مجد اضافه كرد: معمولًا برای تزریق چربی ابتدا فرد تحت بی حسی موضعی قرار می گیرد و 

در ادامه چربی اضافه می شود ولی در مواردی ممكن است این عمل با روش بیهوشی كامل انجام شود.
وی با تاكید بر اینكه تزریق چربی برای همه افراد مناسب نیست، توصیه كرد: تزریق چربی باید با نظر 

پزشک متخصص انجام شود.
این متخصص بیماری های پوست و مو، با اشاره به اینكه قبل از اقدام به تزریق ژل یا چربی باید فرد از 
نظر ابتلاء به بیماری ها و داروهایی كه مصرف می كند مورد ارزیابی قرار گیرد، افزود: مصرف بسیاری از 
داروها، ابتلاء به برخی بیماری ها و یا حساسیت به داروهای بی حسی می تواند بر نتیجه درمان و یا ایجاد 

عارضه های بعدی اثر داشته باشد.
وی درباره درمان افرادی كه كاهش حجم چربی خفیف را تجربه كرده اند و یا نیاز به درمان های وسیع 
ندارند، توضیح داد: این روند برای این افراد ممكن است زمانبر باشد و معمولًا در مواردی استفاده می شود 

كه نیاز به حجم بالاتری از پر كننده ها داشته باشیم.
عبدالهی مجد ادامه داد: اگر برای حجم دهی قسمت های مختلف صورت مثل گونه ها، خط خنده و 
یا سایر قسمت ها نیاز به مواد پر كننده داشته باشیم، بهتر است از چربی طبیعی و مناسب بدن خود فرد 

استفاده شود.
وی در پاسخ به این سوال كه آیا روند تزریق ژل یا چربی دردناک است یا خیر، عنوان كرد: از مواد بی حسی 

موضعی برای تزریق استفاده می شود و فرد درد چندانی را حس نمی كند.
عبدالهی مجد درباره عارضه های احتمالی تزریق ژل یا چربی نیز توضیح داد: به طور كلی هر عمل 
جراحی عارضه های مربوط به خود را دارد و در صورتی كه در زمان مناسب و به پزشک متخصص مراجعه 

نشود ممكن است عارضه های این فرآیند بیشتر هم شود.
وی، تورم موضوعی را یكی از عارضه های تزریق چربی یا ژل ذكر كرد و گفت: تورم برای بازه زمانی یک تا 

دوماهه )تا زمانیكه چربی جذب پوست شود( طبیعی بوده و جای نگرانی وجود ندارد.
عبدالهی مجد به عارضه های غیرقابل جبران تزریق چربی و ژل اشاره كرد و افزود: اگر حین برداشت 
چربی از بدن بیش از حد نیاز چربی از بدن برداشته شود، احتمال آمبولی و یا انتقال چربی از طریق عروق 
خونی به سمت عروق ریوی وجود دارد و یا اگر در حین تزریق، این مواد وارد شریان های صورت شود بسته 
به محل عروق این مواد می تواند به عروق خونی رسیده و ممكن است باعث كوری و یا حتی سكته های 

مغزی شود.
وی هشدار داد: اگر قصد تزریق ژل یا چربی دارید، حتماً به پزشک متخصص و مراكز معتبر مراجعه كنید 
چرا كه مشكلات و عوارضی كه توسط افراد غیرمتخصص انجام می شود خطرناک و غیر قابل جبران است.
عبدالهی مجد با بیان اینكه احتمال حساسیت به مواد بی حسی می تواند خطرآفرین باشد، تاكید كرد: 

تزریق ژل و چربی باید در مراكز مجهز و مورد تأیید وزارت بهداشت و توسط پزشكان متبحر انجام شود.
وی خاطرنشان كرد: 40 تا 50 درصد چربی هایی كه در لایه های زیر پوست تزریق می شود، در ماه اول 
تا دوم جذب می شود و در عین حال چنانچه بیش از حد نیز چربی تزریق شود این حجم اضافه به عروق 

سطحی پوست فشار وارد كرده و باعث بروز نكروز و یا از بین رفتن پوست در این نواحی می شود.

بی خوابی سالمندان و چند توصیه
 برای مقابله با آن

خوابی  بی  در  موثر  علل  تشریح  ضمن  سالمندی  طب  متخصص  یک 
سالمندان، در عین حال اختلال خواب را مشكلی شایع در این دوران خواند 

كه تا 80 درصد مواردبا رعایت بهداشت خواب رفع می شود.
دكتر احمد دلبری درباره اختلالات خواب در سالمندان گفت: اختلال 
خواب در دوره بازنشستگی و سالمندی بسیار شایع است و تقریبا 60 درصد 

افراد از این مشكل رنج می برند.
وی با بیان اینكه معمولا اختلال خواب در سالمندی مشكلی ثانوی از یک 
مشكل دیگر است، افزود: افراد دچار اضطراب، افسردگی، مبتلایان مشكلات 
اختلالات  دارای  افراد  و  اسكلتی   - و دردهای عضلانی  زانو  یا درد  ادراری 
حركتی اغلب بیشتر درگیر مشكلات اختلال خواب هستند و به همین دلیل 

برای رفع مشكلات خواب باید به دنبال رفع مشكل اصلی باشیم.
این متخصص طب سالمندی همچنین با بیان اینكه میزان نیاز افراد به 
خواب در دوران سالمندی متفاوت است، ادامه داد: در این دوران معمولا 
خواب سبک تر است و میزان نیاز به آن هم كمتر است و در عین حال هم افراد 
ساعت مشخصی برای خواب ندارند؛ اما لازم به ذكر است كه مشاهده شده 
افرادی كه در طول عمر شب ها هفت ساعت می خوابند امكان ابتلا به آلزایمر 

در آنها كمتر است.
وی با بیان اینكه سرحالی در طی روز می تواند حاكی از كفایت میزان  خواب 
شب قبل باشد، افزود: ممكن است یک نفر با شش ساعت این سرحالی روز 

بعد را داشته باشد و یک نفر هم با میزانی كمتر یا بیشتر.
این متخصص طب سالمندی با بیان اینكه 80 درصد مشكلات خواب در 
دوران بازنشستگی معمولا با بهداشت خوب خواب برطرف می شود، گفت: 
مهم آن است كه در طول روز نباید خوابید؛ چُرت روزانه عامل اصلی اختلال 
خواب است. در عین حال اگر به هر دلیل نیاز به چرت روزانه بود، بهتر است 
در بازه زمانی ساعت یک تا چهار بعدازظهر و كمتر از نیم ساعت تا 40 دقیقه 

باشد.
او كم تحركی و بی تحركی را عاملی دیگر برای بدخوابی شبانه خواند و گفت: 
توصیه می شود حتما افراد در طول روز نیم ساعت تحرک داشته باشند و ورزش 
كنند. همچنین شام و غذای سنگین می تواند عاملی دیگر برای بدخوابی 
باشد. لازم است كه شام سبک میل شود و فاصله شام تا خواب بیشتر از سه 

ساعت باشد.
این متخصص طب سالمندی همچنین گفت: بهتر است كه محل خواب را 
تغییر ندهید و در صورتی كه در رختخواب بیشتر از 20 دقیقه خواب تان نبرد، 
به سالن بازگردید و فعالیتی انجام دهید و سپس دوباره به رختخواب بازگردید. 
همچنین تاكید می شود كه در رختخواب كتاب نخوانید و موبایل و تلویزیون 

نگاه نكنید؛ اتاق خواب برای خواب است نه فعالیت های اینچنینی.
وی تاكید كرد كه دوش آب گرم قبل از خواب می تواند خواب خوبی را رقم 
بزند. همچنین توصیه می شود كه خودسرانه داروهای خواب آور مصرف نكنید 

و دارو حتما باید با نظر پزشک مصرف شود.

در مصرف این داروها احتیاط کنید

آشنایی با شل کننده های عضلانی

اثر  عضله  عملكرد  بر  كه  هستند  تجویزی  داروهای  عضله  شل كننده های 
می گذارند. پزشكان این دسته از داروها را برای درمان علائمی مثل اسپاسم های 

عضله، دردهای عضلانی استخوانی و انقباض تجویز می كنند.
عبارت »muscle relaxant« شل كننده عضله به دو دسته از داروها گفته می شود: 
آنتی اسپاسمودیک ها و آنتی اسپاستیک ها. این دو دسته دارو كاربردها، اثرگذاری و 

عوارض جانبی متفاوتی دارند.
عضلات اسكلتی یا استخوانی عضلاتی هستند كه به شما كمک می كنند حركت 
كنید. اما عضلات صاف عضلاتی اند كه شما كنترلی روی آنها ندارید، مثلًا عضلات 

روده ها، معده و رگ ها.
آیا شل کننده های عضله غیرتجویزی )OTC( هم وجود دارند؟

در بیشتر كشورها این داروها بدون نسخه به فروش نمی رسند؛ اما بعضی از 
داروهای بدون نسخه )OTC( می توانند به یک سری از مشكلات عضلانی كمک 

كنند، مانند ضدالتهاب های غیراستروئیدی و استامینوفن.
انواع شل کننده های عضله کدام اند؟

آنتی اسپاسمودیک  عضله  شل كننده های  می توانند  حاضر  حال  در  پزشكان 
را تجویز كنند:. كاریسوپرودول . كلرزوكسازون . سیكلوبنزاپرین . متاكسالون . 

متوكاربامول . اورفنادرین
شل كننده های ضداسپاسم عضلات اسكلتی كه پزشكان می توانند تجویز كنند: 

. باكلوفن . دانترولن
دو داروی شل كننده عضله كه هم اثر آنتی اسپاستیک و هم اثر آنتی اسپاسمودیک 

دارد: . تیزانیدین  . دیازپام
شل کننده های عضله چه عوارضی را درمان می کنند؟

هر چند آنتی اسپاستیک ها و آنتی اسپاسمودیک ها هر دو شل كننده های عضله 
هستند؛ اما كاربردهای متفاوتی دارند. همچنین برخی از این داروها عوارضی را 
مداوا می كنند كه ربطی به عملكرد عضلات ندارند. مثلًا گاهی پزشكان دیازپام را 

برای درمان تشنج و اضطراب توصیه می كنند.
کاربردهای داروهای آنتی اسپاستیک

پزشكان اساساً شل كننده های عضله آنتی اسپاستیک را برای درمان اسپاسم 
توصیه می كنند. اسپاستیسیتی یا گرفتگی غیرطبیعی عضلانی حالتی است كه در 
آن الگوهای حركت عضله دچار اختلال شده و باعث می شود یک سری از عضلات 
به یكباره منقبض شوند، چه زمانی كه سعی در حركتی دارید و یا حتی وقتی كه در 
حالت استراحت هستید. این اتفاق معمولًا در اثر آسیب مسیرهای عصبی در مغز یا 

نخاع می افتد كه كنترل كننده حركت و رفلكس های كششی اند.
خصوصاً  دارند،  را  اعتیاد  و  نادرست  كاربرد  پتانسیل  عضله  شل كننده های 
كاریسوپرودول و دیازپام. استفاده طولانی مدت می تواند منجر به افزایش تحمل و 
وابستگی فیزیكی شود . فلج مغزی . ام اس . آسیب نخاعی . سكته مغزی . آسیب 

سر یا مغز

. اسكلروز جانبی آمیوتروفیک )ALS( كه به نام بیماری لوگهریک نیز معروف است
باكلوفن اولین خط درمان برای اسپاسم است، خصوصاً برای افراد بزرگسالی كه 

آسیب های نخاعی دارند.
کاربردهای داروهای آنتی اسپاسمودیک

دردهای  برای  را  آنتی اسپاسمودیک  عضله  شل كننده های  معمولًا  پزشكان 
عضلانی اسكلتی و مایوفیشیال )تریگر پوینت( تجویز می كنند، خصوصاً برای درد 

پایین كمر و اسپاسم های عضله.
اما این داروها خط اول درمان برای اسپاسم و درد نیستند، بلكه خط دوم درمان 
بعد از خط اولی هستند كه اثر نداشته است. زیرا داروهای آنتی اسپاسمودیک 

عوارض جانبی دارند، مثل اعتیاد.
مصرف شل کننده های عضله چقدر رایج است؟

مصرف داروهای شل كننده عضله تا حدودی رایج است و علت آن شایع بودن 
كمردردهای حاد و مزمن می باشد. درد پایین كمر مشكلی بسیار شایع است و 
در رأس پنج دلیلی قرار دارد كه افراد را وادار به مراجعه به پزشكان می كند. بیشتر 
موارد درد پایین كمر بدون مداخله درمانی برطرف می شوند. اگر درمان های دیگر 
در تسكین درد مؤثر نباشند، پزشک احتمالًا یک داروی شل كننده عضله را توصیه 

می كند.
اما پزشكان معمولًا این داروها را فقط برای دوره های كوتاه مدت تجویز می كنند تا 

بیمار دچار اعتیاد نشود.
داروهای شل کننده عضلات چه عملکردهایی دارند؟

در  مختلفی  مكانیسم های  اسكلتی،  عضلات  شل كننده های  گوناگون  انواع 
اثرگذاری دارند. بیشتر شل كننده های عضله به عنوان مهاركننده های سیستم 
ارسال  جلوی  یا  دارند  آرام بخش  خاصیت  و  می كنند  عمل  مركزی  عصبی 

سیگنال های درد به مغز را می گیرند.
به طوركلی، داروهای آنتی اسپاستیک مستقیماً بر نخاع یا عضله اسكلتی اثر 

می كنند تا گرفتگی عضله )هایپرتونی( و اسپاسم های غیرارادی كمتر شود.
داروهای آنتی اسپاسمودیک از طریق تغییراتی كه در سیستم عصبی مركزی )مغز 

و نخاع( ایجاد می كنند، اسپاسم های عضله را كاهش می دهند.
داروهای شل کننده عضله چگونه استفاده می شوند؟

قرص،  مثل  دارند،  گوناگونی  اشكال  هستند،  كه  نوعی  به  بسته  داروها  این 
كپسول، شربت و یا تزریقی. دستورالعمل لازم برای مصرف دارو باید توسط پزشكتان 

توصیه شود.
آیا داروهای شل کننده عضله مؤثرند؟

داروهای آنتی اسپاستیک در درمان گرفتگی و اسپاسم مؤثرند اما دوزهای بالای 
آن می تواند منجر به عوارضی شود؛ بنابراین معمولًا از درمان های دیگر نیز كمک 

گرفته می شود، مثل فیزیوتراپی و تزریق بوتاكس.
تحقیقات زیادی در مورد اینكه آیا داروهای آنتی اسپاسمودیک در درمان دردها 

و اسپاسم های عضلانی مؤثرتر از ضدالتهاب های غیراستروئیدی یا استامینوفن 
هستند یا نه انجام نشده است. آنتی اسپاسمودیک ها نسبت به ضدالتهاب های 
غیراستروئیدی و استامینوفن دارای عوارض جانبی بیشتری هستند؛ بنابراین در 

مورد مزایا یا معایب مصرف این داروها با پزشک مشورت كنید.
عوارض جانبی داروهای شل کننده عضله چیست؟

هر نوع دارویی دارای عوارض جانبی متفاوتی است. به طوركلی عوارض جانبی كه 
داروهای شل كننده عضله معمولًا دارند شامل موارد زیر می شود:

. خواب آلودگی و خستگی . سرگیجه . تهوع . سردرد . خشكی دهان
شل كننده های عضله می توانند عوارض جانبی جدی تری هم داشته باشند، مثلًا 

از حال رفتن و تاری دید.
آیا داروهای شل کننده عضله باعث خواب آلودگی می شوند؟

بله، داروهای تجویزی شل كننده عضله می تواند به دلیل اثری كه بر سیستم 
عصبی مركزی می گذارند شما را خواب آلوده كنند. به همین دلیل اگر كارهایی 
انجام می دهید كه نیاز به هشیاری كامل دارند، مثلًا رانندگی یا كار با ماشین های 

سنگین، باید بااحتیاط از این داروها استفاده كنید.
آیا شل کننده های عضله اعتیادآورند؟

اگر احساس می كنید به دیازپام یا كاریزوپرودول وابسته شده اید تا دوز تجویزی 
كمكی به مدیریت علائمتان نمی كند، بیشتر از میزان توصیه شده توسط پزشكتان 

مصرف نكنید و فقط با مشورت او تصمیم بگیرید.
ریسک ها و عوارض احتمالی مصرف شل کننده های عضله چیست؟

دو تا از اصلی ترین عوارض مصرف شل كننده های عضله، پتانسیل اوردوز كردن و 
تداخلات خطرناک با الكل می باشد.

الکل و شل کننده های عضله
الكل و داروهای تجویزی شل كننده عضله هم دو آرام بخش اند و عملكرد سیستم 
عصبی مركزی را كُند می كنند. اگر این دو با هم مصرف شوند، عوارض جانبی 
شدیدی ایجاد خواهد كرد كه می تواند خطرناک باشد. این عوارض شامل موارد 

زیر می شوند:
. سرگیجه شدید . خواب آلودگی و گیجی زیاد . تاری دید . افت فشارخون . غش و 

بی حالی . مشكلات حافظه . آسیب كبد . افزایش ریسک اوردوز
اوردوز داروهای شل کننده عضله

خصوصاً  دارند،  را  اعتیاد  و  نادرست  كاربرد  پتانسیل  عضله  شل كننده های 
كاریسوپرودول و دیازپام. استفاده طولانی مدت می تواند منجر به افزایش تحمل و 

وابستگی فیزیكی شود.
ازآنجایی كه بیشتر شل كننده های عضله به عنوان آرام بخش عمل می كنند، برخی 
از افراد این داروها را به تنهایی یا همراه با دیگر داروها به دلایل غیرپزشكی مصرف 
می كنند تا حالت سرخوشی و مستی به آنها دست دهد. شل كننده های عضله 

می توانند ریسک اوردوز كردن را بالا ببرند كه منجر به موارد زیر خواهد شد:
. تغییراتی در هشیاری . توهم . تشنج . دپرسیون تنفسی

. ایست قلبی . كما . مرگ
اگر هر یک از علائم اوردوز دارو را دارید با اورژانس تماس بگیرید.

چه زمانی تماس با پزشک لازم است؟
وقتی داروی شل كننده عضله مصرف می كنید باید به طور منظم توسط پزشكتان 
چكاپ شوید تا نحوه عملكرد دارو در بدن شما بررسی شود. در موارد زیر با پزشكتان 

تماس بگیرید:
. اگر دچار عوارض جانبی دردسرساز شدید

. اگر علائمتان بهتر نشده یا بدتر شده
. اگر احساس می كنید به دارو وابسته شده اید

چه زمانی نیاز به مراقبت های اورژانسی دارید؟
اگر علائم اوردوز دارو را دارید با اورژانس تماس بگیرید.

در پایان
تجویز داروهای شل كننده عضله می تواند در درمان اسپاسم و گرفتگی عضله و 
دردهای عضلانی مؤثر باشد. اما لازم است مزایا و معایب مصرف دارو نیز بررسی 
شود. در مورد علائمی كه دارید كامل و واضح با پزشک صحبت كنید تا با هم بهترین 

برنامه درمان را مشخص كنید.

یک تحلیل جدید نشان می دهد زنانی كه از سرطان سینه جان سالم 
به در برده اند با سویا، آجیل، لوبیا و غلات كامل احتمال عود مجدد 

بیماری شان را كاهش می دهند.
بیشتر  مصرف  مریلند،  هاپكینز  جان  دانشگاه  محققان  گفته  به 
تركیبات سویا به نام ایزوفلاون ها به ویژه با احتمال بازگشت سرطان 

مرتبط است.
به گفته نویسندگان، این یافته ها هنوز نمی تواند دوزهای ایده آل 
ایزوفلاون ها یا سایر مواد مغذی را كه به نظر می رسد مانع از عود 
بیماری می شوند را تعیین كند، بنابراین تحقیقات بیشتری در این 

زمینه مورد نیاز است.
محققان این مطالعه، به بررسی داده های 22 مطالعه عمده كه بر روی 
دانه های سویا، لیگنان ها )تركیبات موجود در انواع گیاهان مانند دانه ها 

و آجیل ها(، سبزیجات چلیپایی )مانند كلم، كلم بروكلی و گل كلم( و 
چای سبز متمركز بودند، پرداختند.

آنها همچنین به تأثیر مواد مغذی گیاهی كه در این غذاها یافت 
می شوند، پرداختند.

دكتر »چانینگ پالر«، نویسنده ارشد این مطالعه، گفت: »ما دریافتیم 
مصرف زیاد ایزوفلاون های سویا با كاهش 26 درصدی عود سرطان 

سینه مرتبط است.«
به گفته نویسندگان، بیشترین فایده از مصرف روزانه 60 میلی گرم 
به دست می آید كه معادل دو یا دو فنجان شیر سویا یا نصف فنجان 

سویای پخته شده است.
با این حال، فایده ایزوفلاون های سویا در پیشگیری از مرگ ناشی از 
سرطان سینه كمتر بود- تنها حدود 12 درصد كاهش یافت. این مزیت 

زمانی بالاتر بود كه زنان حدود یک یا دو وعده از محصولات سویا را در 
روز مصرف می كردند.

تیم پالر همچنین لیگنان هایی را كه در گیاهان بی شماری مانند 
یافت  سبزیجات  و  میوه ها  كامل،  غلات  حبوبات،  مغزها،  دانه ها، 
می شوند، بررسی كردند. دانه كتان، بادام هندی، كلم بروكلی و كلم 

بروكسل حاوی غلظت بالایی از لیگنان هستند.
این مطالعه نشان داد كه سطوح بالای انترولاكتون به نظر می رسد 
و  تا 28٪ كاهش می دهد،  را  از سرطان سینه  احتمال مرگ ناشی 

احتمال مرگ زودهنگام به هر علتی را تا 31 درصد كاهش می دهد.
به  اندازه ای قوی است كه  به  لیگنان و سویا  به  یافته های مربوط 
بازماندگان سرطان سینه توصیه می شود از آنها در هر رژیم غذایی 

استفاده كنند.

محققان پی بردند؛

سویا، آجیل و لوبیا در جلوگیری از عود سرطان سینه موثرند
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مدیر منطقه 6 شهرداری قم مطرح کرد؛ 

اختصاص ۱۷۰ میلیارد تومان 
برای توسعه فضای سبز

مدیر منطقه شش شهرداری قم با اشاره به اختصاص 170 میلیارد تومان بودجه برای 
توسعه فضای سبز در این منطقه، از آغاز تلاش های منسجم با هدف ارتقای سرانه فضای 

سبز منطقه 6 خبر داد.
احمد تركمن در گفت وگویی كمبود سرانه فضای سبز را یكی از مشكلات منطقه 6 
شهرداری قم دانست و اظهار داست: این منطقه یكی از كمترین سرانه فضای سبز شهری 

را دارا بوده و باوجود تراكم جمعیت بالا، امكانات ورزشی و فرهنگی كمی دارد.
 وی نبود فضای تفریحی و ورزشی در منطقه را یكی از چالش های آن عنوان كرد و گفت: 
با توجه به این كمبود بارز فضای سبز، 170 میلیارد تومان بودجه برای تملک و ساخت 
بوستان در منطقه اختصاص داده شده كه این میزان بودجه برای تملک فضای سبز در یک 

منطقه در شهر بی سابقه بوده است.
 مدیر منطقه 6 شهرداری قم از ساماندهی بوستان ها و تأمین مبلمان موردنیاز بوستان ها 
خبر داد و گفت: در 9 ماه گذشته ساماندهی و بهسازی بوستان نرگس، بوستان زنگاركی، 
بوستان امام علی )ع(، بوستان فاطمیه )س(، بوستان شهریار، بوستان اردیبهشت و 

طالقانی انجام شده است.
 تركمن ابراز كرد: برای بهسازی بوستان ها 17 میلیارد تومان اعتبار اختصاص داده ایم كه 

حدود 80 درصد پیشرفت فیزیكی داشته ایم.
 وی از بازسازی سرویس های بهداشتی بوستان های سطح منطقه نیز خبر داد و مطرح 
كرد: امسال در منطقه 43 هزار گلدان گل از تولیدات خود منطقه نیز كاشته شده و نزدیک 
به 2 هزار نهال در باغچه های طولی كاشته شده است و بیش از 700 متر توسعه باغچه 
طولی در منطقه داشته ایم.  مدیر منطقه 6 شهرداری قم، ساخت بوستان خانواده در 
خیابان شاه ابراهیم)ع( را یكی از برنامه های مهم منطقه عنوان و بیان كرد: در حال توافق 
برای ساخت سالن ورزشی و بوستان در خیابان رئیس كرمی هستیم و به موازات راه آهن نیز 

قطعه ای زمین برای ایجاد بوستان در نظر گرفته شده است.
 اولویت دهی به بوستان ها در اجرای طرح های بازآفرینی شهری

تركمن ادامه داد: قطعه ای زمین به مساحت 8 هزار مترمربع نیز در بلوار شهید تهرانی 
مقدم در نظر گرفته شده كه طراحی آن رو به اتمام بوده و ابنیه آن تا ابتدای سال جدید به 

پایان می رسد.
 وی با تأكید بر عدم تغییر كاربری و تفكیک باغات منطقه گفت: توسعه فضای سبز 
محله ای در دستور كار بوده و تا امروز 37 میلیارد تومان توافق شده است و 8 میلیارد تومان 

نیز در بافت قدیمی هزینه خواهد شد.
 مدیر منطقه 6 شهرداری قم خاطرنشان كرد: در 17 متری فهیمی، 18 متری امام جواد 
)ع(، در محدوده امینی بیات تا میدان نبوت، 20 متری مطهری تا میدان كشاورز هیچ 
فضای سبزی وجود ندارد و باوجود عدم همكاری مردم در تملک فضای سبز، شهرداری 

در تلاش است سرانه فضای سبز این محدوده ها را افزایش دهد.
 تركمن تصریح كرد: در اجرای طرح بازآفرینی منطقه توانستیم سه قطعه زمین پیرامون 
مسجد شیخ حبیب تملک كنیم كه به زودی عملیات تخریب آن آغازشده و پیرامون مسجد 
به فضای سبز تبدیل می شود و برای بلوار سوم خرداد نیز بودجه ای برای تملک زمین و 

ساخت بوستان در نظر گرفته شده است.
 وی سیاست شهرداری را توسعه بوستان های محله ای عنوان كرد و افزود: بوستان 
صدری یک بوستان جنگلی است و هیچ برنامه ای برای توسعه و یا ساماندهی آن نداریم 

زیرا اولویت با توسعه بوستان های محله ای است.
 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم خبرداد:

اجرای طرح آرام سازی ترافیکی بلوار 
آیت الله صدوقی

مدیر منطقه چهار شهرداری قم از جمع آوری 110 تن زباله در روز خبر داد و گفت: 
مجموعه خدمات شهری منطقه روزانه 6 میلیون و 700 هزار مترمربع در روز پاكسازی 

و نظافت می كنند.
علیرضا اقبالیان در گفت وگویی از طرح آرام سازی در بلوار آیت الله صدوقی خبر داد و 
اظهار كرد: اجرای طرح آرام سازی در محدوده منطقه چهار در كنار نصب پل های عابر 
پیاده و محل عبور عابر پیاده از دیگر دغدغه های معاونت حمل ونقل و ترافیک است كه در 
همین راستا مشاورانی برای اجرای طرح مناسب و بررسی دغدغه های ترافیكی اخذ شده 

و در آینده دوربین های كنترل سرعت هوشمند در این بلوار اجرایی می شود.
 وی با اشاره به پتانسیل منطقه چهار شهرداری قم، افزود: منطقه چهار با دارا بودن 
3 هزار هكتار مساحت و هم جواری با 5 منطقه یكی از مناطق مهم شهری محسوب 
می شود.  مدیر منطقه چهار شهرداری قم در خصوص پروژه های مهم این منطقه شهری، 
تصریح كرد: پروژه تقاطع غیر همسطح نیک اندیش در حال اجراست كه با تكمیل این 

پروژه بلوار امام رضا )ع( و بلوار غدیر به زودی به هم متصل می شوند.
 اقبالیان ادامه داد: پروژه روگذر بلوار فردوسی بر روی بلوار شهید آیت الله صدوقی، پروژه 
مسیر دسترسی شهدای سلامت در انتهای شهرک قدس و بلوار آیت الله بروجردی و پروژه 
جمع آوری ریل راه آهن در خیابان سلامت از دیگر پروژه های كلانی بوده كه در كنار دیگر 

پروژه های درون منطقه ای در حال اجراست.
 وی از تكمیل و بهسازی بوستان های خضر، كوثر، زائر و بوستان علوی خبر داد و 
خاطرنشان كرد: در راستای بهسازی و تكمیل بوستان های درون منطقه ای، بوستان های 
محلی كه در كنار مجتمع های مسكونی احداث شده به دلیل استفاده ساكنین مجتمع ها 
از این بوستان نیاز به احداث سرویس بهداشتی نبود اما در بوستان های فرامحلی چون 
بوستان خضر، زائر، كوثر، علوی مجموعه سرویس بهداشتی و نمازخانه احداث شده 
است.  مدیر منطقه چهار شهرداری قم با اشاره به درخواست شهروندان در خصوص 
آسفالت بلوار شهید كریمی و حدفاصل خیابان شهید حقانی و شهید مطهری، عنوان 
كرد: معابر سطح شهر در صورت آسیب دیدن مطابق مسائل فنی لكه گیری، درزگیری و 
در نهایت روكش می شود و بلوار شهید كریمی و حدفاصل خیابان شهید حقانی و شهید 

مطهری به دلیل اجرای پروژه عمرانی سازمان آب و فاضلاب به تأخیر افتاده است.
 اقبالیان از جمع آوری 110 تن زباله در روز خبر داد و گفت: مجموعه خدمات شهری 

منطقه روزانه 6 میلیون و 700 هزار مترمربع در روز پاكسازی و نظافت می كنند.
 وی افزود: مكانیزه شدن پل های عابر پیاده مقابل جهان بینی ابتدای خیابان امام 

حسین و میدان مفید در دستور كار قرار گرفته و پس بررسی های لازم عملیاتی می شود.
 

با حضور معاون شهردار قم برگزار شد؛

جلسه ستاد تکریم ارباب رجوع شهرداری قم
جلسه ستاد مركزی تكریم ارباب رجوع شهرداری قم با حضور معاون برنامه ریزی و 

سرمایه انسانی شهرداری برگزار شد.
تكریم  اجرایی  دستورالعمل  ابلاغ  راستای  در  شهرداری،  عمومی  روابط  گزارش  به 
این  سازی  عملیاتی  سازوكارهای  بررسی  به منظور  و  قم  شهرداری  ارباب رجوع 
دستورالعمل، جلسه ستاد مركزی با حضور مجید محمدرضاخانی معاون برنامه ریزی و 
سرمایه انسانی در شهرداری قم برگزار شد. برگزاری برنامه های آموزشی ویژه كاركنان و 
آموزش های تخصصی ویژه رابطین تكریم و متصدیان میزهای خدمت در ادارات مختلف 
شهرداری ازجمله مسائل مطرح شده و پیگیری شده در این جلسه بود. تصمیم گیری در 
خصوص اطلاع رسانی مناسب فرآیندهای اصلی مناطق و سازمان ها جهت تسهیل در 
امور مراجعین به شهرداری در قالب تهیه محتوای مناسب و همچنین استفاده از ظرفیت 
فضاهای مجازی و درگاه های الكترونیكی موجود شهرداری از اهم مصوبات این جلسه 
بود. بررسی شاخص های ارزیابی عملكرد مناطق سازمان ها و ادارات جهت تقدیر از ادارات 
برتر در حوزه تكریم ارباب رجوع از دیگر مصوبات این جلسه بود و در پایان با توجه به ارزیابی 
به عمل آمده از عملكرد مناطق هشتگانه در این حوزه، 3 منطقه برتر از لحاظ استقرار میز 

خدمت جهت تقدیر معرفی شدند.
 

مدیر کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم :

گرفتن کپی مدارک در ادارات ممنوع است
مدیر كل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم گفت: تخلف ادارات و بانک ها از این 

مصوبه پیگیری می شود.
جواد غلام پوردر گفت وگویی با بیان اینكه این مصوبه باید در ادارت و بانک ها رعایت 
شود افزود: همه بانک ها و ادارات دولتی و بخش از بخش خصوصی امكان دسترسی به 

مدارک هویتی افراد را دارند و نیازی به گرفتن كپی مدارک نیست.
وی گفت: مردم در صورت مشاهده تخلف ادارات این موضوع را از طریق سامانه تلفنی 

111 یا شماره تماس 36672224 اطلاع دهند.
غلام پور افزود: برخی بانک ها از سوی ستاد ملی خود تحت فشار هستند كه این 

موضوع در سطح ملی در حال پیگیری است.

مدیر پیشگیری و مبارزه با بیماری های مرکز بهداشت استان قم: 

32 درصد مردم قم فشارخون بالا دارند
مدیر پیشگیری و مبارزه با بیماری های مركز بهداشت استان قم گفت: طبق آخرین 
غربالگری ها 14.2 درصد مردم قم مبتلا به دیابت و 32 درصد نیز درگیر فشارخون بالا 

هستند. 
محمد نیک پور در گفت وگویی با تاكید بر اینكه دیابت و فشارخون بالا از عوامل اصلی 
در بروز بیماری های قلبی و عروقی است، اضافه كرد: تشخیص دیرهنگام و عدم توجه به 
علائم درازمدت بیماری و درمان آن، سبب جولان بیشتر این بیماری ها در قم می شود.
وی اضافه كرد: فشارخون و دیابت جزء بیماری های با علائم خاموش هستند و از این  

رو بسیاری از افراد از بیماری خود اطلاعی ندارند.
وی با اشاره به اجرای طرح غربالگری دیابت و فشارخون بالا، ادامه داد: در قالب 
این طرح، پس از شناسایی افراد مبتلا اطلاعات افراد در پرونده الكترونیک ثبت و نظام 

مراقبت و درمان بیماران تا رسیدن به یک نقطه مطلوب دنبال می شود.
نیک پور یادآور شد: طبق پایش های انجام شده 30 درصد افراد مبتلا به دیابت و 
60 درصد مبتلایان به فشارخون بالا در قم از بیماری خود اطلاعی ندارند و حدود 20 

درصد نیز به رغم اطلاع از بیماری خود، اقدامی برای درمان نكرده اند.
به  مربوط  قم  در  بیماری ها  فراوانی  از  درصد  كه 55  كرد  اشاره  نكته  این  به  وی 

بیماری های غیرواگیر است كه قلبی و عروقی در صدر بیماری ها قرار دارد.
۷0 درصد جمعیت بالای 18 سال قم اضافه وزن دارند

وی دیابت و فشارخون را از مهم ترین عوارض زندگی صنعتی یاد كرد و گفت: تغذیه 
و سبک زندگی نامناسب، كم تحركی، ورزش نكردن، دخانیات و چاقی از عوامل مهم 
در درگیری با این 2 بیماری است. وی اضافه وزن را از عوامل مهم در بروز بیماری های 
غیرواگیر نام برد و اظهار داشت: حدود 70 درصد از جمعیت بالای 18 سال استان 
به چاقی و اضافه وزن روبه رو هستند. مدیر پیشگیری و مبارزه با بیماری های مركز 
بهداشت قم گفت: سن ابتلا به دیابت نسبت به گذشته كاهش یافته به نحوی كه هم 
اینک حدود یک میلیون كودک مبتلا به دیابت در سطح دنیا شناسایی شده كه بخش 
مهمی از به خاطر سبک زندگی و تغذیه نادرست در كنار عامل ژن است. وی یادآور شد: 
دریافت كالری اضافی بدون اینكه این منبع انرژی به درستی در بدن انسان مصرف 
شود زمینه ساز بیماری های غیرواگیر می شود. نیک پور همچنین عنوان كرد: دررابطه با 
شاخص تحرک وضعیت عمومی استان قم نسبت به استان های دیگر پایین تر است؛ 

قدم زدن و پیاده روی بهترین ابزار برای كنترل قند و فشار خون است.
مدیر پیشگیری و مبارزه با بیماری های مركز بهداشت قم، گفت: برای مدیریت 
بیماری فشارخون و دیابت باید مصرف میوه و سبزی، لبنیات كم چرب و گوشت سفید 

مورد توجه باشد و از استفاده سرخ كردنی ها خودداری شود.

معاون پرورشی و فرهنگی اداره  کل آموزش وپرورش استان قم خبرداد:

افتتاح رسمی اتاق وضعیت شناسی 
آسیب های دانش آموزی

معاون پرورشی و فرهنگی اداره  كل آموزش وپرورش استان قم با اشاره به افتتاح 
رسمی اتاق وضعیت در این اداره كل گفت: اتاق وضعیت، به نوعی وضعیت شناسی 
آسیب های دانش آموزی است كه متولی تسهیل گری و اجرای فرایندها توسط اداره امور 

تربیتی، مشاوره و مراقبت در برابر آسیب های اجتماعی اداره كل خواهد بود. 
به گزارش ندای قم، حجت الاسلام محمد امینیان در حاشیه افتتاحیه رصدخانه 
آسیب های اجتماعی دانش آموزان در گفت وگویی اظهار كرد: اتاق وضعیت اداره كل 
آموزش وپرورش قم از یكم تیرماه 1402 در حوزه پژوهش راه اندازی شد و امروز با حضور 
مدیركل و معاونین و مدیران برخی از دستگاه های مرتبط به صورت رسمی افتتاح و آغاز 

به كار كرد.
وی افزود: چنین اتاق وضعیتی در سطح كشور كم نظیر است و تمامی مدارس استان 
را نسبت به 16 مقوله پرآسیب مورد رصد قرار داده است، بنابراین اتاق وضعیت، یک 

پژوهشكده و رصدخانه آسیب های مدرسه ای و دانش آموزی است.
وی هدف از راه اندازی این رصدخانه را ضرورت پژوهش، هدفمندی سرمایه ها و 
نیروهای انسانی و كاهش هزینه های مالی دانست و خاطرنشان كرد: اثربخشی بیشتر 
جهت فعالیت های پرورشی و نقطه زنی برنامه ها و كارگاه های دانش آموزی و خانواده ها، 

ازجمله آرمان های چنین رویدادی است .
معاون پرورشی و فرهنگی اداره  كل آموزش وپرورش استان قمافزود: احصا و كشف 
آسیب های اجتماعی، از طریق شبكه سازی كارشناسان نواحی، برخی اساتید دانشگاه 
و حوزه انجام می شود و البته كادر مدارس نسبت به مقولات 16 گانه، ثبت اثر كردند كه 

آن آثار در اتاق وضعیت به نمایش درآمده است.
امینیان دستاورد ایجاد این اتاق را رصد دقیق فعالیت های مدارس دانست و بیان 
كرد: در چنین پژوهشگاهی، میزان و سطح اثرپذیری مدارس بررسی و به 16 مقوله ای 

كه دانش آموزان به آن دچار می شوند، پرداخته می شود.
معاون پرورشی اداره كل آموزش وپرورش استان قم در ادامه گفت: هزار و 126 مدرسه 
از مدارس استان، وضعیت های خود را تعیین كرده اند كه ما را به اطلاعات ارزشمندی 
رساندند و نتایجی ازجمله برنامه ریزی، راهبردها و نیز سیاست گذاری ها كاربردی و 
تعیین كننده دارد.  امینیان راه كارهای مرتفع كردن آسیب ها را توزیع عادلانه بودجه 
و امكانات بر اساس مدارس پرآسیب تر دانست و اظهار كرد: یكی دیگر از راه كارها 
سامان دهی نیروهای رسمی و غیررسمی بر اساس تخصص در آموزش وپرورش هست.
این كارشناس فرهنگی  آموزشی با اشاره به اینكه شكوفایی استعدادها و جوشش های 
درونی دانش آموزان همواره مطلبی مهم است، افزود: هسته سازی ها و جوشش های 
درونی، باید در بستر مدارس اتفاق بیفتد، بنابراین دانش آموزانی كه در مدرسه دچار 

آسیب می شوند، باید به آنان توجه بیشتری بشود.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم خبر داد؛

جذب 8 هزار و 2۹۹ مشترک گاز طبیعی 
مدیرعامل شركت گاز استان قم از جذب 8 هزار و 299 مشترک گاز طبیعی در استان 

قم طی 9 ماهه سال 1402 خبر داد. 
مرتضی خوش لهجه در خصوص عملكرد 9 ماهه این شركت، اظهار كرد: از جذب 
8 هزار و 299 مشترک گاز طبیعی در استان، 6 هزار و 998 مشترک متعلق به مناطق 

شهری و یک هزار و 301 مشترک نیز متعلق به مناطق روستایی استان است.
وی با اشاره به نصب یک هزار و 804 علمک گاز طی نه ماه نخست سال جاری، 
تصریح كرد: با افزوده شده این تعداد علمک، مجموع شمار علمک های استان به 185 
هزار و 230 علمک رسیده است. خوش لهجه با بیان اینكه شمار مشتركین گاز طبیعی 
در استان قم طی یک سال گذشته با رشد 2.5 درصدی همراه بوده است، اظهار كرد: 
در حال حاضر مجموع شمار مشتركین گاز طبیعی استان قم در تمامی بخش ها 455 
هزار و 247 مشترک است. مدیرعامل شركت گاز استان قم ضریب نفوذ گاز طبیعی در 
مناطق شهری و روستایی استان را به  ترتیب 99.5 و 99.3 درصد عنوان كرد و در ادامه 
افزود: قم از جمله استان هایی است كه در منطقه سبز گازرسانی قرار دارد و تمام مناطق 
استان كه از لحاظ قانونی مشمول گازرسانی می شوند؛ هم اكنون از این نعمت طبیعی 
بهره مند هستند. خوش لهجه با تأكید بر اینكه رسالت اصلی شركت گاز خدمت رسانی 
به تمامی مردم استان است، گفت: بر همین اساس، این شركت در تلاش است تا با 
مساعدت مسئولان استانی و در چارچوب مصوبات، مجوزهای لازم را برای گازرسانی به 

تمامی نقاط محروم از گاز طبیعی استان را دریافت كند.
 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم خبرداد:

بهره مندی بیش از 23 هزار نفر از 
برنامه های غنی سازی اوقات فراغت 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم از بهره مندی 23 هزار و 53 نفر از جوانان 
و نوجوانان استان از طرح های غنی سازی اوقات فراغت در نُه ماه نخست سال 1٤02 

خبر داد.
غنی سازی  هدف  با  آموزشی  دوره های  برگزاری  به  اشاره  با  بهرامی  محمدرضا   
اوقات فراغت به همت معاونت امور جوانان جمعیت هلال احمر استان قم همچون 
سال های گذشته گفت: امسال هم نسبت به مهارت افزایی و برنامه ریزی های آموزشی، 
فرهنگی و تفریحی اعضاء در راستای جذب نوجوانان و جوانان استان در فعالیت های 

بشردوستانه، عام المنفعه و امدادی برنامه های مختلفی برگزار شد.
وی شركت 5 هزار و 510 نفر از جوانان استان در 223 كلاس آموزشی و كارگاهی، 
برگزاری 11 مسابقه فرهنگی، امدادی و ورزشی با شركت 4 هزار و 857 نفر در استان، 
10 اردو ویژه اعضای معاونت امور جوانان جمعیت هلال احمر استان قم و 5 همایش و 

نشست علمی را از جمله این فعالیت ها دانست.

مسجد  تا  معصومه)س(  حضرت  مطهر  حرم  از  كه  اعظم)ص(  پیامبر  بلوار 
مقدس جمكران امتداد دارد، نخستین تجربه یک بلوار آیینی در كشور است كه 
تصمیم گیری درباره كاربری های آن محل بحث بعضی جلسات شهر قم شده 

است.
براساس این گزارش ،روزهای ابتدایی سال 1374 و پیش از سفر مقام معظم 
رهبری به شهر قم بود كه جلسه ای با حضور مسئولان وقت مدیریت شهری و 
مدیریت استان قم در دفتر وزیر كشور وقت برگزار شد. علی محمد بشارتی، وزیر 
كشور وقت در آن جلسه از مسئولان استان قم خواست پروژه ای ویژه برای شهر قم 

تعریف كنند كه در آستانه سفر رهبر انقلاب به قم آغاز شود.
در آن جلسه كه برخی مسئولان شهرداری تهران نیز حضور داشتند، تجربه پروژه 
بلوار نواب صفوی در تهران مطرح و بر اساس آن الگوی احداث خیابانی عریض 
مابین حرم مطهر و مسجد مقدس جمكران تصویب شد، از همان روزها تملک 
اراضی واقع در طرح این بلوار كه از قضا در بافت تاریخی شهر قم نیز قرار داشت 
توسط شهرداری تهران آغاز و بخشی از محلات، باغ ها و خانه های تاریخی قم از 

این بابت تخریب شد.
مسیر شكل گیری این پروژه چندان سرراست و مستقیم نبود. ابتدای دهه 90 
بود كه شهرداری قم آن هم در زمانی كه تمام بودجه یک سال شهرداری در حوزه 
عمران شهری به 100 میلیارد تومان نمی رسید، 400 میلیارد تومان برای تكمیل 
این بلوار اوراق مشاركت فروخت. اوراق مشاركتی كه بعدها تبدیل به بدهی های 
كلان بانكی شد و فرایند تكمیل این بلوار را به كاری بسیار پرهزینه بدل كرد، تا 
جایی كه سال 1399 رئیس وقت شورای اسلامی شهر قم هزینه ساخت این بلوار 

را بیش از هزار و 400 میلیارد تومان برآورد كرد.
همان سال ها بود كه طرح هایی توسط مشاور فجر توسعه برای این بلوار تهیه و 
پس از رفت و برگشت هایی در كمیسیون ماده پنج استان تصویب شد. این طرح 
برای تأیید نهایی باید به شورای عالی معماری و شهرسازی می رفت، اما این شورا 

طی نامه ای، طرح بلوار پیامبر اعظم )ص( را رد كرد.
فراز و نشیب های تصویب طرح

تاریخی  و تجارب  زیارت  با مفهوم  رویكرد اساسی طرح  نداشتن  هماهنگی 
حرم  اتصال  یادمان گرایی،  رویكرد  اتخاذ  در  متبركه  بقاع  پیرامون  شهرسازی 
مطهر و مسجد جمكران از طریق معبر عریض و مستقیم، ارزیابی نشدن اثرات 
زیست محیطی طرح و لزوم جلوگیری از تكرار تجارب ناموفق توسعه اطراف بقاع 
متبركه در مشهد و شیراز از دلایل كمیته فنی شورای عالی معماری و شهرسازی 

برای مخالفت با این طرح است كه در نامه ای به استان ابلاغ شده بود.
این تصمیم با انتقادات زیادی از سوی مسئولان استانی مواجه شد، چراكه هزینه 
زیادی بابت تملک و اجرای بلوار پیامبر اعظم )ص( نصیب استان شده بود، اما 
تصمیم گیری آن از ابتدا در مركز اتفاق افتاده است و حالا هم از مركز در حال توقف 

بود.
كشمكش های مدیریتی راجع این بلوار ادامه داشت تا اینكه شنبه، پنجم 
آذر 1401 و در ادامه اجرای مصوبات سفر ریاست جمهوری قم، تصمیم گیری 
درباره بلوار پیامبر اعظم )ص( به مدیریت استان واگذار شد. این واگذاری با 
هفت شرط انجام شد كه یكی از آن ها، »تأمین كاربری های فرهنگی، مذهبی، 
تفریحی-توریستی و خدماتی و انطباق سطوح كاربری ها تجاری با نیاز شهر 

بود.«
مبنا قرار گرفتن طرح تهیه شده توسط مشاور پایان مسیر برای چالش های بلوار 
پیامبر اعظم )ص( نبود. در طول ماه های گذشته بارها انتقاداتی نسبت به این بلوار 
و تعریف پروژه های اقتصادی در آن مطرح شده است كه شورای اسلامی شهر 
نیز در بیان این انتقادات سهمی دارد. عده ای به صراحت بیان می كنند كه تمام 
كاربری های این بلوار باید فرهنگی باشد، برخی نیز نگران جو و فضای حاكم بر این 

بلوار پس از ایجاد كاربری های مختلف اقامتی و فضای سبز هستند.
1۹ پروژه در بلوار پیامبر اعظم )ص( فعال است

سیدمرتضی سقائیان نژاد، شهردار قم با اشاره به فعال بودن 19 پروژه در بلوار 
پیامبر اعظم )ص( می گوید: دغدغه ما این است كه رنگ و بوی تمدنی در بلوار 

پیامبر اعظم )ص( از رنگ و بوی تجاری بیشتر باشد.
وی با اشاره به طراحی پروژه های بزرگ فرهنگی در این بلوار تاكید می كند: 
كتابخانه تاریخ اسلام در 14 طبقه بزرگ ترین كتابخانه شیعه در حال ساخت در 
این بلوار است. موزه دین و دنیا به مساحت 20 هزار متر مربع و شهربازی در این 

بلوار در حال احداث است.
شهردار قم ساخت مراكز اقامتی با سرمایه گذاری نهادهای انقلابی، حوزه علمیه 
و پنج مسجد بزرگ را از دیگر پروژه های فرهنگی این محور می داند و اضافه می كند: 
بلوار پیامبر اعظم )ص( 116 قطعه دارد كه طرح شهرسازی و كاربری های آن در 
كمیسیون ماده 5 استان قم تصویب شده است و این طور نیست كه شهردار به 

تنهایی تصمیم بگیرد در این بلوار چه اتفاقی بیفتد.
برنامه ریزی برای تحقق یک بلوار آئینی

علی رمضانی، رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشاركت های مردمی شهرداری 
قم نیز با اشاره به انتقادات درباره بلوار پیامبر اعظم )ص(، اظهار می كند: این بلوار 
به عنوان یک بلوار آئینی برای ما شناخته می شود، هرچند كه بلوار آئینی تعریف 
مشخص و علمی ندارد، اما شهرداری قم تلاش كرده است تا با برنامه ریزی برای 

محور مستقیم و كاربری ها، این مهم را محقق كند.
وی اضافه می كند: یک سمت بلوار، حرم مطهر و سمت دیگر مسجد جمكران 
است كه به این مسیر معنویت می دهد، حالا اگر در این بلوار یک هتل یا بیمارستان 

بسازیم، باز هم روح معنویت در تمام این كاربری ها حاكم خواهد بود.
رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشاركت های مردمی شهرداری قم با اشاره به 
واگذاری اراضی این بلوار برای ساخت مسجد، كتابخانه، موزه و حوزه علمیه، 
تصریح می كند: شهرداری هزینه سرسام آوری در بلوار پیامبر اعظم )ص( انجام 
داده است كه مسیر پیاده روهای این بلوار قطع نشود، چراكه قرار است این بلوار 
آئینی باشد. رمضانی تاكید می كند: قرار است طبق مصوبه شورای اسلامی شهر 
قم، پنج مسجد بزرگ در این بلوار داشته باشیم و ما این مساجد را به مؤسسات 

فرهنگی مسجدمحور تبدیل كرده ایم.
وی با اشاره به اینكه در گذشته نیز بازارها در كنار مساجد و مدارس علمیه ساخته 
می شد، می گوید: در گذشته مسئله فرهنگ، آموزش و تجارت با مسئله كسب وكار 
ایرانی اسلامی است،  از معماری و شهرسازی  الهام گرفته  بود كه  آمیخته  در 
همان طور كه امروز نیز در مجاورت حرم مطهر و مسجد امام حسن عسكری )ع(، 
بازار وجود دارد. رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشاركت های مردمی شهرداری قم 
تاكید می كند: این نوع اختصاص كاربری موجب می شود كاركرد معنوی و آئینی 
تنها به مناسبت ها یا ساعات خاصی اختصاص پیدا نكند، بلكه در طول هفته و در 

طول شبانه روز جریان حیات و معنویت در این بلوار جریان داشته باشد.
رمضانی خاطرنشان می كند: مسئله دیگر نمای ساختمان های این بلوار و به كار 
بردن المان های دینی در آن است كه در این زمینه نیز دغدغه وجود دارد و جلسات 
مستمری برای بررسی نمای ساختمان های واقع در این بلوار در معاونت شهرسازی 

شهرداری قم برگزار می شود.
داستان بلوار پیامبر اعظم )ص( هنوز هم ادامه دارد و هرچند كاربری های این 
بلوار در قالب طرح های مشاوره تعیین تكلیف شده است، اما رئیس سازمان 
سرمایه گذاری شهرداری قم می گوید از پیشنهادات و طرح های ابتكاری در این 
زمینه استقبال می شود، طرح هایی كه در قالب مطالعات ساختارمند می تواند 
به بهبود وضعیت این بلوار در آینده و كاهش عوارض منفی احتمالی بارگذاری 

كاربری های مختلف كمک كند.

اختلاف نظرها درخصوص نحوه اجرای کاربرهای هاهمچنان پابرجاست!

بلوار پیامبر اعظم)ص( در دو راهی فرهنگ و اقتصاد

5 بازیگر مرد و 2 بازیگر زن هر كدام با حضور در 2 فیلم جشنواره چهل ودوم، 
پركارترین بازیگران این دوره شناخته می شوند. بازیگرانی كه برخی نقش اصلی 
و برخی نقش های مكمل را برعهده دارند و با حضور در 2 فیلم شانس دریافت 

سیمرغ در این دوره را برای خود دو چندان می كنند.
براساس این گزارش، در میان 34 فیلم اعلام شده چهل ودومین جشنواره فیلم 
فجر 5 بازیگر مرد و 2 بازیگر زن هر كدام با حضور در دو فیلم، پركارترین بازیگران 
این دوره شناخته می شوند. امیر حسین آرمان تنها بازیگری است كه در دو فیلم از 

فیلم های بخش سودای سیمرغ حضور دارد.
بهشت تبهكاران به كارگردانی مسعود جعفری جوزانی است كه داستانی درباره 
تاریخ معاصر ایران دارد و آسمان غرب ساخته محمد عسگری كه پرتره ای از زندگی 
شهید شیرودی در یكی از مهم ترین عملیات های او در دوران دفاع مقدس است. 
آرمان سال گذشته با فیلم آن ها مرا دوست داشتند در جشنواره فیلم فجر حضور 
داشت.  شهرام حقیقت دوست دیگر بازیگر این لیست است كه در فیلم قلب رقه 
نقش اصلی و در باغ كیانوش نقش مكمل را ایفا می كند. قلب رقه به كارگردانی 
خیرالله تقیانی پور درباره اتفاقات چندسال اخیر سوریه است و باغ كیانوش 
نخستین تجربه كارگردانی فیلم بلند ساخته رضا كشاورز است كه به داستانی در 

سال های دهه 60 می پردازد.
آخرین حضور سینمایی حقیقت دوست به سال 98 و فیلم قاتل و وحشی بازی 
می گردد و پس از آن حقیقت دوست به جز دو سریال در شبكه نمایش خانگی 
در فیلم دیگری ایفای نقش نكرده است.»بی بدن« فیلم دیگری است كه پژمان 
و نهمین دوره  نیز همانند سی  تا امسال  ایفای نقش كرده  جمشیدی در آن 
جشنواره، با دو فیلم از دو فضای متفاوت كمدی و اجتماعی در جشنواره حضور 

داشته باشد
بازیگر دیگری كه علاوه بر بهشت تبهكاران در یكی از فیلم های جشنواره فیلم 
فجر امسال حضور داشته، پژمان بازغی است. این بازیگر كه البته چندسالی 
است در زمینه اجرای تلویزیونی نیز فعالیت می كند، در دو فیلم بهشت تبهكاران 
و تابستان همان سال ایفای نقش كرده است. تابستان همان سال فیلمی به 

كارگردانی محمود كلاری است و مهران مدیری نقش اصلی آن را بر عهده دارد.
داستان زندگی یک آپاراتچی در زمان انقلاب دستمایه ساخت فیلم آپاراتچی به 
كارگردانی قربانعلی طاهر فر شده است. هومن برق نورد كه سال گذشته نیز با فیلم 
سینمامتروپل در نقش یک پخش كننده فیلم در سینماهای قدیمی در جشنواره 
حضور داست، امسال نیز دوباره در همان شمایل در فیلم آپاراتچی به ایفای نقش 
پرداخته است. فیلم دوم او بهشت تبهكاران است و با امیرحسین آرمان، پژمان 

بازغی، سحر جعفری جوزانی و حسام منظور هم بازی می شود.

فیلم پربازیگر سروش صحت یعنی صبحانه با زرافه ها تركیب بازیگران خود را به 
جز پژمان جمشیدی حفظ كرده و بهرام رادان، هادی حجازی فر و هوتن شكیبا 
كه در سال های قبل هر كدام نقش اصلی یک فیلم در جشنواره را برعهده داشتند 

در هیچ فیلم دیگری حضور ندارند.
پژمان جمشیدی اما علاوه بر صبحانه با زرافه ها در فیلم دیگری حضور دارد كه 
تجربه همكاری با نویسنده آن را به عنوان كارگردان در فیلم علف زار داشته است. 
فیلم بی بدن به كارگردانی مرتضی علیزاده و نویسندگی كاظم دانشی فیلم دیگری 
است كه جمشیدی در آن ایفای نقش كرده تا امسال نیز همانند سی و نهمین 
دوره جشنواره، جمشیدی با دو فیلم از دو فضای متفاوت كمدی و اجتماعی در 

جشنواره حضور داشته باشد.
الناز حبیبی و شبنم قربانی دو بازیگر زنی هستند كه در اولین تجربه كارگردانی 
جواد عزتی حضور دارنددو بازیگر زن پركار امسال هر دو در تمساح خونی ایفای 
نقش كرده اند. الناز حبیبی و شبنم قربانی كه در اولین تجربه كارگردانی جواد 
عزتی حضور دارند. به علاوه حبیبی در شه سوار به كارگردانی حسین نمازی ایفای 

نقش كرده كه هر دو از درام های اجتماعی امسال هستند.
شبنم قربانی كه با فیلم مرد بازنده اولین حضور جدی خود را در جشنواره فیلم 
فجر تجربه كرد، امسال با فیلم دیگر خود یعنی مجنون در فضایی كاملا متفاوت 
با تمساح خونی ایفای نقش می كند. مجنون برشی از زندگی شهیدان مهدی 
و مجید زین الدین در جریان جنگ ایران و عراق با راهبری لشكر 17 علی بن 

ابی طالب است كه بخشی از عملیات خیبر را در جزیرهٔ مجنون پیش بردند.

یک جشنواره با 2 شانس سیمرغ؛

 پرکارترین بازیگران جشنواره فیلم فجر کدامند؟
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رئیس سازمان ملی استاندارد اعلام کرد

توقف تولید پژو پارس از نیمه اسفند ماه

رئیس سازمان ملی استاندارد گفت كه ایران خودرو برای خودروی پژو پارس كه 
فاقد استانداردهای 85 گانه است تا نیمه اسفند امسال مجوز تولید دارد و پس از 

آن برابر قانون عمل خواهد شد.
مهدی اسلام پناه اظهار كرد: قانون مربوط به استانداردهای اجباری در صنعت 
خودرو اجرا می شود و تولید كنندگان نیز باید خود را با قوانین استاندارد انطباق 
دهند تا ضمن رعایت حق مصرف كننده، ظلمی از جانب تولید كننده به مصرف 

كننده وارد نشود.  
وی افزود: تولید كنندگان در حوزه صنعت خودرو باید بن سازه های تولیدات خود 
را منطبق بر استانداردهای ملی كشور قرار دهند و بر اساس مجوزهای لازم از 
جمله رعایت استانداردهای 85 گانه اقدام به پیش فروش خودروهای خود كنند.

از  پس  شده  فروش  پیش  خودروهای  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  پناه  اسلام 
مهلت اخذ استانداردهای اجباری از جمله پژو پارس، گفت: سازمان استاندارد 

مسئولیتی در قبال پیش فروش ها پس از مهلت قانون توقف تولید ندارد.  
وی در گفت وگوی تصویری با صدا و سیما با بیان اینكه یكی از مواردی كه به تولید 
ارزش می دهد رضایت مصرف كننده از كیفیت كالاست، تصریح كرد: بنابراین 
تولید كنندگان خودرو نیز با آگاهی بخشی و اطلاع رسانی درست به جای منتقل 
كردن نقص و ایرادها به دیگران موظف و مكلف به رعایت مقررات فنی و قوانین 
مصوب كشور هستند تا اعتماد عمومی را در این حوزه مضاعف كنند و مردم 
بتوانند آنچه را كه برای خرید روی آن برنامه ریزی كرده اند به دست آورند و سازمان 

ملی استاندارد نیز به عنوان وكیل مردم در جهت برابر قانون عمل می كند.

عضو اتاق بازرگانی ایران:

تشنج در منطقه باعث افزایش
 قیمت دلار شد

عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: درگیری های منطقه ای در یمن بهترین بهانه برای 
ایجاد موج افزایش قیمت دلار بود كه مطمئناً با دخالت قاطع دولت مهار خواهد 

شد.
آرش نجفی، رئیس كمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران با توجه به موج كاذب و 
هیجانی در بازار ارز و افزایش قیمت دلار گفت: اتفاقات و درگیری های منطقه ای 
به ویژه در یمن، بهترین بهانه برای افرادی است كه قصد افزایش قیمت دلار در بازار 
ارز را داشته و دارند كه مطمئناً این روند با دخالت مستقیم و جدی دولت مواجه 

خواهد شد.
وی افزود: قطعاً این موج هیجانی كه در اثر درگیری و تشنج در منطقه به وقوع 
پیوسته و باعث افزایش قیمت دلار در حد یک تا دو هزار تومان شده بزودی با 

تمهیدات جدی و ویژه دولت كنترل خواهد شد.
عضو اتاق بازرگانی ایران اضافه كرد: بی تردید دولت با توجه به انتخابات پیش رو و 
همچنین شرایط كشور با راهكارهای مختلف از جمله مدیریت گردش مالی و حتی 
تزریق دلار در بازار اجازه تداوم این روند را نخواهد داد و قطعاً بازار ارز را مدیریت 

خواهد كرد.
رئیس كمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: معتقدم دولت برای اینكه 
ثابت كند شرایط اقتصادی كشور در این روزها دچار مشكل خاصی نشده به هر 
شكلی بازار ارز و قیمت دلار را متعادل خواهد كرد. شک نكنید دولت بزودی با 
تمهیدات ویژه، قیمت دلار را دوباره به كانال 50 هزار تومان باز می گرداند و آن را 

حفظ می كند.
نجفی با ارائه یک پیشنهاد در این خصوص خاطر نشان كرد: به نظر من دولت 
اگر نظارت و دقت كافی بر روند تخصیص ارز داشته باشد و با جدیت جلوی نقاط 
انحراف و هدر دهی منابع را بگیرد، عملًا شاهد افزایش قیمت دلار نخواهیم بود 
و به تبع آن ارزش پول ملی ما هم با كاهش ارزش روبرو نخواهد شد. ضمن اینكه 
دولت می تواند برای افزایش درآمد ارزی كشور اقدامات مختلفی اعم از تولید، 
صادرات، اقتصاد آزاد و هدف دهی صحیح سرمایه ای را به خوبی هدایت و حمایت 

و مدیریت كند.

عضو کمیسیون تلفیق خبر داد: 

یارانه نقدی در سال آینده تغییری نمی کند
 

عضو كمیسیون تلفیق بودجه در مجلس گفت: طبق مصوبه كمیسیون تلفیق، 
یارانه نقدی در سال آینده افزایش پیدا نمی كند و به میزان فعلی، به مردم پرداخت 

خواهد شد.
حسینعلی حاجی دلیگانی  با اشاره به نشست یكشنبه شب كمیسیون تلفیق 
بودجه در مجلس اظهار داشت: طبق مصوبه امشب كمیسیون تلفیق، یارانه نقدی 
برای سال آینده افزایش پیدا نمی كند و یارانه بگیران به میزان سال جاری یارانه 

خود را دریافت خواهند كرد.
عضو كمیسیون تلفیق بودجه در مجلس اظهار داشت: دولت در لایحه خود منابع 
حاصل از هدفمندی یارانه ها را از منابع مختلف 758هزار و 800 میلیارد تومان در 
نظر گرفته بود كه در مصوبه كمیسیون تلفیق به 708هزار و 800 میلیارد كاهش 

پیدا كرد.
وی افزود: همچنین در كمیسیون تلفیق پیشنهادات دولت درباره فروش نفت و 
میعانات گازی و گاز طبیعی توسط شركت ملی نفت و شركت گاز به تصویب رسید 

و جزئیات آن نیز طبق پیشنهادات دولت در كمیسیون تصویب شد.

در گفت وگو با استاد اقتصاد دانشگاه خوارزمی مطرح شد؛

هشدار درباره ناترازی 2۵ هزار هزار میلیارد تومانی

استاد اقتصاد دانشگاه خوارزمی اظهار داشت: اساسا مسأله ما كسری ٣٠٠ 
هزار میلیارد تومانی بودجه و ناترازی بانک ها نیست، امروز مسأله اقتصاد ایران 
5٠٠ میلیارد دلار و با احتساب دلار 5٠ هزار تومانی معادل ٢5 هزار هزار میلیارد 
تومان برای پوشش و جبران ناترازی های برق، گاز، آب، بنزین و فرونشست هاست.
وحید شقاقی شهری در گفت وگویی درباره تبعات و آثار تورمی كسری 300 
هزار میلیارد تومانی بودجه 1403 و تحمیل فشار حاصل از ناترازی های آن اظهار 
داشت: معتقدم هنوز از عمق فاجعه خبر نداریم و تا زمانی كه عمق فاجعه را 
نفهمیم نمی توانیم موضوع را درمان كنیم. چراكه درمان نیازمند به شناخت واقعی 
و عمیق از مساله است و برای اینكه یک چالش و مساله ای را بتوانیم رفع كنیم اول 
باید آن مساله را خوب بشناسیم، در غیر این صورت امكان درمان آن بیماری یا رفع 

مساله وجود ندارد.
وی با بیان اینكه كشورمان درگیر یک گروه ناترازی شده  كه این ناترازی ها با یک 
سرعت نمایی درحال شدت گرفتن است و این ناترازی هایِ در حال افزایش به 
بودجه دولت فشار می آورد، اظهار داشت: معتقدم بودجه دولت از منظر هزینه های 
درون دولت مشكلی حادی ندارد و قابل حل است. اساسا این آدرس اشتباه است 

كه فكر كنیم كسری بودجه دولت از منظر هزینه ها چالش است.
تامین مالی ناترازی ها  برعهده دولت  است

این كارشناس اقتصادی تاكید كرد: ناترازی هایی در اقتصاد داریم و خواهیم 
داشت كه تامین مالی آن برای دولت دشوار خواهد بود كه مهمترین و جدی ترین 
آن ناترازی برق و گاز است. این ناترازی در حال تشدید است و اگر تامین مالی و 
سرمایه گذاری صورت نگیرد هم صنایع و بنگاه ها و هم خانوار را با شدت بیشتری 
تحت تاثیر قرار می دهد. به دلیل ناترازی برق و گاز به ناچار در زمستان گاز شركت ها 
و صنایع و در تابستان برق آنها را قطع می كنیم اما از آنجایی كه ناترازی ها در حال 

شدت گرفتن هستند این ناترازی ها خانوار را هم تحت تاثیر قرار خواهد داد. 
شقاقی شهری ادامه داد: موضوع بعدی ناترازی آب است، توجه داشته باشید در 
پایان ماه اول زمستان هستیم اما هنوز شاهد بارش برف نبودیم در حالیكه سابقه 
جوی ایران نشان می دهد كه بارش  باران از شهریور آغاز و تا آبان ماه ادامه پیدا 
می كرد و از آذر ماه تا بهمن ماه هم شاهد بارش برف بودیم اما در پاییز امسال 
كمترین میزان بارش باران را تجربه كردیم و برفی هم به طور مستمر نباریده  است. 
بنابراین سال آینده به طور قطع در برداشت محصولات كشاورزی با مشكل مواجه 

خواهیم بود.
وی افزود: موضوع دیگر ناترازی بنزین است و این ناترازی هم در حال شدت 
ناترازی شدت  این  و  بوده  افزایش  بنزین در حال  گرفتن است چراكه مصرف 
خواهد كرد و فشار حاصل از این ناترازی در بر دولت اضافه خواهد شد. پس از 
این ناترازی ها به ناترازی صندوق های بازنشستگی می رسیم و در سطوح پایین تر 

ناترازی بانک ها و بعد از آن ناترازی بودجه مطرح است.
این كارشناس اقتصادی با بیان اینكه واقعیت این است كه سطح ناترازی بودجه 
از لحاظ اهمیت بسیار پایین تر از ناترازی های گفته شده است، اظهار داشت: 
دولت باید تمام این ناترازی ها را در تحلیل اقتصادی ببیند و ایراد كار این است كه 
دولت این ناترازی ها را نمی بیند در حالی كه تامین مالی هر یک از این ناترازی ها  

برعهده دولت خواهد بود.
زیست ایرانی ها در گرو تزریق ۵00 میلیارد دلار به اقتصاد 

شقاقی شهری نسبت به ناترازی 500 میلیارد دلاری هشدار داد و گفت: اساسا 
مسأله ما كسری بودجه ٣٠٠ هزار میلیارد تومانی بودجه و ناترازی بانک ها نیست، 
امروز مسأله اقتصاد ایران 5٠٠ میلیارد دلار و با احتساب دلار 5٠ هزار تومانی 
معادل ٢5 هزار هزار میلیارد تومان برای پوشش و جبران ناترازی های برق، گاز، 
ناترازی صندوق های  این موضوعات  از  بعد  كه  فرونشست هاست  بنزین،  آب، 

بازنشستگی است.
وی ادامه داد: در حالی كه كسری بودجه ٣٠٠ هزار میلیارد تومانی بودجه سال 
آینده چالش اقتصاد عنوان می شود اما در واقع چالش اصلی اقتصاد ایران ناترازی 
٢5 هزار همت برای ٣ تا 5 سال آینده آینده ایران است. به عبارت دیگر در این 
مدت سالانه به ١٠٠ تا ١5٠ میلیارد دلار برای جبران كسری ناترازی ها نیاز داریم.

این كارشناس اقتصادی با بیان اینكه اگر این اعداد و تامین مالی فراهم نشود 
این ناترازی ها مانند دیواری كه نم دیوار عمل می كند كه پس از مدت نم كشیدن 
به یكباره فرو می ریزد، گفت: بنابراین مسأله و چالش ما كسری ٣٠٠ هزار میلیارد 
تومانی بودجه ١4٠٣ نیست و این ساده سازی مسأله ناترازی های 5٠٠ میلیارد 
دلاری برق، گاز، آب، بنزین، صندوق های بازنشستگی و فرونشست زمین در كشور 
است. در این شرایط دیگر ناترازی های بانک ها و بودجه دیگر رده های پایین تر از 
اهمیت قرار دارند و معتقدم بانک ها اگر دارایی های خود را به فروش بگذارند 
ناترازی آنها پوشش داده می شود و مطرح كردن ناترازی بانک ها و ناترازی بودجه 

دادن آدرس اشتباه است. 
زیست ایرانی ها در گرو تزریق ۵00 میلیارد دلار به اقتصاد 

شقاقی شهری با تاكید بر اینكه ناترازی آب در معرض دید تمام ٨5 میلیون نفر 
ایرانی قرار دارد، ادامه داد: اگر در 5 سال آینده نتوانیم 5٠٠ میلیارد دلار به این 

اقتصاد تزریق كنیم، زیست ایرانی ها به خطر خواهد افتاد.
با این سرعت  از فرونشست اظهار داشت:  ناترازی ها ناشی  وی درباره خطر 
فرونشست زمین در اصفهان و جنوب تهران و... برخی از شهرها را كاملا از دست 
می دهیم. دشت تهران سالانه ١٠٠ برابر میانگین جهانی سرعت در فرونشست 
دارد. ناترازی آب و فرونشست به یكدیگر متصل هستند اما محل مبارزه و كنترل 
اینها متفاوت از هم هستند. حتی از فكر كردن به تبعات ناترازی آب هم  دلهره 
و محصولات  واردات كالای مصرفی  میلیارد دلار صرف  می گیریم، سالانه ١5 
كشاورزی می شد و در سال های آینده با این روند ناترازی آب این عدد به بیش 
از 4٠ میلیارد دلار خواهد رسید و همچنین حل موضوع فرونشست زمین اقدام 

عاجل می خواهد.
این كارشناس اقتصادی افزود: برای رفع این ناترازی ها در طی 5 سال به 5٠٠ 
میلیارد دلار نیاز داریم كه می توان این سرمایه از محل بدهی محوری، بازار سرمایه، 
سرمایه گذار خارجی، وام خارجی، اوراق قرضه و بدهی، منابع نفتی و معدنی باید 
تامین شود. در غیر این صورت ناترازی شدت پیدا می كند و زیست ٨5 میلیون 

نفری در تهدید قرار می گیرد.
وی با بیان اینكه هر یک از این ناترازی ها موتور تورم هستند و هریک از این 
دولت مسیر  دارند، گفت:  را  بالا  تورم های  ایجاد  قابلیت  تنهایی  به  ناترازی ها 
اشتباهی را طی می كند و متوجه نیستند كه ریشه تورم نه بانک و نه بودجه 
بلكه ریشه تورم در این ناترازی های گفته شده است كه هر یک از آنها موتور تورم 
محسوب می شود و اگر نتوانیم این ناترازی را پوشش دهیم ایران وارد مسیر اَبرتورم 
می شود و باید توجه داشت اَبرتورم نه معنای رشد تورم 4٠ درصدی در سال بلكه 
به معنای رشد 5٠ درصدی تورم در هر ماه است و در این حالت، شرایط عجیب و 
غریب برای ایران پیش می آید. اگر نتوانیم ناترازی های ایران را مهار كنیم محكوم به 

اَبر تورم در 5 سال آینده هستیم.
این كارشناس اقتصادی با بیان اینكه آیا در شرایط تحریمی امكان تامین مالی 
برای جبران ناترازی 500 میلیارد دلاری وجود دارد، اظهار داشت: تامین مالی این 
كسری و ناترازی ها لزوما محدود به شرایط خروج از تحریم ها نیست. یک بخشی 
از این تامین مالی تامین از داخل است مانند اوراق بدهی، فروش اموال مازاد، 
درآمدهای نفتی و معدنی و بازار سرمایه می توان بخشی از ناترازی را جبران كنیم. 
البته بخش دیگری از ناترازی محل سرمایه گذاری خارجی و وام خارجی تامین 
می شود. بخش دیگری از این ناترازی هم با صرفه جویی و اصلاح قیمت ها قابل 

پوشش است. 
وی با بیان اینكه در این شرایط به برنامه تامین مالی داخلی و خارجی نیاز داریم، 
ادامه داد: موضوع مهم حل مسائل بین المللی است و با بحث تحریم ها و عدم 
صادرات نفت و عدم برگشت منابع بخش قابل توجهی از تامین مالی را از دست 

خواهیم داد.
تیم اقتصادی فعلی توان حل مسائل را نخواهد داشت

شقاقی شهری با تاكید بر اینكه باید توجه داشت در حوزه انرژی با مصرف عجیب 
و غریب در ایران مواجه هستیم، گفت: ریشه ایجاد این ناترازی  ها موضوع یک یا 
دو سال گذشته نبوده و ریشه تاریخی دارد و نتیجه 5٠ سال مصرفی غلط آبی در 
كشاورزی و صنعت است و در كجای دنیا برای منطقه ای مانند اصفهان كه منبع 
خدادادی گردشگری است، صنایع آب بر احداث و راه اندازی می كنند. در این 
شرایط موضوع اصلاحات قیمتی و غیر قیمتی برای الگوی مصرف و صرفه جویی 

و اصلاح الگوی مصرف مطرح می شود.
این كارشناس اقتصادی با اشاره به ناتوانی تیم اقتصادی دولت برای حل ناترازی 
25 هزار هزار میلیارد تومانی ایران ادامه داد: توصیه من به دولت این است كه در 
انتخاب مدیران باید نگاه خود را تغییر دهد و این تیم اقتصادی فعلی توان حل 
مسائل را نخواهد داشت چراكه مسیر اشتباه برای حل مسائل در نظر گرفته اند 
و باید تیم مدیریت قوی تری بر سركار بیایند تا شاید سرعت عمل و تغییر نگاهی 

ایجاد كنند.
وی گفت: در این شرایط سخت هم به عقلانیت و جسارت، مشاركت عمومی و 
اخذ تصمیمات سخت و تحمل اجرای این تصمیمات سخت و هم به سرعت عمل 

نیاز داریم و انجام تمام این اقدامات به اتحاد ملی و مشاركت مردم  نیاز دارد.

رئیس كل بانک مركزی از ضرب و عرضه سكه های جدید بانک مركزی خبر داد و گفت: معاملات شمش طلا از چهارشنبه 
در مركز مبادله آغاز می شود.

حمدرضا فرزین؛ رئیس كل بانک مركزی در جریان بازدید از مركز نشر اسكناس و ضرب سكه بانک مركزی با اعلام 
سیاست های جدید این بانک در حوزه طلا و سكه با بیان اینكه بانک مركزی به دنبال تعدیل قوانین مربوط به واردات طلای 
كشور است؛ اظهار كرد: تلاش ما بر این است كه ذخایر طلای كشور افزایش یابد كه اقدامات اخیر نیز باعث افزایش ذخایر 
ارز و طلای كشور شده است. با توجه به این موضوع، تصمیم جدید بانک مركزی این است كه از چهارشنبه طلا در مركز 

مبادله ایران عرضه شود.
او افزود: سكه جدیدی در دستور كار مركز نشر اسكناس و ضرب سكه بانک مركزی است كه به زودی به بازار عرضه 

می شود؛ سكه های جدید بدون تاریخ و به صورت تمام بهار آزادی با طرح جدید ضرب شده است.
رئیس كل بانک مركزی تأكید كرد: از امروز عرضه طلا به بازار افزایش می یابد كه این افزایش عرضه از طریق ضرب 

سكه های جدید و عرضه سكه های قبلی انجام می شود.
فرزین با تأكید براینكه سكه های جدید بانک مركزی با با سكه های قبلی ضرب شده تفاوت هایی دارد، تصریح كرد: توان 

ضرب روزانه 20 هزار سكه را داریم. فعلا با ضرب سكه تمام، كار را شروع می كنیم.

وی ادامه داد: مركز مبادله ایران علاوه بر ارز ، بستر مبادله طلا هم است و برنامه ما تقویت این مركز خواهد بود. در حال 
حاضر قصد عرضه شمش در مركز مبادله را داریم كه مقررات آن در روز های اخیر نهایی شده و درباره عرضه سكه در آینده 

تصمیم گیری خواهیم كرد.

رییس کل بانک مرکزی:

سکه تمام جدید و بدون تاریخ وارد بازار می شود

كارشناس بازار ارز گفت: یكی از عوامل موثر در تلاطم بازار 
ارز مسائل سیاسی برونزا است، برای مثال دلالان و سفته 
بازان با توجه به حمله غیر قانونی محدود آمریكا و انگلیس به 
یمن سیگنال افزایشی به بازار می دهند كه به صورت موقت 

موجب تلاطم بازار می شوند.
»محمدطاهر رحیمی« در گفت وگویی ، درباره تلاطم بازار 
ارز طی روزهای اخیر، اظهار داشت: در شرایطی كه تراز ارزی 
كشور مثبت است و تراز تجاری منفی را هم با فروش نفت و 
ارزهای حاصل از آن پوشش داده می شود، نباید نرخ ارز و 

بازار نوسان داشته باشد.
دچار  ارز  نرخ  مثبت،  ارزی  تراز  در  اینكه  داد:  ادامه  وی 
تقاضای  تحمیل  یكی  دارد؛  علت  چند  می شود،  نوسان 
قاچاق به بازار ارز است؛ علت دیگر تحمیل تقاضای خروج 
سرمایه از اقتصاد به بازار ارز و تحمیل تقاضای خروج سرمایه 

از مرزهای كشور به بازار ارز است.
البته در شرایط موجود  اقتصادی گفت:  این كارشناس 
یک عدم تطابق نقشه ارزی و تجاری در كشور شاهد هستیم 
كه در اواخر سال بیشتر نمایان می شود و به واسطه برخی 
سیاست ها، تقاضا در یک ارز خاص در سبد ارزی بالا می رود 

و بازار دچار تلاطم می شود.
رحیمی ادامه داد: یكی دیگر از مسائل موثر در نوسان بازار 
ارز، مسائل سیاسی برونزا جنگ است، برای مثال برخی 
سفته بازان و دلالان با حمله محدود آمریكا و انگلیس به یمن، 
سیگنال افزایش نرخ ارز را به بازار می دهند، البته این موقتی 

است و موجب تلاطم بازار ارز می شود.
باید  ارز  مبادله  مركز  موجود  شرایط  در  گفت:  وی 
سیاست هایی را اعمال كند تا جلوی بیش اظهاری در واردات 

و كم اظهاری در صادرات را بگیرد.

نرخ دلار در مركز مبادله ارز ثابت ماند 
این كارشناس اقتصادی تصریح كرد: یكی از عواملی كه 
بازار غیررسمی از آن تغذیه می كند، عرضه های حاصل از 
بیش اظهاری در واردات و كم اظهاری در صادرات است كه 

مازاد ارز را می آورند و سیالیت و نقدشوندگی بازار غیررسمی را 
تامین می كند، در حالی كه باید سیستم های متعارف نظارتی 
كه در دنیا هم كاملا مرسوم است و با اقتدار اجرایی می شود 

در كشور ما هم اجرا شود.
رحیمی گفت: در بحث برخورد با بیش اظهاری در واردات 
و كم اظهاری صادرات می توان از طریق سامانه های گمركی 
و رصد تراكنش های ریالی و اجرای قواعد حكمرانی ریال و 
نیز كنترل مقداری سفارشات ارزی متناسب با رفتار مصرفی 
بلندمدت واردكنندگان و صادركنندگان كلان كشور می توان 
ورود كرد. راهكار دیگر اینكه تهاتر صادرات و واردات كلان با 
محوریت بانک مركزی است و با نقش آفرینی بانک مركزی 
صادركننده ارز حاصل از صادرات را به صورت مستقیم توسط 

واردكننده خارجی به صادركننده خارجی منتقل كند.
وی بیان كرد: دیگر راهكارهای مهم كه می توان جلوی 
تلاطم ارزی را گرفت تنوع مبادی واردات كالاهای اساسی 
و حذف واسطه ها از واردات كالاهای اساسی است جهت 

تطبیق هرچه بیشتر منابع و مصارف ارزی كشور است.
این كارشناس بازار ارز گفت: در تلاطم بازار ارز دلال و سفته 
باز معلول است و علت نیست؛ كه باید با حكمرانی پولی، مالی 
و ارزی از بازار حذف شود. بانک مركزی باید نقدشوندگی در 
را محدود  ارز كه مدام دچار تلاطم است،  بازار غیررسمی 
كند و در این صورت دلال از بازار خارج می شود؛ در غیر این 
صورت از محل ارزهای مازاد حاصل از كم اظهاری صادرات و 
بیش اظهاری واردات، دلال و سفته باز مداما تغذیه می شود.

کارشناس اقتصادی: 

سیگنال افزایش قیمت ارز موقتی است
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محسن کاوه:

یونس امامی را باید محک می زدیم

سرمربی تیم ملی كشتی آزاد در واكنش به انتقادها مبنی بر عدم آمادگی یونس 
امامی و اعزام او به مسابقات گفت: امامی باید در این مسابقات شركت می كرد تا 

محک می خورد.
محسن كاوه  درباره عملكرد تیم ملی كشتی آزاد در مسابقات زاگرب گفت: ما در 
این مسابقه به سه مدال طلا رسیدیم و حضور كشتی گیران دستاورد خوبی برای ما 
شد به این خاطر كه به برخی نقاط قوت و ضعف خودمان پی بردیم. این مسابقات تا 
حدودی به ما نقشه راه را نشان داد، برخی كشتی گیران خیلی خوب ظاهر شدند و 

برخی دور از انتظار كشتی گرفتند.
سرمربی تیم ملی كشتی آزاد در واكنش به برخی انتقادها مبنی بر عدم حضور 
عموزاد در مرحله فینال به دلیل باخت ابراهیم زاده گفت: زمانی كه عموزاد كشتی 
گرفت، من سر كشتی او نبودم. در جریان كشتی ضربه محكمی به گردن و سر 
عموزاد وارد شد به طوری كه اصلًا نمی توانست گردنش را تكان بدهد و به همین 
خاطر تصمیم گرفته شد كه در فینال شركت نكند. رحمان یكی از سرمایه های 

كشتی ایران است و با توجه به پیش رو بودن المپیک ما نباید ریسک می كردیم.
وی افزود: اگر آسیب رحمان جدی می شد كار برای ما سخت تر می شد. به همین 
خاطر رحمان آنجا تحت مراقب پزشک قرار گرفت و آتل برای او بستیم. روز گذشته 
هم بلافاصله بعد از بازگشت به ایران ام آر آی گرفت تا خدای نكرده اتفاق بدی رخ 

نداده باشد. همه هدف ما این است كه رحمان را برای المپیک حفظ كنیم.
كاوه در مورد عملكرد ضعیف یونس امامی و اعزام او به این مسابقات با توجه به 
عدم آمادگی اش اظهارداشت: طبق چرخه انتخابی كه نوشته شد یونس امامی در 
مسابقات قهرمانی كشور روی تشک نرفت و باید در این مسابقات با ابوذری كه در 
قهرمانی كشور در جایگاه نخست قرار گرفت باید رقابت می كرد تا تكلیف قهرمانی 
آسیا و سهمیه المپیک را مشخص می كردیم. به همین خاطر طبق چرخه انتخابی 
یونس در این مسابقات شركت كرد اما آمادگی لازم را نداشت. او باید بیشتر كار كند 

تا شرایط بهتری پیدا كند.
سرمربی تیم ملی در مورد عملكرد كامران قاسم پور عنوان كرد: یكی از اهداف 
كادر فنی این است كه ما در اوزان مختلف كشتی گیرانی داشته باشیم كه به عنوان 
رقیب با كشتی گیر اول آن وزن رقابت كند تا حاشیه امنیت را از نفر اول دور كنیم. 
این اتفاق باعث می شود كشتی گیر برای هر مسابقه ای تلاش كند تا نتیجه كسب 
كند. در وزن 97 كیلوگرم هم شرایط به همین صورت بود. یک رقابت داخلی بین 
مدعیان این وزن به وجود آمد. كامران با توجه به یک سال و نیم مصدومیتی كه 

داشت، به نظرم باز هم خوب كار كند و كشتی های قابل قبولی گرفت.
وی گفت: آذرپیرا هم بسیار خوب ظاهر شد و موفق به شكست اسنایدر شد. ما 
باید این رقابت را حفظ كنیم تا بهترین نفر برای مسابقات پیش رو اعزام شود. در وزن 
97 كیلوگرم با توجه به اینكه كشتی آزاد هنوز موفق به كسب سهمیه نشده است؛ 
یک نفر باید در مسابقات آسیایی كشتی بگیرد و یک نفر دیگر باید در مسابقات 
گزینشی المپیک به میدان برود. این موضوع هم در تمرینات مشخص می شود كه 

عملكرد هر دو كشتی گیر را زیر نظر خواهیم گرفت.
كاوه در مورد شرایط كامران قاسم پور و پیش بینی اش از كسب سهمیه المپیک 
گفت: ما خیلی امیدوار هستیم در وزن 97 كیلوگرم بتوانیم سهمیه كسب كنیم و 
هر نفری كه موفق به سهمیه شود برای ما فرقی نمی كند. كامران با وجود اینكه 
دچار مصدومیت شد اما خیلی تلاش می كند و همین موضوع برای ما ارزش دارد. 
مهم این است كه كشتی آزاد در وزن 97 كیلوگرم موفق به كسب سهمیه شود و 

نماینده ای در المپیک داشته باشیم.
وی در مورد جدال امیرحسین زارع و امیررضا معصومی گفت: در سنگین وزن 
هر دو كشتی گیر ما عملكرد قابل قبولی داشتند، وجود امیررضا معصومی برای 
امیرحسین زارع یک نعمت است چرا كه بین این دو رقابت تنگاتنگی با هم دارند و 
تلاش زیادی می كنند. امیرحسین زارع در این وزن به یک پختگی رسیده و خیلی 
منطقی كشتی گرفت و به فینال رسید. معصومی هم خیلی خوب كشتی گرفت و 
توانست نفر سوم جهان را شكست دهد، اما در مرحله فینال با وجود اینكه تلاش 
زیادی كرد اما از پس امیرحسین زارع برنیامد. زارع بسیار آماده تر و پخته تر كشتی 
گرفت. این برای ما اتفاق خوبی است. در وزنی كه شانس اول كسب مدال طلا در 

المپیک را داریم، رقابت این دو كمک زیادی به ما می كند.

فولادی ها به دنبال شکار ستاره تراکتور؛ 

تی تی ها کوتاه می آیند؟

 باشگاه فولاد خوزستان در تلاش است تا ستاره تیم تراكتور را به خدمت بگیرد.
انتقالات  و  آغاز نقل  و  اول  نیم فصل  برتر در  یافتن رقابت های لیگ  پایان  با   
زمستانی، بسیاری از تیم های لیگ برتری برای حضور هر چه بهتر در ادامه این 
رقابت ها در تلاش هستند تا در این پنجره خود را تقویت كرده و آماده نیم فصل 
دوم شوند. با توجه به حضور ایگناسیو مارتینز بر روی نیمكت فولاد خوزستان به 
عنوان جانشین علیرضا منصوریان در این تیم، این مربی اسپانیایی در تلاش است 
تا برای پیاده كردن تفكرات تاكتیكی خود در این تیم و حضور بهتر در نیم فصل دوم 

رقابت های لیگ برتر بازیكنان مدنظر خود را به اهواز بیاورد.
صفا هادی ستاره تیم ملی عراق و باشگاه تراكتور یكی از بازیكنان مدنظر مارتینز 
است كه باشگاه فولاد در تلاش است تا وی را در نیم فصل دوم به اهواز بیاورد. 
خوزستانی ها كار سخت و شاید غیرممكنی را در این انتقال داشته باشند چرا كه 
باشگاه تراكتور به هیچ وجه راضی به جدایی ستاره عراقی خود نیست و این هافبک 

در برنامه پاكو خمس سرمربی این تیم برای ادامه رقابت های لیگ برتر قرار دارد.

ایران 4 - فلسطین یک
 شاگردان قلعه نویی گام نخست را محکم برداشتند

تیم های ملی ایران و فلسطین در اولین دیدار از مرحله گروهی جام ملت های 
2023 آسیا به مصاف هم رفتند كه این دیدار با پیروزی 4 بر یک ایران به پایان رسید.

تیم ملی فوتبال ایران  )یكشنبه شب( در چارچوب نخستین دیدار از مرحله 
گروهی جام ملت های آسیا از گروه C به مصاف فلسطین رفت كه این بازی با 
پیروزی 4 بر یک تیم ملی به پایان رسید. این دیدار از ساعت 21 به وقت ایران در 
ورزشگاه اجوكیشن سیتی برگزار شد. با این نتیجه ایران با 3 امتیاز و تفاضل گل 
بهتر نسبت به امارات كه دیدارش را با نتیجه 3 بر یک مقابل هنگ كنگ برنده شد، 
در صدر جدول رده بندی گروه C قرار گرفت. هنگ كنگ و فلسطین هم بدون امتیاز 

در رتبه های سوم و چهارم قرار گرفتند.

تیم ملی هندبال مردان با برتری برابر تیم چین صعود خود را به جمع هشت تیم 
برتر مسابقات قهرمانی آسیا مسجل كرد.

 بیست و یكمین دوره مسابقات هندبال قهرمانی مردان آسیا و انتخابی دیدارهای 
جهانی از پنجشنبه شب 21 دی ماه در منامه بحرین آغاز شده و تیم هندبال 
كشورمان هم یكشنبه شب 24 دی ماه در دومین مسابقه خود به مصاف تیم چین 
رفت و توانست با برتری برابر این تیم صعود خود را به عنوان دو تیم اول گروه B به 

مرجله یک چهارم نهایی قطعی كند.
شاگردان رحیمی زاده نیمه اول این دیدار با اقتدار و با برتری 15 بر 10 مقابل تیم 
چین سپری كردند. در ادامه فاصله گل های دو تیم كمتر شد اما هندبالیست های 
جوان كشورمان این تفاوت گل را حفظ كرده و در نهایت بازی را با نتیجه 24 بر 22 

برابر تیم چین به سود خود تمام كردند تا دست به كار بزرگی بزنند.
محمد سیاوشی، دروازه بان تیم ملی كشورمان در پایان این بازی برنده عنوان 

بهترین بازیكن زمین شد.
تیم ملی هندبال مردان ایران كه با تركیبی از بازیكنان جوان و با تجربه ها راهی 
مسابقات قهرمانی آسیا شده است با كسب این پیروزی و برتری در مسابقه اول خود 

برابر نیوزلند صعود خود را به جمع هشت تیم قطعی كرده است.
تیم ایران در اولین مسابقه خود با نتیجه پر گل 40 بر 17 به پیروزی رسید. تیم كره 
جنوبی هم با اختلاف دو گل تیم چین را شكست داده و امروز هم با نتیجه 42 بر 
13 از سد تیم نیوزلند عبور كرد. به این ترتیب تیم هندبال ایران با دو پیروزی خود و 
بدون در نظر گرفتن نتیجه دیدار با كره جنوبی صعودش به دور دوم و قرار گرفتن در 

جمع هشت تیم برتر مسابقات قهرمانی آسیا را قطعی كرد.
تیم مردان ایران در گروه B با تیم های نیوزلند، كره جنوبی و چین هم گروه است. 
تیم ملی هندبال مردان كشورمان در ادامه این رقابت ها سه شنبه شب 26 دی ماه 
از ساعت 19:30 به مصاف تیم اول قاره آسیا، كره جنوبی خواهد رفت. این دیدار 

برای مشخص شدن صدرنشین گروه برای هر دو تیم اهمیت به سزایی دارد.
مجتبی حیدرپور، محمد سیاوشی، افشین صادقی، علی رحیمی كازرونی، 
رضا عزتی، یونس آثاری، میلاد قلندری، محمد مهدی بهنام نیا، آرمان رحمانی، 
وحید مسعودی، امیرعباس سلطانی، محمد صفری، مهران رهنما، كامیار طاهری، 
كیارش طاهری، یاسین كبیریان جو، سلامان بربط، محمدرضا اورعی، سعید 
برخورداری و پویا نوروزی نژاد 20 بازیكنی هستند كه تیم ملی كشورمان را در این 
رقابت ها همراهی می كنند. روح اله اكرمی نیا )سرپرست(، مجید رحیمی زاده 
)سرمربی(، مهدی رهبری، مهدی قشقایی راد، كاظم ناصر لفته و علی بخشی، 

كادرفنی تیم ملی هندبال كشورمان را تشكیل می دهند.
بیست و یكمین دوره مسابقات هندبال قهرمانی آسیا و انتخابی قهرمانی جهان 
2025 كرواسی، دانمارک و نروژ از 21 دی تا 2 بهمن ماه در منامه بحرین برگزار 

می شود.

هندبال قهرمانی مردان آسیا؛

عبور جنگجویان هندبال ایران از دیوار چین

بازیكن سابق تیم ملی فوتبال ایران با اشاره به تفاوت هایی 
كه بین نسل او و تیم فعلی وجود دارد گفت: در زمان ما یک 

رستوران كنار دریاچه را آماده كردیم تا خوابگاه تیم ملی شود.
 صمد مرفاوی مهاجم سابق تیم ملی فوتبال ایران كه سال 
ملت  در جام  تجربه حضور  و  كرده  بازی  استقلال  برای  ها 
های آسیا را هم دارد، در گفت و گو با خبرنگار مهر نسبت به 
موفقیت تیم ملی در هجدهمین دوره جام ملت های آسیا ابراز 

امیدواری كرد.
با تجربه ها کار گشا خواهند بود

شرایط تیم ملی با توجه به نفرات با تجربه ایی كه دارد خوب 
است و اعتقاد دارم تجربه آنها می تواند در قطر كارگشا باشد، 
تیم ملی از لحاظ روحی و روانی هم در وضعیت خوبی قرار 
دارد فشارهای حاشیه ایی روی تیم نیست و شاهد یک تیم 
یک دست هستیم كه با تمركز و آرامش می تواند نتایج خوبی 

را كسب كند.
خط دفاع نیاز به تمرکز دارد

تیم ملی كشورمان در خط هافبک و حمله مشكلی ندارد و 
بازیكنانی در خط حمله وجود دارند كه قابلیتهای بالایی دارند 
و می توانند در لحظه نتیجه را به سود تیم ملی تغییر دهند. در 
خط هافبک هم بازیكنان خلاقی داریم كه می توانند از تجربه 
و خلاقیت خود استفاده كرده و مهاجمان را در موقعیت گل 
قرار دهند. درون دروازه هم سه سنگربان شایسته داریم كه از 
بهترین های لیگ برتر هستند و كادر فنی نگرانی بابت دروازه 
ندارد. اما تنها نگرانی اهالی فوتبال خط دفاع تیم ملی است كه 
باید مدافعان ما تمركز لازم را داشته باشند و به هماهنگی كامل 
رسیده باشند. تیم هایی چون كره و ژاپن بازیكنان سرعتی 
دارند كه برای ما دردسرساز خواهند شد و امیدوارم كادر فنی 

در خط دفاع به یک تركیب ایده آل دست پیدا كرده باشد.
سرمربی پاسخگو خواهد بود

در اینكه چند نفر از بازیكنان تیم ملی میانگین سنی بالا 
دارند شكی نیست اما باید بپذیریم از تجربه بالایی هم برخودار 

هستند كه بطور حتم برای تیم ملی مفید بوده اند كه كادر 
فنی آنها را انتخاب كرده است. باید به تفكرات عقاید و سلیقه 
سرمربی تیم ملی احترام بگذاریم. ضمن اینكه قلعه نویی 
به عنوان نفر اول تیم ملی پاسخگوی نتایج تیم خواهد بود . 
همه دارای یک تفكر و سلیقه نیستند و شاید من هم به بعضی 
مسایل انتقاد داشته باشم اما یادمان باشد تیم ملی الان در 
قطر حضور دارد و باید همه از مجموعه تیم ملی حمایت كنیم. 
همه باید دست به دست هم دهیم و از تیم ملی كشورمان 
حمایت كنیم تا بعد گذشت 4 دهه یكبار دیگر به قهرمانی 

برسیم.
عجله در جوان گرایی نداشته باشیم

برای تغییر نسل در تیم ملی نباید غیرحرفه ایی عمل كنیم ، 
جوان گرایی نیاز به برنامه ریزی دقیق و اصولی دارد بازیكنان 
استفاده  آسیا  ملتهای  جام  در  اشان  تجربه  از  حاضر  حال 
خواهند كرد و نمی توانیم از بازیكنان جوانی استفاده كنیم 
كه میدان بین المللی ندیده اند ، بطور حتم بعد از پایان جام 
ملتها چند بازیكن تیم ملی خداحافظی خواهند كرد و به جام 
جهانی نخواهند رسید بنابراین آن زمان وقت آوردن بازیكنان 
جوان است تا در بازیهای مقدماتی و تداركاتی حضور داشته 
باشند تا بتوانند تجربه بین المللی كسب كرده تا آماده حضور 
در جام جهانی شوند ،برای جوان گرایی باید عجله نداشته 

باشیم منطقی عمل كنیم و به كادر فنی زمان دهیم تا جوانان 
مورد نظر را به تیم ملی دعوت كنند تا در آینده یک تیم ملی 

جوان و انگیزه و پر انرژی داشته باشیم
مهاجمان از تک موقعیت ها استفاده کنند

از  ام  كرده  بازی  ملی  تیم  در  سالها  كه  مهاجمی  بعنوان 
مهاجمان تیم ملی كه بسیار پخته و باتجربه هستند می خواهم 
در این تورنمنت حساس كه نیاز شدیدی به قهرمانی در آن 
داریم از كمترین موقعیتها استفاده كنند و آنها را به راحتی از 
دست ندهند ، در این تورنمنت ها كه تیمها با آمادگی كامل 
به میدان میآیند نباید هیچ موقعیتی را از دست داد ، در این 
تیم های درجه 2و 3 خطرناک هستند چون  ها  تورنمنت 
اگر گل بزنند در لاک دفاعی فرو رفته و گلزنی به آنها سخت 
خواهد شد بنابراین از مهاجمان می خواهم كه از تک موقعیت 
ها استفاده كنند تا بتوانیم به هدفمان كه قهرمانی در جام 

ملتهای آسیا است دست پیدا كنیم
امیدوارم بعد از 48 سال قهرمان شویم

تیم ملی كشورمان سالهاست كه در حسرت قهرمانی مانده 
است و نتوانستیم بعد از انقلاب به قهرمانی برسیم ،در این 
دوره شرایط تیم ملی خوب است حاشیه وجود ندارد و بازیكنان 
بدون استرس و فشار می توانند با آرامش بازی كنند و به نتیجه 
دلخواه دست پیدا كنند ، این تیم با بازیكنان با تجربه آیی كه 

دارد اگر بتواند نكات فنی را در زمین پیاده كند بطور حتم به 
قهرمانی برسد

کنار دریاچه می خوابیدیم
الان  با  را  ملی  تیم  در  خودم  حضور  دوران  ندارم  دوست 
مقایسه كنم چون هر دوره شرایط خاص خودش را دارد ، یادم 
هست در زمان ما یک رستوران كنار دریاچه آزادی بود كه با 
دیگر بازیكنان آن را آماده كرده و به خوابگاه تبدیل كردیم و اردو 
را در آنجا برگزار می كردیم ولی الان شرایط با زمان ما تفاوت 
منطقی  حال  و  گذشته  دوران  مقایسه  و  كرده  زیادی  های 
نیست. باید فوتبال ما و تداركاتش به روز باشد تا شاهد موفقیت 

تیم ملی باشیم.
شکست مقابل عربستان تلخ بود

در دو دوره جام ملتها حضور داشتم و در آن دو بار حضورم 
نتوانستیم به قهرمانی برسیم ، شكست مقابل عربستان تلخ 
ترین خاطره ام بود چون اگر پیروز می شدیم به فینال راه پیدا 
می كردیم اما با گلی كه ماجد عبدالله به تیم ملی كشورمان زد 
از رسیدن به فینال باز ماندیم و این شكست برای من خیلی تلخ 
بود در دوره بعدی هم تیم بسیار خوبی داشتیم كه با اتفاقاتی 
كه در دیدار برابر ژاپن رقم خورد از دور مسابقات حذف شدیم 
اما این دوره یک نكته جالب داشت كه آنهم این بود كه علی 
پروین سرمربی بود كه در سه دیدار با یک تركیب تیم ملی به 
میدان رفت و هیچ تغییری در تركیب بوجود نیامد و با همان 

تركیبی كه شروع كردیم با همان تركیب هم حذف شدیم.
علی پروین نگاه رنگی نداشت

در دوره ایی كه پروین سرمربی تیم ملی بود هرگز نگاه رنگی 
سالها  خودش  اینكه  خاطر  به  هرگز  و  نداشت  ملی  تیم  به 
بازیكن و سرمربی پرسپولیس بود تعداد بیشتری از بازیكنان 
تیم ملی پرسپولیسی نبودند. پروین هركسی را كه آماده بود 
دعوت می كرد و بازیكنان آماده را در تركیب اصلی قرار می داد 
و برایش مهم نبود كه بازیكنان آماده در استقلال یا پرسپولیس 

بازی می كنند یا تیمی دیگر.

صمد مرفاوی:

امیدوارم بعد از ۴8 سال قهرمان شویم

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالكانه مفروزی متقاضیان پرونده تشكیلی 
طبق قانون مذكور را براساس گزارش كارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

1- رای شماره 140260330001004936مربوط به پرونده كلاسه 1402114430001000345مربوط به تقاضای 
آقای حسین طائی زاده فرزند نجاح در 150/48 سهم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 181/58 مترمربع 
پلاک شماره 10888 و 10889 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 62188 مورخ 

1384/06/08دفترخانه 11 قم )م الف 1630974(
2- رای شماره 140260330001012876مربوط به پرونده كلاسه 1402114430001000346مربوط به تقاضای 
آقای حسن محمدی فرزند رضا در 31/10 سهم مشاع از 181/58 سهم ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 181/58 
مترمربع پلاک شماره 10888 و 10889 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم اسناد رسمی شماره های 

179009 و 179012 و 179011 مورخ 1393/08/10 دفترخانه 3 قم )م الف 1631014(
3- رای شماره 140260330001013612مربوط به پرونده كلاسه 1402114430001001627مربوط به تقاضای 
خانم لیلا ترومیده فرزند رضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 119/89 مترمربع پلاک شماره 11134/105 
شماره  الكترونیک  دفتر  در  صادره  مشاعی  مالكیت  سند  قم  یک  اداره  ملک  ثبت  حوزه  یک  بخش  قم  در  واقع  اصلی 

140220330001024033)م الف 1631027(
4- رای شماره 140260330001012838مربوط به پرونده كلاسه 1401114430001001743مربوط به تقاضای 
آقای ماشاءاله شكرگذار فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 70/46 مترمربع پلاک شماره 10355 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عباس كرمانی سند رسمی شماره 

26569  مورخ 1336/01/11 دفترخانه 20 قم )م الف 1631028(
5- رای شماره 140260330001008615مربوط به پرونده كلاسه 1402114430001000334مربوط به تقاضای 
آقای حیدر عباسیان جشوقانی فرزند براتعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 106/60 مترمربع پلاک شماره 
10316/28 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از فاطمه كلهر سند 

مالكیت مشاعی صادره در دفتر 192 صفحه 432 )م الف 1631030(
6- رای شماره 140260330001013482مربوط به پرونده كلاسه 1401114430001001881مربوط به تقاضای 

خانم الهه محسنی فرد فرزند اصغر در چهار و نیم دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 60 
مترمربع پلاک شماره 11135/978 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از سید حسین مدرسی سند مالكیت مشاعی صادره در دفتر 192 صفحه 214 )م الف 1631032(
7- رای شماره 140260330001013483مربوط به پرونده كلاسه 1402114430001001475مربوط به تقاضای 
خانم مه سیما ربیعی نژاد فرزند مرتضی در یكدانگ و نیم مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 60 
مترمربع باستثناء بهای ثمنیه از عرصه و اعیان پلاک شماره 11135/978 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید حسین مدرسی سند مالكیت مشاعی صادره در دفتر 192 صفحه 214 و طبق 
نامه شماره 140202990005449627 مورخ 1402/07/16 شعبه اول سرپرستی دادسرای عمومی و انقلاب شهرستان 

قم)م الف 1631034(
8- رای شماره 140260330001013609مربوط به پرونده كلاسه 1402114430001001540مربوط به تقاضای 
آقای سید جعفر موسوی نیستانكی فرزند سید جلال در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 99/05 مترمربع پلاک 
شماره 9320 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالكیت مشاعی صادره در دفتر 637 صفحه 576 

خریداری به موجب سند رسمی شماره 3214 مورخ 1388/11/25 دفترخانه 60 قم )م الف 1631037(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالكیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالكین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یكماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی 
آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است كه صدور سند براساس قانون مذكور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
)ایمان و 1۹ دی (
نوبت اول: 1402/10/10
نوبت دوم: 1402/10/2۵
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالكانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشكیلی طبق قانون مذكور را براساس 
گزارش كارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
كلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002013606 شماره  رأی   -1
فرزند  مرادپور  شكراله  آقای  تقاضای  به  مربوط   1402114430002001748
حیدرعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت 
60 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1978 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از قهرعلی سرائی صفحه 203 

دفتر 622 )م الف1631024(
كلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002013430 شماره  رأی   -2
1402114430002000278 مربوط به تقاضای خانم منیره پور صلواتی فرزند 
غلامحسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت 
61/48 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2272/2/13 اصلی واقع در قم بخش حوزه 

ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از زهرا واقفی صفحه 
572 دفتر 292)م الف1631031(

كلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002014375 شماره  رأی   -3
1402114430002001122 مربوط به تقاضای خانم اعظم نعمتی فرزند رمضان 
درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت 69/60 
از 1948/25 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت  مترمربع پلاک شماره فرعی 
ملک اداره دو قم مالكیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 431 دفتر 334 )م 

الف1631046(
كلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002014318 شماره  رأی   -4
فرزند  امیدی  محمد  آقای  تقاضای  به  مربوط   1402114430002000918
حجت اله درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت 
ثبت  واقع در قم بخش حوزه  از 1753 اصلی  70 مترمربع پلاک شماره فرعی 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از ولی همایی اكمل )م 

الف1631048(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالكیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالكین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به 
اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یكماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است كه صدور سند براساس 

قانون مذكور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و 1۹ دی (
نوبت اول: 1402/10/10
نوبت دوم: 1402/10/2۵
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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اکرمی نماینده ادوار مجلس: 

کاش داوطلبان ورود به انتخابات مجلس 
امتحان قانونی اساسی بدهند 

نماینده ادوار مجلس گفت: ای كاش یک امتحان بین همه داوطلبان می گذاشتند، 
آنهایی كه به قانون اساسی احاطه و تسلط دارند و می دانند كه برای قانونگذاری دارند به 

كجا می روند پذیرفته می شدند.
حجت الاسلام سیدرضا اكرمی، نماینده 5 دوره مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با 
خبرآنلاین با اشاره به برگزاری دوازدهمین دوره انتخابات مجلس و ششمین دوره انتخابات 
مجلس خبرگان رهبری در اسفند ماه امسال اظهار كرد: یک نفر می گفت در كشور ما هر 
كسی طبیب است، هر كسی سیاستمدار است و هر كسی هم فقیه است. یک مسئله ای 
را سوال می كنی بلافاصله یا جواب طبی می دهد می گوید به نظر من فلان قرص یا 
كپسول را بخور یا می گوید به نظر من حلال است یا می گوید به نظر من این اصولگرا یا 

اصلاح طلب است.
وی افزود: تعریف اصولگرا و اصلاح طلب در جایی تبیین و تدوین نشده، قواعد ندارد كه 
بگوییم هر كسی این حرف را بزند اصولگراست یا هر كسی این حرف را بزند اصلاح طلب 
است. الان هم ما برای انتخابات 11 اسفند دو مسئله داریم؛ یک مسئله این كه وزارت 
كشور مجری است و شورای نگهبان هم ناظر و آنها باید بالاخره افراد واجد شرایط را اعلام 

كنند. دوم شركت مردم است.
این نماینده ادوار مجلس تصریح كرد: مرحله اول الان گذشته، یعنی آن كسی كه 
می خواست داوطلب شود، شده و آن كسی هم كه باید تایید صلاحیت شود یا نشود در 

حال اقدام و اعلام است و اصلًا در اختیار ما نیست.
وظیفه ما شرکت در انتخابات است

اكرمی با بیان اینكه وظیفه امروز، آنچه باید روی آن كار كنیم و مقام معظم رهبری هم 
روی آن اهتمام دارد، شركت در انتخابات است، افزود: رهبری می فرمایند در انتخابات 
شركت كنید، رقابت باشد، پرشور باشد و رعایت مسائل امنیتی بشود كه ده ها بركت به 

خاطر این مشاركت وجود دارد و ما باید از وجود آن ده ها بركت استفاده كنیم.
وی تصریح كرد: به نظرم ما نباید ذهن مردم را به این طرف و آن طرف بچرخانیم. باید 
بگوییم كه إن شاءالله اهتمام بورزند روز 11 اسفند شناسنامه شان را آماده كنند، بروند پای 
صندوق، به هر كسی كه معرفی می شود به سلیقه و نظر خودش انتخاب كند و به فرد مورد 
نظر رأی دهد؛ بنابراین دو موضوع مطرح است. یكی شركت در انتخابات و دوم رأی دادن 

به فرد مورد نظر است.
این فعال سیاسی اعلام كرد: ملاک اصلی آن لیستی است كه در محدوده هفت روزه 
تبلیغات اعلام می كنند و می گویند این افراد در فلان استان، شهرستان یا شهر معرفی و 

تعیین شده اند. الان من نسبت به هیچ كس نظر خاصی ندارم.
ذهنیت خوبی نسبت به احزاب وجود ندارد

اكرمی گفت: یک بحثی به نام احزاب داریم كه مشكل كلیدی و اساسی ماست. 
نسبت به احزاب آن طوری كه باید و شاید نه خود افراد آن طور كه باید اهتمام دارند 
و كار می كنند و نه احزاب حساسیت دارند. با اینكه در متن قانون اساسی، موضوع 
احزاب آمده و كاملًا تدوین شده است منتهی چون ذهنیت خوب نسبت به احزاب 
نداریم خیلی به دنبال آن نرفته ایم والّا گره را باید احزاب باز كنند كه در یک شهر برای 
یک صندلی مجلس، 38 نفر داوطلب نشوند. خب انتخاب یک نفر از میان 38 نفر كار 

بسیار مشكلی است.
وی افزود: مشكل دوم این است كه در تهران موضوع یک جور تبیین می شود، در 
شهرستان ها یک جور دیگر و در مراكز استان ها هم یک نوع دیگر، بنابراین نمی شود یک 

حكم را برای هم یک جور صادر كرد.
چرا برای یک کرسی مجلس، ۳8 داوطلب وجود دارد؟

این نماینده پیشین مجلس خاطرنشان كرد: بالاخره یک رقابتی وجود دارد. می گویند 
برای یک صندلی تاكنون 38 نفر تاكنون داوطلب شده اند و آمادگی وجود دارد، لذا باید 

نشست و سبک و سنگین و انتخاب كرد و به آن فرد مورد نظر رأی داد.
اكرمی پیشنهاد داد: من خودم 5 دوره نماینده  بودم و به نظرم ای كاش یک امتحان 
بین همه داوطلبان می گذاشتند، آنهایی كه به قانون اساسی احاطه و تسلط دارند و 
می دانند كه برای قانونگذاری دارند به كجا می روند پذیرفته می شدند، در این صورت 

یقیناً داوطلبان به این حد بالا نمی آمدند.
وی گفت: منتهی متأسفانه فقط شرایطی قرار دادیم كه مدرک تحصیلی ات این باشد 
و پرونده نداشته باشی و در شهر چنین باشد و ... والّا اگر یک امتحان قانون اساسی 
می گرفتند یا از 5، 6 برنامه ای كه تاكنون در كشور تدوین شده و الان برنامه ششم در 
جریان است و برنامه هفتم را هم تدوین كرده اند، امتحان می گرفتند. ای كاش شأن 
قانونگذاری و مصلحت قانون را رعایت می كردیم تا برای یک كرسی، 38 نفر داوطلب 

نشوند.
مشارکت در انتخابات باید بالای ۵0 درصد باشد

این نماینده ادوار مجلس اظهار كرد: در طول این 45 سالی كه انقلاب اسلامی به 
پیروزی رسیده و تا حالا 36 انتخابات انجام شده، مشاركت دوره به دوره فرق می كند. 
بعضی  بسیار پرشور بوده به طوری كه در رفراندوم جمهوری اسلامی، 98 درصد مردم 
درصد  به 40  كه  داشتیم  را  شركت  كمترین  هم  دوره ها  از  بعضی  در  كردند،  شركت 
رسیده كه این مناسب نیست. الان در سال 1402 باید تلاش كنیم تا إن شاءالله حضور 

شركت كنندگان بالای 50 درصد باشد.
اكرمی در واكنش به این پرسش كه »آیا شرایط برای افزایش بیش از 50 درصدی 
مهیاست«، گفت: حتماً هست. اگر كسی مصلحت مملكت را لحاظ كند، اگر كسی به 
نصایح رهبری اهتمام بورزد، اگر كسی برای خودش شخصیت و شأنی قائل باشد كه من 
باید در سرنوشت مملكت نقش داشته باشم كه یكی از راه های ایفای این نقش، شركت در 

انتخابات است، حتماً شركت كننده ها بالای 50 درصد خواهند بود.

دوستی فعال سیاسی اصلاح طلب:

مردم با مشارکت درانتخابات خواهان 
تغییر وضع موجود باشند 

فعال سیاسی اصلاح طلب از ائتلاف و فهرست مشترک اصلاح طلبان و اعتدال گرایان در 
انتخابات مجلس دوازدهم خبر داد و گفت: ما به دنبال انتخابات پرشور هستیم و حتما باید 

در صحنه، مشاركت داشته باشیم.
»اسماعیل دوستی«  درباره ارائه لیست از سوی اصلاح طلبان در انتخابات دوازدهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی، گفت: ما اصلاح طلبان و معتدلین به دنبال این هستیم كه 
فهرست تهیه كنیم و لیست ارائه دهیم و براساس فرموده مقام معظم رهبری حتما باید 

مشاركت داشته باشیم.
وی افزود: لازمه این مشاركت این است كه اصلاح طلبان و معتدلین كه همواره لیست 
داشته اند، این بار هم لیست ارائه دهند، در نتیجه منتظر شورای نگهبان هستند كه به بقیه 
اعتراضات رسیدگی كند و با توجه به اینكه اصلاح طلبان همیشه نسبت به نظام و مردم 

احساس مسئولیت داشتند با لیست قوی وارد انتخابات شوند.
به دنبال پیروزی در انتخابات هستیم

فعال سیاسی اصلاح طلب تاكید كرد: اصلاح طلبان نسبت به پیش ثبت نام اعتراض 
داشتند و متاسفانه مجلس شورای اسلامی و وزارت كشور به این اعتراضات توجهی 
نكردند، در نتیجه نیروهایی كه برای مجلس بسیار مفید بودند به دلیل اعتراضی كه 
به ثبت نام داشتند، ثبت نام نكردند.با این وجود اصلاح طلبان و معتدلین می توانند بعد 
از رسیدگی به اعتراض ردصلاحیت شدگان لیست تهیه و با قدرت در انتخابات شركت 

كنند.
دوستی اظهار كرد: ما اصلاح طلبان حتما تلاش می كنیم كه این مهم صورت بگیرد تا 

انشاءالله در انتخابات پرشوری كه به وجود خواهد آمد پیروزی را به دست بیاوریم.
اصلاح طلبان در انتخابات شرکت می کنند

وی احتمال ائتلاف با اعتدالیون را بسیار قوی دانست و گفت: كسانی كه مخالف وضع 
موجود هستند و می خواهند در عرصه انتخابات شركت كنند و به وضع موجود انتقاد دارند 

باید با اشتیاق مشاركت داشته باشند و با یک لیست قوی حضور پیدا كنند.
عضو پیشین شورای شهر تهران خاطرنشان كرد: من صادقانه و خالصانه می گویم ما 
نمی توانیم از انقلاب اسلامی، و شهدایمان عبور كنیم و حتما باید در انتخابات شركت 

كنیم چه نامزد شویم و چه نشویم.
دوستی با بیان اینكه مردم هم حتما باید از انتخابات گذشته كه در آن شركت نكردند 
عبرت بگیرند و با مشاركت خود، خواهان تغییر وضع موجود باشند، افزود: آنچه مسلم 

است اینكه تغییر، در صندوق و انتخابات تجلی پیدا می كند.
وی تاكید كرد: بدون شک اگر مردم در انتخابات حضور پیدا نكنند كسانی پیروزی 

می شوند كه اعتقادی به حضور مردم ندارند و خواهان وضع موجود هستند.
فعال سیاسی اصلاح طلب یادآور شد: مردم ولی نعمت انقلاب اسلامی هستند و با 
حضور در پای صندوق های رأی سرنوشت خود را می سازند و كشور را از خطرات احتمالی 

مصون می دارند.

ایمان از صدمین روز جنگ غزه گزارش می دهد؛

زمان به ضرر اسرائیل می گذرد

شاید عجیب به نظر برسد كه بگوییم گروهی از نیروهای مسلح نامنظم، كه تعداد آنها 
به ده ها هزار نفر می رسد، محاصره شده و با دسترسی اندكی به تسلیحات پیشرفته، 
همتای یكی از قدرتمندترین ارتش های جهان است كه توسط ایالات متحده حمایت 

و مسلح شده است.
براساس این گزارش ،جنگ رژیم صهیونیستی با مردم غزه درحالی به صدمین روز 
خود رسیده است كه این رژیم در سردرگمی محض كشتار مردم بی دفاع غزه را ادامه 
داده، در افكار عمومی در جهان منفورتر شده و مورد پیگرد و محكومیت كشورهای 

جهان قرار گرفته است.
روز 7 اكتبر 2023 میلادی مصادف با 15 مهر 1402 روز ویژه ای در تاریخ معاصر 
جهان و بالاخص در تاریخ منطقه غرب آسیا به شمار می آید. عملیات طوفان الاقصی، 
این روز را بیش از هر روز دیگری در تاریخ مقاومت فلسطین علیه اشغالگری رژیم 
آپارتاید صهونیستی برجسته ساخته است. با وقوع این عملیات موفق آمیز و متمایز 
كه برای اولین بار مقاومت فلسطین را از نقطه واكنشی به كنشگری و آفند در برابر 
اشغالگران صهیونیستی فلسطین متبادر كرد، ارتش و دستگاه های اطلاعاتی این 

رژیم، عملیات نسل كشی خود را در نوار غزه آغاز كردند.
اسرائیل كه در طی چندین دهه گذشته سیاست موسوم به »چمن زنی« را در قبال 
فلسطینیان اتخاذ كرده و به فواصل كوتاه با حمله به غزه اقدام به كشتار این مردم 
كرده و در كرانه باختری نیز با سركوب شدید اقدام به قتل مبارزین فلسطینی می كرد، 
این بار با شدت بسیار بیشتر و جنایات جنگی وسیع مردم نوار غزه را هدف جنایت 
های خود قرار داد. در ساعات پس از این عملیات سردمداران جنایتكار اسرائیل كه 
از وقوع این عملیات با وجود استحكامات متعدد در اطراف نوار غزه و با وجود اشراف 
كامل دستگاه های اطلاعاتی این رژیم شوكه شده بودند، با سردرگمی از این شرایط و 

با قساوت تمام به نوار غزه از هوا و زمین و دریا حمله ور شدند.
اسرائیل كه در طی چندین دهه گذشته سیاست موسوم به »چمن زنی« را در قبال 
فلسطینیان اتخاذ كرده و به فواصل كوتاه با حمله به غزه اقدام به كشتار این مردم 
كرده و در كرانه باختری نیز با سركوب شدید اقدام به قتل مبارزین فلسطینی می كرد، 
این بار با شدت بسیار بیشتر و جنایات جنگی وسیع مردم نوار غزه را هدف جنایت 
های خود قرار داد. بنابر اظهارات اشرف القدره سخنگوی وزارت بهداشت غزه در روز 
13 ژانویه )23 دی ماه(، آمار شهدای فلسطینی به 23843 نفر و تعداد مجروحان 

60317 نفر رسیده است.
تاریخ از ۷ اکتبر شروع نمی شود!

رسانه های  خبری،  بنگاه های  قاطبه  اكتبر،  روز 7  در  الاقصی  طوفان  شروع  با 
معروف غربی و رسانه های وابسته به جریان صهیونیسم، آتش بمباران تبلیغاتی خود 
را بر دروغ پردازی علیه مردم غزه و جنبش مقاومت اسلامی فلسطین حماس و جهاد 
اسلامی فلسطین آغاز كردند. این خط خبری كه با پشتیبانی مقامات سیاسی در 
غرب نیز همراه بود، منجر به نوعی دیكتاتوری رسانه ای و خبری در جهان غرب شد 
كه علی رغم شعار آزادی بیان در ادبیات غربی كوچكترین حمایت از مردم فلسطین 

با برخوردهای قهر آمیز و شكلی جدید از دادگاه های تفتیش عقاید روبرو می شد.
ترجیع بند خبرهای رسانه های غربی تكیه بر معرفی طوفان الاقصی به عنوان 
جنایت علیه یهودیان، چشم پوشی از جنایتكاری صهیونیست ها نسبت به مردم 
فلسطین و به طور خاص غزه در روزهای بعد از 7 اكتبر، تهدیدات مكرر علیه كشورها 
و هسته های مقاومت كه برعلیه جنایت جنگی اسرائیل در غزه صحبت كرده یا عملی 
انجام داده اند و مظلوم نمایی از صهیونیست ها و شهرک نشینان مسلح اسرائیلی بود. 
در این روایت تاریخ برای افكار عمومی از طریق رسانه های غربی از 7 اكتبر شروع شده 
و از تمام ظلم و ستم اسرائیل به مردم فلسطین كه فقط در سال 2023 به بازداشت 
و دستگیری صدها زن و كودک فلسطینی تا پیش از عملیات 7 اكتبر منجر شده 
بود، چشم پوشی می شود. این روایت سابقه 7 دهه اشغالگری رژیم اشغالگر قدس 
را سانسور كرده و عملیات رهایی بخش مردم غزه در برابر سركوبگران صهیونیست را 
جنایت می داند. در برابر موج خبری تبلیغاتی جریان اصلی رسانه ای غرب، شبكه 
های اجتماعی به سرعت تبدیل به مرجعی در برابر اهداف دول غربی حامی اسرائیل 
بدل شد و وحشی گری بیش از حد این رژیم منجر به ایجاد تنفر بیشتر از اسرائیل 

در بین افكار عمومی جهان شد. این پدیده كه شاید برای اولین بار در تاریخ مقاومت 
مردم فلسطین در وقایع پس از طوفان الاقصی نمود یافت خط پمپاژ خبری غرب در 

حمایت از اسرائیل را به چالش كشید.
منطقه و جهان در چه وضعیتی است؟

جنگ 100 روزه غزه پس از طوفان الاقصی از حیث تاثیرات جهانی و منطقه ای 
پدیده متمایزی در تاریخ منازعه فلسطین و اشغالگران صهیونیست به شمار می آید.

مجله فارین پالیسی در یادداشتی از استفن والت نظریه پرداز و دانشمند روابط بین 
الملل در روز 8 نوامبر عنوان می دارد: جنگ كنونی غزه علی رغم وسعت كوچک، در 

تاثیرگذاری بر جهان استثناء است.
در این یادداشت فارین پالیسی با اشاره به طرح عادی سازی آمریكا بین برخی 
دولت های عربی و رژیم صهیونیستی، عنوان شده است: نادیده گرفتن موضوع 
اراضی  در  اسرائیل  دولت  فزاینده  خشن  اقدامات  از  پوشی  چشم  و  فلسطین 
فلسطینی، خطر انفجار نهائی را در پی دارد. 7 اكتبر فرا رسید. این تراژدی ادامه دار 

برای ژئوپلیتیک و سیاست خارجی ایالات متحده است.
فارین پالیسی در همین راستا به شكاف در میان اتحادیه اروپا اشاره كرده و تصریح 
می كند: جنگ در غزه باعث شعله ور شدن مجدد اختلافات اروپایی ها شده است، 
به طوری كه برخی از كشورها بدون قید و شرط از اسرائیل حمایت می كنند و برخی 
دیگر همدردی بیشتری با فلسطینی ها نشان می دهند. شكاف جدی بین اورسولا 
فون درلاین، رئیس كمیسیون اروپا و جوزپ بورل، دیپلمات ارشد اتحادیه اروپا نیز به 
وجود آمده است و گزارش شده است كه حدود 800 كارمند اتحادیه اروپا نامه ای را 
امضا كرده اند كه از فون درلاین به دلیل جانبداری بیش از حد نسبت به اسرائیل انتقاد 

كرده است. هرچه جنگ طولانی تر شود، این شكاف ها بیشتر می شوند.
شدت جنایت گری و آپارتاید و نژادپرستی رژیم صهیونیستی در طی 100 روز 
گذشته باعث اتخاذ مواضع محكم و صریح بر ضد این رژیم از جمله محكومیت 
بین المللی اقدامات اسرائیل در قاره های مختلف به شكل تظاهرات، جنبش های 
اعتراضی، محكومیت های دولتی و رسمی و از همه مهم تر پیگیری های حقوقی بین 
المللی شد كه در راس آن آفریقای جنوبی در دیوان كیفری بین المللی در لاهه اقدام 

به طرح دعوا علیه نسل كشی و جنایات جنگی رژیم صهیونیستی كرد.
به همین منوال، جنگ اسرائیل و غزه اثرات بلند مدت و وسیعی را بر خاورمیانه وارد 
ساخت. تاثیرات این جنگ تا حدی است كه برخی از صاحب نظران، عملیات 7 اكتبر 
و پس از آن حمله وحشیانه اسرائیل به غزه را سرآغاز دوره ای جدید در تاریخ خاورمیانه 

می دانند.
خاورمیانه پیش از طوفان الاقصی

برای بررسی تاثیرات این بحران بر منطقه خاورمیانه باید شرایط منطقه را تا قبل از 
آغاز این جنگ مورد بررسی قرار داد.

شدت جنایت گری و آپارتاید و نژادپرستی رژیم صهیونیستی در طی 100 روز 
گذشته باعث اتخاذ مواضع محكم و صریح بر ضد این رژیم از جمله محكومیت 
بین المللی اقدامات اسرائیل در قاره های مختلف به شكل تظاهرات، جنبش های 
اعتراضی، محكومیت های دولتی و رسمی و از همه مهم تر پیگیری های حقوقی بین 
المللی شد كه در راس آن آفریقای جنوبی در دیوان كیفری بین المللی در لاهه اقدام 

به طرح دعوا علیه نسل كشی و جنایات جنگی رژیم صهیونیستی كرد.
تاپیش از جنگ اخیر اسرائیل و غزه، ایالات متحده برای مقابله با حضور چین 
در منطقه و رغبت احتمالی اعراب به چین، با وعده اعطای امتیازات اقتصادی و 
فناوری های خاص به كشورهای عربی حوزه خلیج فارس آنان را به شركت در طرح 
عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی تشویق می كرد. خبرها در ماه های نیمه اول 
سال 2023 حاكی از توافق قریب الوقوع عربستان سعودی با رژیم صهونیستی و به 

رسمیت شناختن این رژیم توسط حكام عرب حوزه خلیج فارس بود.
عملیات طوفان الاقصی درست در زمان انفعال و سكوت خجالت آور جهان عرب در 
برابر این طرح شیطانی، روند عادی سازی را با مشكلات جدی روبرو كرد. این عملیات 
و بالاخص جنایت های جنگی و نسل كشی اسرائیل در غزه منجر به ضعیف تر شدن 
بیش از پیش روند عادی سازی شد. در معادله ای مستقیم شدت جنایت گری اسرائیل 

با شدت تنفر از این رژیم و فشار بر حكام عرب برای واكنش در برابر این جنایات 
مترادف شد و اكنون پس از 100 روز از آغاز جنگ غزه، كمتر كسی در جهان عرب 

صحبت از ادامه روند عادی سازی دارد.
به سوی ناتوی ضدصهیونیستی

جنگ غزه در وجهی دیگر باعث وحدت آفرینی و همبستگی در هسته های مقاومت 
در منطقه بر ضداسرائیل و همچنین حامیان غربی این رژیم شد. رسانه های غربی 
از این موضوع با عنوان وحدت جبهه ها در بین هسته های محور مقاومت در منطقه 
یاد می كنند. در همین راستا رادیو ملی آمریكا عنوان می دارد: شاید پیش از آن كه 
صحبت از »وحدت جبهه ها« در میان گروه های مقاومت شود، اتاق فكر و عملیات 
مشترک با هدف اقدام ائتلافی علیه تل آویو تشكیل شده است؛ می توان گفت كه 
وحدت جبهه های گروه های مقاومت نوعی ناتوی ضدصهیونیستی توسط بازیگران 

مسلح مقاومت در منطقه است كه آینده ژئوپولیتیک منطقه را تعیین می كنند.
در طی 100 روز گذشته تمامی هسته های مقاومت در منطقه با توجه با اقتضائات و 
توانایی های خود اقدام به حملات مستقیم و غیرمستقیم بر رژیم صهیونیستی یا اقدام 

به فشار بر حامیان و رگ های حیاتی این رژیم داشتند.
حزب الله لبنان با ورود خود حدود یک سوم از توان ارتش اسرائیل را در شمال 
مشغول به خود كرده و سرتاسر نوار مرزی لبنان و اراضی اشغالی فلسطین را هدف 

حملات هوشمندانه خود قرار داد.
مقاومت اسلامی عراق با فشار بر حامی اصلی جنایت های اسرائیل یعنی رژیم 
آمریكا، هزینه های این حمایت را برای آمریكا بالا برده و از این طریق حضور آمریكا در 
منطقه را خدشه دار كرد. انصار الله یمن به عنوان یكی از مهم ترین اركان مقاومت علیه 
اسرائیل با فشار بر رگ حیاتی اقتصاد غرب یعنی حمل و نقل و كشتیرانی جهانی، به 
حامیان این رژیم این نكته را گوشزد كرده است كه حمایت از ادامه جنایات اسرائیل 

مساوی با هزینه های اقتصادی و سیاسی بیشتر برای آنان است.
کیش و مات اسرائیل

در بازی شطرنج كیش و مات شرایطی است كه در آن یک بازیگر با هر حركتی 
شكست خواهد خورد و توان فرار از فشار حریف مقابل را ندارد. عملیات 7 اكتبر منجر 
به كیش و مات اسرائیل در بازی سیاست جهانی و در بین افكار عمومی جهان شد. 
در همین راستا نیشن )The Nation( قدیمی ترین هفته نامه آمریكا، در یادداشتی 
از تونی كارون و دنیل لوی در روز 8 دسامبر عنوان می دارد: اسرائیل در این جنگ 
شكست می خورد. اسرائیل علیرغم خشونتی كه علیه فلسطینی ها به راه انداخته 

است، در دستیابی به اهداف سیاسی خود ناكام است.
در شرایط جدید پس از صد روز از آغاز جنگ غزه، نه وحشی گری بی حد و مرز این 
رژیم منجر به كوچكترین دستاورد تاكیتكی و راهبردی برای آن شد و نه این میزان 
از جنایات جنگی كه در دكترین نظامی اسرائیل به دكترین ضاحیه )حمله هدفمند 
به غیرنظامیان برای وادار ساختن نظامیان به تسلیم و عقب نشینی( معروف است به 

ایجاد ترس و واهمه در بین مقاومت فلسطین منجر شد.
این هفته نامه آمریكایی می افزاید: شاید عجیب به نظر برسد كه بگوییم گروهی 
از نیروهای مسلح نامنظم، كه تعداد آنها به ده ها هزار نفر می رسد، محاصره شده و 
با دسترسی اندكی به تسلیحات پیشرفته، همتای یكی از قدرتمندترین ارتش های 

جهان است كه توسط ایالات متحده حمایت و مسلح شده است.
نیشن خاطر نشان می كند: حماس به دنبال نتایج سیاسی بلندمدت است. حماس 
پیروزی را نه در یک یا پنج سال، بلكه درگیر شدن با چندین دهه مبارزه می بیند كه 
توامان با افزایش همبستگی فلسطینی ها، انزوای اسرائیل را نیز افزایش می دهد. 
كشورهای عربی به شدت از عادی سازی فاصله می گیرند، جنوب جهانی به شدت 
با آرمان فلسطین همسو می شود، اروپا از افراط در حمایت از ارتش اسرائیل عقب 
نشینی می كند، و بحث آمریكایی ها بر سر اسرائیل شروع می شود و حمایت دو حزبی 
كه اسرائیل از اوایل دهه 1970 در اینجا از آن برخوردار بوده را نابود می كند. در شرایط 
جدید پس از صد روز از آغاز جنگ غزه، نه وحشی گری بی حد و مرز این رژیم منجر به 
كوچكترین دستاورد تاكیتكی و راهبردی برای آن شد و نه این میزان از جنایات جنگی 
كه در دكترین نظامی اسرائیل به دكترین ضاحیه )حمله هدفمند به غیرنظامیان برای 
وادار ساختن نظامیان به تسلیم و عقب نشینی( معروف است به ایجاد ترس و واهمه 

در بین مقاومت فلسطین منجر شد.
درست برخلاف تلقی ابتدایی مقامات اسرائیلی این حجم از جنایات جنگی منجر به 

ایجاد تنفر بیشتر در جهان و اعتراضات شدیدتر از سوی دیگر كشورها شد.
آمریکا تا کجا برای صهیونیست ها هزینه خواهد داد

یكی از اساسی ترین موضوعات در بین افكار عمومی در غرب و در جهان این است 
كه حمایت از اسرائیل تا كنون چه سودی برای ایالات متحده داشته و این كشور تا چه 
زمانی هزینه های سرسام آور سیاسی و اقتصادی حمایت از اسرائیل را تحمل خواهد 
كرد. نكته اساسی این است كه منطق هزینه فایده كه در مكاتب نظام سرمایه داری و 
تجارت آزاد اساس درست و غلط بودن هر عملی را مشخص می كند، حمایت های 

آمریكا از این حجم از ظلم و تعدی و جنایت اسرائیل را غیر عقلانی نشان می دهد.
آمریكا برای حمایت از اسرائیل بنیادی ترین شعارهای خود كه نظم لیبرال خود را بر 
پایه این شعارها معرفی كرده بود كنار گذاشت. لیبرال سرمایه داری آمریكا كه دهه ها 
از آزادی بیان در این كشور سخن می گفت روسای دانشگاه های معروف هاروارد و 
پنسیلوانیا را فقط به جرم عدم برخورد با تجمعات ضد اسرائیل مجبور به استعفا كرد، 
حقوق بشر غربی كه در جنگ اوكراین روسیه را متهم به جنایات جنگی می كرد و از 
این كشور یک شر مطلق ساخته بود در برابر نسل كشی وحشتناک اسرائیل سكوت 
مرگ در پیش گرفته و صلح طلبی ادعایی آمریكایی منجر به هولوكاست در غزه شده 
 Mad( ـنظامی فرد دیوانه  است. گرچه اسرائیل با در پیش گرفتن تئوری و ایده امنیتی 
Man( سعی در ایجاد رعب و وحشت در بین دشمنان خود و خرید زمانی بیشتر برای 
عمر نكبت بار خود دارد. دست و پا زدن این رژیم به خصوص در عصر فعلی كه سانسور 
خبری از سوی رسانه های جریان سلطه دیگر ممكن نیست، بیش از پیش امواج 
جهانی مقاومت و مبارزه با اسرائیل را ایجاد كرده است. اكنون پس از گذشت صد روز 
از جنگ غزه گوشه گوشه جهان و حتی در قلب آمریكا مردم دنیا، علی رغم دیكتاتوری 

غرب در موضوع اسرائیل، این رژیم را محكوم می كنند.زمان به ضرر اسرائیل است.

رئیس مركز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری گفت: 
موضع صریح دولت عدم ورود به انتخاب لیست و معرفی یک 
لیست به مردم و از آن طرف هم آماده سازی فرصتی برای حضور 

و مشاركت مردم است. 
این كه مقام  ایلنا، درباره  با   زمانیان در گفت وگو  مصطفی 
معظم رهبری بر برگزاری انتخابات پرشور و با مشاركت بالا تاكید 
داشتند؛ چه اقداماتی باید در راستای فرمایشات ایشان انجام 
گیرد، گفت: تاكید حضرت آقا صراحتاً ایجاد ظرفیت مشاركت 
حداكثری مردم است و هركدام از اركان حاكمیت نقشی در این 
مورد دارند. بهترین موضع و راهبرد دولت این است كه بتواند 
در حال حاضر  كه  كند  ایجاد  را  انتخابات  و سلامت  امنیت 
دستگاه های دست اندر كار در حال تدارک برگزاری انتخابات 
ساده، سالم و امن برای مردم هستند و در این موضوع وزارت 

كشور و ستاد انتخابات كشور كارهای خوبی انجام می دهند.
ریاست جمهوری  نهاد  استراتژیک  بررسی های  مركز  رئیس 
بیان كرد: از موضع ورود سیاسی دولت، طبیعتا سیاستی كه 
جناب آقای رئیس جمهور بارها اعلام كردند این است كه اساسا 
دولت، پیش شرط تحقق دولت غیور را مجلس قوی می داند و ما 
معتقدیم دو یار مجلس قوی و دولت قوی در كنار هم ایران قوی 
را می سازد و در این مقام ورود دولت به عرصه سیاسی و حركت 
جانبدارانه ممنوع است. وی خاطرنشان كرد: رئیس جمهور 
صراحتا اعلام كرده ما در انتخابات هیچ لیستی نخواهیم داد 
و از هیچ لیستی حمایت نخواهیم كرد، بلكه به عنوان پشتیبان 

و  زمینه سازی  را  خودمان  نقش  انتخابات  برگزاری  متولی  و 
بسترسازی برای انتخابات و توسعه  مشاركت مردم می دانیم.

زمانیان تاكید كرد: موضع صریح دولت عدم ورود به انتخاب 
لیست و معرفی یک لیست به مردم و از آن طرف هم آماده سازی 

فرصتی برای حضور و مشاركت مردم است. 
ماموریت داریم نقطه تماس دولت

 با جامعه نخبگانی باشیم 
بودیم  شاهد  كه  همان طور  اینكه  خصوص  درباره  وی 

رئیس جمهور طی روزهای گذشته دیداری با دبیران كل احزاب 
داشتند وجود سلایق و جریان های مختلف چقدر می تواند به 
حضور مردم پای صندوق های رأی كمک كند، گفت: آقای 
رئیس جمهور غیر از این دیدار، با اقشار و گروه های مختلفی كه 
برای كشور فكر و ایده دارند حال مواضع شان چه موافق و چه 
مخالف باشد جلسات متعددی داشتند. این جلسه به جهت 

اهمیت و گستردگی رسانه ای شد.
رئیس مركز تحقیقات استراتژیک ریاست جمهوری خاطرنشان 

كرد: ما هم در مركز بررسی های استراتژیک این ماموریت را 
داریم كه بتوانیم نقطه تماس دولت با جامعه نخبگانی باشیم، 
بر اساس دستوری كه حضرت آقا به دولت دادند چه با نخبگانی 
كه موافق دولت هستند و چه مخالف دولت هستند و چه اساساً 
می خواهند در دولت استفاده شوند و چه نشوند، ما در مركز 
بررسی ها خودمان را مامور می دانیم برای این كه این دستور 
رهبری را اجرا كنیم و این تكلیف را آقای رئیس جمهور هم از ما 

خواسته است.
وی افزود: طبیعتا یكی از كنش های جدی كه دولت در 
این مقام می تواند داشته باشد این است كه ظرف تعامل 
خودش را برای تعامل با همه سلیقه های سیاسی باز كند، 
این فرصت را آقای رئیس جمهور به شكل ویژه با آن جلسه 

ایجاد كردند.
زمانیان تاكید كرد: ولی واقعیت اتفاقی كه افتاده این است كه 
ما بتوانیم فرصتی را فراهم كنیم برای این كه احزاب و جریان های 
سیاسی رسماً و به صورت عملیاتی همه ظرفیت های خودشان 
را برای دعوت مردم پای كار بیاورند و این اتفاق مهمی است. 
یعنی اگر این كار فقط به دیدار رئیس جمهور با مسئولان احزاب 
این  داشت.  نخواهد  عملیاتی  بازتاب  طبیعتا  شود،  محدود 
وظیفه ما، وزرا و دستگاه های مختلف رسانه است كه بتوانیم این 
پیوست های رسانه ای، مردمی، گفتمانی و اجرایی را برای این 
سیاست رئیس جمهور فراهم كنیم و همه در حال تلاش هستیم 

كه این اتفاق به نفع شایسته ای بیفتد.

رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری :

دولت باید ظرف خود را برای تعامل با همه سلیقه های سیاسی باز کند 
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یادگارماندگارچهره ملی مطبوعات قم دکترحسین عبداللهی)ره(

خداوند دنیا را سرای آزمایش قرار داده است و 
آخرت را سرای فرجام؛ آزمایش و بلای دنیا را وسیله 
پاداش آخرت کرده است و پاداش آخرت را عوض 

بلا و آزمایش های دنیا.

دوشنبه -25 دی ماه 1402 - سال بیست وششم- شماره 5890

تحف العقول :ص٤٨٣ .

افزایش 6 درصدی آمار جان باختگان تصادفات رانندگی
سردار تیمور حسینی، رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی كشور:یكی از مأموریت های فراجا كه به پلیس راهور 
سپرده شده است، امر تردد و عبور و مرور و حمل نقل در محورهای مواصلاتی است. مأموریت خطیری كه هیچ وقت 
نمی توانیم لحظه ای را با فراغ بال سپری كنیم.سال 1402 با چالش شروع شد، در طرح نوروزی و در 3 ماهه اول به 
دلایل مختلف افزایش بی رویه تصادفات را نسبت به سال قبل داشتیم و نزدیک به 15 درصد افزایش جان باختگان 
به نسبت مشابه سال قبل داشتیم.امروز این افزایش به كمتر از 6 درصد رسیده است، استان هایی روند افزایشی 

شتابان و نگران كننده داشت كه امروز روند افزایشی كاملا مهار شده است.

آیت الله »اعرافی« سرلیست جهادگران در انتخابات 
وهاب عزیزی دبیركل جهادگران ایران اسلامی با بیان اینكه از این رو در موعد و مهلت ثبت نام انتخابات مجلس 
خبرگان رهبری از آیت الله »علیرضا اعرافی« مدیر حوزه های علمیه كشور دعوت كردیم كه در انتخابات ثبت نام 
كرده و حضور تاثیرگذار داشته  باشند، اعلام كرد: ما تصمیم داریم برای انتخابات مجلس خبرگان رهبری در تهران 
یک لیست با سرلیستی آیت الله اعرافی معرفی كنیم و در دیگر استان ها نیز با شناسایی افراد اصلح ولایت مدار از 

آنها حمایت رسانه ای و ستادی داشته باشیم.

ظرفیت خالی سد ها ۵۹ درصد شد
براین  اساس و طبق آمار تازه ای كه مركز اطلاعات و داده های آب كشور حجم آب موجود در سد های كشور از 
ابتدای سال آبی جاری تا 23 دی، 20 میلیارد و 130 میلیون مترمكعب شده است. سال گذشته و در همین بازه 
زمانی حجم آب موجود در سد ها 19 میلیارد و 180 میلیون مترمكعب بوده كه رشد پنج درصدی دارد. در عین حال 
59 درصد حجم سد های كشور خالی است. امسال و از ابتدای مهرماه هفت میلیارد و 230 میلیون مترمكعب آب 
از سد ها برای مصارف مختلف خارج شده است. سال گذشته و در همین بازه زمانی پنج میلیارد و 970 میلیون 

مترمكعب آب از سد ها خارج شده بوده كه امسال 21 درصد بیشتر شده است.

استاد مطرح ایرانی در سانحه انفجار جان باخت
 دكتر فرامرز هرمزی، استاد گروه مهندسی شیمی دانشكده مهندسی شیمی، نفت و گاز دانشگاه سمنان در 
سانحه انفجار بامداد روزیكشنبه در یک كارخانه در ایوانكی جان باخت.وی از پژوهشگران پراستناد یک درصد برتر 
دنیا بود. مرحوم هرمزی، دانشیار دانشكده مهندسی شیمی دانشگاه سمنان با زمینه های تحقیقاتی پدیده های 
انتقال به ویژه انتقال حرارت جدید مانند نانو سیال، میكرو كانال، جوشش با شار زیاد مدل سازی فرایندها و پدیده ها 

به ویژه با دینامیک سیالات محاسباتی بود.

الهه محمدی و نیلوفر حامدی با قید وثیقه آزاد شدند
دادگاه تجدید نظر استان تهران با تبدیل قرار الهه محمدی و نیلوفر حامدی به مبلغ هر كدام 10 میلیارد تومان 
موافقت كرد و هر دو متهم پس از 17 ماه از زندان آزاد شدند. هر 2 متهم ممنوع الخروج بوده و تا زمان صدور رای 
دادگاه تجدیدنظر هر كدام با سپردن قرار وثیقهٔ 10 میلیارد تومانی بیرون از زندان خواهند بود. در صورت تایید حكم 
دادگاه بدوی از سوی دادگاه تجدید نظر، متهمان مجازات اشد )6 سال حبس برای الهه محمدی و هفت سال 

حبس برای نیلوفر حامدی( را تحمل خواهند كرد.

2 تروریست در سراوان به هلاکت رسیدند
معاون امنیتی و انتظامی سیستان و بلوچستان گفت: 2 تروریست در سراوان كه قصد عملیات خرابكارانه داشتند 
قبل از انجام هر گونه اقدامی به هلاكت رسیدند.علیرضا مرحمتی روز یكشنبه 24 دی در این باره اظهار كرد: 2 
تروریستی كه در سراوان قصد انجام اقدام خرابكارانه داشتند تحت تعقیب نیروهای نظامی و امنیتی قرار گرفته و 

قبل از هر گونه اقدامی بر اثر موادی كه همراه آنان بود منفجر و به هلاكت رسیدند.

کنایه آذری جهرمی به افزایش سن بازنشستگی: جوانگرایی یعنی کشک!
محمدجواد آذری جهرمی، وزیر پیشین ارتباطات، نوشت: جوانگرایی و این حرف ها همه كشک. وقتی خالص 
سازی كردند، سن بازنشستگی هم بردند بالا كه حالا حالا ها بمانند. خوب همه جوان های انقلابی علاقه مند به 
خودتان را سركار گذاشتید. حالا اسمش را بگذارید »راه حل عبور از چالش صندوق های بازنشستگی« دقیقا مثل 

سرانجام طرح شفافیت.

فقط 1۸0 هواپیما درکشورقابل استفاده است
 بابک احمدی معاون وزیر صمت گفت: در ناوگان هوایی حدود 330 فروند پرنده در كشور وجود دارد كه از این 
تعداد كمتر از 250 فروند قابلیت پرواز دارد كه تعدادی از این 250 فروند هواپیما نیز به دلیل كسری قطعات یدكی، 
اقلام مصرفی و یا دوره های تعمیراتی باید از پرواز خارج شوند تا عملیات تعمیر و نگهداری رو آنها انجام شود، لذا 

حدود 170 تا 180 فروند هواپیما قابل استفاده در كشور موجود است.

سیاسی ،  اجتماعی ،فرهنگی ،علمی ، ورزشی و هنری
صاحب امتیاز: حیدر ضیغمی

مدیرمسئول: نیره طاهری نیک
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر:روح اله کرمانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: ٣٢9٠٣٢٠9 - ٣٢9٠6١6٠ صندوق پستی: ٤٤95/٣7١٨5 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،كوچه ٢١ممیزیک پلاک ٤7
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آخرین اخبار و رویداد های استان قم را در پایگاه خبری
 به نشانی: https://www.nedayeghom.ir بخوانید

کارشناس واحد پیوند اعضا دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

اهدای اعضای بدن نوجوان قمی
 به چندین بیمار بدحال 

كارشناس واحد پیوند اعضا دانشگاه علوم پزشكی قم گفت: اعضای حیاتی بدن یک جوان قمی كه 
دچار مرگ مغزی شده بود، به بیماران بدحال حیات و زندگی دوباره بخشید. 

ولی الله صمدی درگفت وگویی اظهار داشت: یازدهمین اهدای عضو ماندگار استان قم در سالجاری به 
نام محمدهادی ماشااللهی جوان 16 ساله ثبت شد.

وی اظهار داشت:  مرحوم ماشااللهی به علت خونریزی مغزی در اثر تصادف با موتورسیكلت در بخش 
ICU مجتمع خیرین سلامت قم بستری بود كه متاسفانه علیرغم تلاش پزشكان و كادر درمان، وی دچار 
مرگ مغزی شد. وی گفت: پس از اعلام مرگ مغزی بیمار توسط كارشناسان، خانواده نوعدوست آن 
مرحوم به اهدا عضو رضایت دادند و سپس اعضای حیاتی وی به چندین بیمار بدحال زندگی و امید دوباره 

بخشید.
 صمدی اظهار داشت:  متقاضیان دریافت كارت اهدای عضو می توانند با مراجعه به پایگاه اطلاع رسانی 

www.muq.ac.ir در بخش "ثبت نام از متقاضیان اهدای عضو پس از مرگ نام نویسی كنند.
وی گفت: از زمانی كه مرگ مغزی بیماری اعلام می شود، می توان بیمار را با پیشرفته ترین تجهیزات 
پزشكی حداكثر تا 12 روز نگهداری كرد، ولی در این مدت ارگان های حیاتی زیست پذیری خود را از دست 

می دهند و قابلیت فعالیت و توانایی ارگان ها ضعیف می شود.
وی گفت: بیمار مرگ مغزی قبل از فوت می تواند ارگان های حیاتی مانند قلب، كلیه، پانكراس، ریه ها و 
روده و تا 48 ساعت پس از فوت نیز می تواند نسوج و بافت هایی مثل پوست، قرنیه، استخوان، تاندون و 
عضلات دریچه های قلب را اهدا كند. صمدی گفت: از سال گذشته تاكنون اعضای حیاتی بدن 28 بیمار 

مرگ مغزی در این استان با رضایت خانواده هایشان به بیماران اهدا شده است.
 

معاون اداره کل دادگستری استان قم خبرداد:

کاهش ۱۵ درصدی سرقت در استان قم
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم  اداره كل دادگستری استان قم گفت: در 9 ماه امسال در 

میزان سرقت در استان 15 درصد كمتر شده است.
سعید كاویانی در جلسه كارگروه كمیته هماهنگی و پیشگیری از سرقت گفت: بر اساس آخرین آمار و 
اجرای تصمیم های گرفته شده از سوی مسئولان انتظامی، یگان رضویون و مردم، سرقت در 9 ماهه امسال 

15 درصد كاهش داشته است.
  وی مصادیق سرقت در سطح استان را سرقت موتور سیكلت، لوام منازل، تلفن همراه، سیم و كابل، 
قطعات و خودرو برشمرد و افزود:برای كاهش سرقت موتور سیكلت 29 پاركینگ در هسته مركزی شهر، 
در مراكز تجاری و مراكز پر ازدحام و شلوغ در نظر گرفته شده و برای كنترل بیشتر سرقت موتور سیكلت 

نیازمند 11 پاركینگ دیگر در سطح شهر هستیم. 
وی اشاره ای به احصا 40 محله از استان داشت و افزود: این تعداد محله برای امنیت بیشتر نیازمند 

نگهبان محله هستند كه باید مراجع قضایی نیروی انتظامی و یگانه رضویون اقدام جدی را انجام دهند. 
كاویانی نصب دوربین را از جمله دلایل كاهش جرم دانست و گفت: قرار است تا پایان سال 1403، 200 

دوربین دیگر با نظارت پلیس در سطح استان نصب شود.

رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم :

برخورد تریلی با سمند سه فوتی برجا گذاشت
رییس مركز مدیریت حوادث و فوریت های پزشكی قم گفت: بر اثر برخورد یک دستگاه تریلی با یک 

دستگاه خودروی سواری سمند در قم سه نفر جان خود را از دست دادند.
به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشكی قم، عزت اله بهزادی نیا در گفت و گویی افزود: این حادثه 
عصر روزیكشنبه  در آزادراه راهجرد به سلفچگان نرسیده به سلفچگان اتفاق افتاد كه چهار مصدوم نیز در 

پی داشت.
وی ادامه داد: اورژانس 115 قم بلافاصله بعد از اطلاع از حادثه با 2 خودرو به محل مراجعه و اقدام به 

خدمات رسانی درمانی به مصدومان و سه مصدوم را نیز به بیمارستان منتقل كرد.
وی اضافه كرد: در این حادثه یک خانم، یک آقا و یک كودک جان خود را از دست دادند.

 

صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  مدیركل 
دستی استان قم گفت: از ابتدای امسال تاكنون 
35 هزار نفر از اماكن تاریخی زیر نظر این اداره كل 

در استان بازدید كردند. 
علیرضا ارجمندی در گفت و گویی اظهار داشت: 
خانه زند، خانه ملاصدرا ، كاروانسرای دیرگچین ، تپه 
قلی درویش و موزه مراجع به ترتیب بیشترین بازدید 

كنندگان را به خود اختصاص دادند.
وی بیان كرد: با ثبت شدن كاروانسرای دیرگچین 
در فهرست آثار یونسكو ، امسال بازدید از این مكان 
تاریخی مربوط به دوره صفوی بیشتر شد و نزدیک به 

پنج هزار نفر از آن بازدید كردند.
امسال  یكشنبه 26 شهریور  روز  داد:  ادامه  وی 

در چهل و پنجمین نشست كمیته میراث جهانی 
یونسكو كه در ریاض عربستان برگزار شد، پرونده 
»كاروانسراهای ایران« تأیید گردید و كاروانسرای دیر 

گچین قم به ثبت جهانی رسید.
سالانه حدود 20 میلیون مسافر وارد قم می شوند 
و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیركل 
خود  از سخنان  دیگری  در بخش  قم  گردشگری 
درصد   85  ، میانگین  صورت  به  امسال  گفت: 
تخت های گردشگری رسمی استان قم در خانه 
مسافر،هتل و هتل آپارتمان و مهمانپذیرها توسط 

مسافران اشغال شده است.
تخت   737 و  هزار   12 كه  این  به  اشاره  با  وی 
اقامتی رسمی در قم برای پذیرایی از گردشگران 

ابراز داشت: تعداد  آماده است  داخلی و خارجی 
كل تاسیسات اقامتی رسمی استان شامل 272 
اتاق  این تعداد، چهار هزار و 6  مورد است كه در 

وجود دارد.
وی تعداد خانه مسافرهای رسمی و قانونی قم را 
200 واحد ذكر كرد و گفت: 70 واحد اقامتی هتل 
و هتل آپارتمان و 85 مهمانپذیر فعال نیز در استان 

وجود دارد.
 20 حدود  سالانه  داشت:  اظهار  ارجمندی 
میلیون مسافر از داخل و خارج كشور وارد قم می 
شوند كه بیشتر گردشگران خارجی از كشورهای 
عراق، پاكستان، افغانستان، لبنان ، بحرین و سوریه 

هستند .

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم خبرداد:

بازدید ۳5 هزار نفر از اماکن تاریخی قم 

شهردار قم:

برنامه ریزی برای مدیریت شهری به 
سمت مردمی شدن حرکت کند

شهردار قم گفت: وضع قوانین و برنامه ریزی برای نظام مدیریت شهری باید به 
سمت مردمی شدن حركت كند.

به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی شهرداری، دكتر سید مرتضی 
سقائیان نژاد در دیدار اعضای ستاد همایش بین المللی دكترین مهدویت با اشاره 
به اهمیت واگذاری امور مردم به خودشان اظهار كرد: مدیریت شهری عرصه ای 

است كه باید حاكمیت مردم در آن محقق شود.
 وی با تأكید بر اینكه برای عملكرد بهتر مدیریت شهری باید امور مربوط به 
شهرها به شوراهای اسلامی شهر واگذار شود، افزود: در حال حاضر 25 ارگان در 
شهر فرمان می دهند، درحالی كه شوراها باید محوریت امور شهرها را در دست 

داشته باشند.
 شهردار قم به لزوم واسپاری امور مردم به خودشان در كلام مقام معظم رهبری 
برده كه  به سمتی  را  اشاره كرد و گفت: نحوه وضع قوانین شوراهای شهر 

اختیارات این ارگان را كاهش داده است.
 سقائیان نژاد اظهار كرد: امروزه با استقرار نظام محله محوری و ارتقای جایگاه 

شوراهای شهر می توان امور مردم را به خودشان واگذار كرد.
 وی با اشاره به تأكید برنامه های توسعه كشور به واگذاری 23 وظیفه دولتی به 
شوراهای شهر و شهرداری ها گفت: هدف این ریل گذاری یكپارچه سازی امور 

شهری بوده كه در عمل هیچ گاه محقق نشده است.
 شهردار قم با اشاره به اینكه امروز مدیریت شهری به بنیان های فكری و 
نرم افزاری نیاز دارد، اظهار داشت: در حوزه فرهنگ ابتدا باید چارچوب های 
نرم افزاری شكل گرفته و در مباحث نظری به وحدت برسیم تا بتوانیم به چارچوب 

اجرایی برسیم كه در این عرصه حوزه های علمیه می توانند نقش آفرین باشند.
 سقائیان نژاد به تشكیل ستادهای راهبردی در حوزه علمیه قم اشاره كرد و 
افزود: وقتی مسائل نرم افزاری حل شده و وارد قوانین شود، می توان از هر 

دستگاه اجرایی متناسب با اختیارات و وظایفش انتظار داشت.
 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم:

اتوبوس های برقی به ناوگان حمل ونقل 
عمومی قم اضافه می شود 

شدن  اضافه  خبر  اعلام  با  قم  شهرداری  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل 
اتوبوس های برقی به ناوگان حمل ونقل عمومی قم گفت: اتوبوس های برقی با 

یک بار شارژ شدن می تواند 350 كیلومتر مسافت را در روز طی كند.
علی نیک در گفت وگویی اظهار كرد: در راستای چاره اندیشی برای موضوعاتی 
چون آلودگی هوا، ترافیک شهری و مسائل اجتماعی، اجرای اقدامات مؤثر در 

دستور كار مدیریت شهری و دولت قرار گرفته است.
 وی از اضافه شدن اتوبوس های برقی به ناوگان اتوبوسرانی شهرداری قم 
خبر داد و افزود: در بازدید از شركت ایران خودرو دیزل پیشنهاد شد تا به صورت 

آزمایشی یک دستگاه خودرو برقی در اختیار قم قرار بگیرد.
منظور  به  كرد:  خاطرنشان  قم  شهرداری  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل   
تا  است  انجام شده  مكاتباتی  برق  شركت  با  قم  شهر  به  برقی  اتوبوس  ورود 

زیرساخت های لازم برای ورود این اتوبوس به صورت آزمایشی فراهم شود.
این  كرد:  تأكید  برقی  اتوبوس های  برق  مصرف  میزان  به  اشاره  با  نیک   
اتوبوس ها برای پیمایش نیازمند 250 كیلوولت برق است كه به همین منظور 

پیش بینی شده تا شارژ این دستگاه ها در شب انجام شود.
 وی ادامه داد: این اتوبوس ها با یک بار شارژ شدن حداقل 250 كیلومتر و 

حداكثر 350 كیلومتر حركت می كند.
مردم  رضایت  اینكه  بیان  با  قم  شهرداری  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل   
مهم ترین هدف ما است، گفت: خودروهای برقی پس از طی فرایند آزمایش و 
سازگار بودن با هوای شهر از نظر سرمایش در فصل تابستان به ناوگان اتوبوسرانی 

شهرداری قم اضافه می شود.
 نیک گفت: شركت ایران خودرو دیزل آماده تحویل اتوبوس های برقی است كه 
پس فراهم شدن زیرساخت های برقی برای شارژ، فرآیند ورود خودرو به ناوگان 

انجام خواهد شد.
 

رئیس سازمان فناوری اطلاعات شهرداری قم:

سرویس های هوشمند شهرداری قم 
به زودی ارائه می شود

رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم گفت: امسال چند 
سرویس جدید در برنامه كاری سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری 

قرار دارد كه به زودی اطلاع رسانی خواهد شد.
علی مؤمن حجازی در گفتگویی با اشاره به برگزاری نمایشگاه الكامپ در قم 
اظهار داشت:  بعد از یک وقفه چهار ساله از آخرین نمایشگاه الكامپ كه در 
سطح استان قم برگزار شده بود، مجدداً این نمایشگاه برگزار شد كه انصافاً هم 

نیاز بود.
وی با بیان اینكه  نمایشگاه الكامپ به خوبی برگزار شد، تأكید كرد: یكی از 
اهداف شركت در نمایشگاه شناسایی پتانسیل ها و توانایی های مجموعه های 

دیگر به ویژه بخش خصوصی بود كه به خوبی محقق شد.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم ابراز كرد: در راستای 
استارت آپ ها  و  اطلاعات  فناوری  بحث  در  توانمند  مجموعه های  با  تعامل 
دیدارهایی از غرفه ها انجام شد و نشست ها و توافقات اولیه صورت گرفت تا برای 

تعاملات بعدی با آن ها برنامه ریزی كنیم.
وی در پاسخ به سؤالی در خصوص اینكه شهرداری چه  محصولات فناورانه ای 
را در غرفه به شهروندان معرفی كرد، پاسخ داد: ما با آخرین خدمات حضور پیدا 
كردیم، به نحوی كه در حوزه های مختلف ازجمله حوزه های حمل ونقل، خدمات 

شهری، شهرسازی آن چیزی كه نیاز به معرفی داشت، عرضه و معرفی كردیم
برنامه  در  جدید  سرویس  چند  امسال  داشت:  اظهار  حجازی  مؤمن 
به زودی  ارتباطات شهرداری قرار دارد كه  و  كاری سازمان فناوری اطلاعات 

اطلاع رسانی خواهد شد.
 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم :

امسال بخش زیادی از پروژه های 
شاخص قم تکمیل شد

 رئیس كمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم با اشاره به 
تكمیل پروژه های شاخص قم در سال 1402 گفت :رویكرد شورای اسلامی 
شهر تكمیل پروژه های نیمه تمام و تعریف پروژه های جدید با توجه به نیاز 

سنجی شكل گرفته است
 دكتر سید محمد حسین دهناد در برنامه نهضت پاسخگویی مسجدمحور كه 
با حضور اعضای شورای اسلامی شهر مقدس قم و مدیران شهری در مسجد 
از  صاحب الزمان)عج( خیابان توحید برگزار شد، اظهار كرد: بخش زیادی 
پروژه های شاخص قم در سال 1402 تكمیل شد، وظیفه ما خدمت بی منت 
به مردم عزیز قم است. وی افزود: در توسعه متوازن مناطق و پروژه های محلی 
و منطقه ای برنامه ای مد نظر قرار گرفته است و برای هر منطقه یک سری پروژه 

عمرانی شاخص تعریف شده كه پیگیری می شود.
رئیس كمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت: در این 
راستا سامانه ای در شورا ذیل كمیسیون عمران طراحی و از دو كمیته عمران و 

حمل و نقل تشكیل شده كه درصد پیشرفت فیزیكی پروژه ها رصد می شود.
وی در ادامه گفت: احداث بوستان بانوان و احداث فرهنگسرا در منطقه 6 
از جمله برنامه های شورا است. دهناد در پایان گفت: شورای اسلامی شهر 
رویكردی را در پیش گرفت مبنی بر اینكه قبل از تعیین پروژه های جدید، ابتدا 

پروژه های نیمه تمام شهری تكمیل شود.

رئیس ستاد مرکزی اعتکاف:

1۸ هزار نفر درقم معتکف می شوند
رئیس ستاد مركزی اعتكاف كشور با بیان این كه سال گذشته 14 هزار نفر 
در استان قم معتكف شدند گفت: امسال  9 مسجد اضافه شده است و آمار 
قابل پذیرش كه در مساجد تعیین كرده ایم 18 هزار نفر است كه 10 هزار نفر از 

خواهران و هشت هزار نفر از برادران را شامل می شود.
حجت الاسلام والمسلمین سید علیرضا تكیه ای روز یكشنبه در نشست 
خبری اظهار داشت: پارسال حدود 600 هزار نفر معتكف در 6 هزار مسجد 
كشور داشتیم و حدود 400 هزار نفر دهه هشتادی در آن مراسم شركت كردند 

كه از جمع كل معتكفان 40 درصد را خواهران تشكیل می دادند.
وی با اشاره به این  كه  اكنون ظرفیت و تعداد شركت كنندگان امسال به طور 
كامل از همه استان ها ارسال نشده است تا جمع بندی آمار را داشته باشیم 
گفت: آمار دقیق بعد از آیین اعتكاف مشخص می شود و یقینا آمار امسال 

نسبت به گذشته فزاینده خواهد بود.
اعتکاف همواره باید در جامعه اسلامی زنده و پویا باشد 

رییس ستاد اعتكاف كشور افزود: مشكل ستاد اعتكاف، تعداد مسجدی 
برای  تقاضا  بپذیریم است در حالی كه  آن ها معتكف  بتوانیم در  است كه 
معتكف شدن بسیار فراوان است و مساجد در مواردی از جمله صوت ، سرویس 

بهداشتی و تهویه باید از استانداردهای لازم برخوردار باشند.
وی با بیان این كه نام نویسی از معتكفان از 16 تا 26 دی ماه از طریق سایت 
ستاد اعتكاف كشور در حال انجام است عنوان كرد: ثبت نام كاملا رایگان است 
و برداران بالای 17 و خواهران بالای 14 سال می توانند اقدام به ثبت نام كنند، 
اما امكان اعتكاف برای افراد زیر این سنین در مساجد مختص اعتكاف دانش 

آموزی امكان پذیر است.
تكیه ای افزود: اعتكاف به عنوان سنتی حسنه ادیانی از زمان ابراهیم)ع( و 
اسماعیل)ع( در متن آیه قرآن در سوره بقره نهاده شده است و اعتكاف همواره 

باید در جامعه اسلامی زنده و پویا باشد.
وی از جمله دستگاه ها و نهادهای همكار در برگزاری آیین اعتكاف را سازمان 
تبلیغات اسلامی، وزارت آموزش و پرورش، نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری 

در دانشگاه ها و بسیج مستضعفان ذكر كرد.
آماده سازی 4۷ مسجد برای حضور معتکفان قمی

تكیه ای در رابطه با آمار اعتكاف استان قم نیز بیان داشت: برادران در 19 
مسجد معتكف می شوند كه البته مساجد بزرگ تر با ظرفیت بالای یک هزار نفر 

ویژه آقایان قرار گرفته است.

وی ادامه داد: 28 مسجد نیز در قم برای اعتكاف در اختیار خواهران است.
وی با بیان این كه سال گذشته 14 هزار نفر در استان قم معتكف شدند گفت: 
امسال 9 مسجد اضافه شده است و آمار قابل پذیرش كه در مساجد تعیین كرده 
ایم 18 هزار نفر است كه 10 هزار نفر از خواهران و هشت هزار نفر از برادران را 

شامل می شود.
رئیس ستاد اعتكاف كشور افزود: در قالب برنامه های فرهنگی اعتكاف در 
قم، 188 سخنرانی و مداحی در مساجد را طرح ریزی كرده ایم و در هر مسجد 
چهار برنامه از صبح تا شب متوجه به مسائل اخلاقی ، فضایل و مناقب اهل بیت 

است.
وی ادامه داد: 500 حلقه معرفت نیز در مساجد استان قم برگزار می شود و 

47 حلقه قرآنی نیز خواهیم داشت.
وی افزود: 74 میز مشاوره پاسخگویی به سووالات شرعی و شبهات نیز در 
آیین اعتكاف امسال برگزار می شود و 11 مسجد دانش آموزی و یک مسجد 

مادر و فرزند نیز خواهیم داشت.
تكیه ای یادآور شد: امسال تاكنون برای 18 هزار نفر سهمیه اعتكاف در استان 

20 هزار نفر ثبت نام كرده اند و این ثبت نام تا روز سه شنبه ادامه خواهد یافت .
وی ادامه داد: 40 درصد از ثبت نام كنندگان اعتكاف در استان قم را دانش 

آموزان تشكیل می دهند و 34 درصد از افراد نیز تحصیلات دانشگاهی دارند.
رئیس ستاد مركزی اعتكاف كشور در پایان گفت: امسال نیز مانند پارسال 
شعار سال برای آیین اعتكاف در نظر گرفته شده است و شعار ما برای سالجاری 

"اعتكاف، معنویت تمدن ساز" است.

عکس: محمدمهدی پورعرب

بارش برف در جاده چالوس

اینكه مجموع  بیان  با  قم  استان  برنامه ریزی  و   سرپرست سازمان مدیریت 
درآمدهای این استان از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه بالغ بر 44 هزار و 210 
میلیارد ریال بوده است گفت: وصولی درآمدها نیز 34 هزار و 940 میلیارد ریال 

بوده كه 104.5 درصد تحقق داشته است.
محمدجواد شاكر آرانی عصر شنبه در دوازدهمین جلسه شورای برنامه ریزی و 
توسعه قم در تالار امام جواد)ع( استانداری همچنین اظهار داشت: حدود 1500 
میلیارد ریال نیز مازاد درآمد داشتیم، و رتبه هفدهم را در بین استان های كشور 

كسب كرده ایم.
وی با یادآوری اینكه سازمان برنامه و بودجه كشور طبق قانون موظف بوده كه 
هر سه ماه یک بار، مازاد درآمد استان ها را محاسبه و باز توزیع كند خاطرنشان 
كرد: در پایان نیمه نخست سال جاری این محاسبه انجام، و فقط به 22 استان 
از جمله قم پرداخت شد، كه شامل 19 میلیارد و 500 ریال اعتبار هزینه ای و به 

همین مبلغ نیز اعتبار تملک است.
وی در ادامه با اشاره به اینكه توزیع اعتبار هزینه ای به تصویب رسید تصریح 

كرد: برای توزیع اعتبار تملک، باید فهرست نیازها جمع آوری شود.
شاكر آرانی در بخش دیگری از سخنان با بیان این مطلب كه از ماه جاری حقوق 
كاركنان دستگاه های استانی و ملی از طریق سامانه كارمند ایران، پرداخت 
می شود یادآور شد: تمامی احكام و سایر پرداختی های دستگاه های اجرایی كه 

از بودجه عمومی استفاده می كنند از طریق این سامانه صورت می گیرد.
وی با ذكر این نكته كه هم اكنون در قم فرآیند پرداخت حقوق 2 هزار و 293 
پرسنل رسمی، پیمانی و قرارداد كارمعین در 23 دستگاه استانی انجام شده 
است بیان داشت: برای دستگاه های ملی كه بعضا در استان هستند نیز با 

پیگیری های صورت گرفته، این كار انجام شد.
وی ادامه داد: ارقام مربوط به بودجه كاركنان همه دستگاه های اجرایی استان، 
در این سامانه ثبت شده و برای ارسال به بانک مركزی در اختیار سازمان برنامه و 

بودجه كشور قرار گرفته، و شیوه پرداخت حقوق كاركنان در ماه های آینده نیز به 
همین شكل خواهد بود.

شاكر آرانی در بخش دیگری از سخنان همچنین آیین نامه اجرایی بند ب تبصره 
11 قانون بودجه سال 1402 را مورد اشاره قرار داد و گفت: مطابق این آیین نامه 
باید از محل درآمد حاصل از مالیات بر ارزش افزوده، برای سكونت گاه های غیر 

رسمی به نسبت سهمی كه از جمعیت استان دارند، هزینه شود.
موافقت شورای برنامه ریزی با بازنگری طرح جامع شهر جعفریه 

وی برخی طرح هایی كه بر اساس این آیین نامه مدنظر قرار گرفته را مورد اشاره 
قرار داد و گفت: مسجد، مدرسه، زیرساخت های فرهنگی و هنری، پاسگاه و 
كلانتری، روشنایی معابر، ایستگاه های رادیویی و تلویزیونی و ارتباطی همچنین 
مراكز بهداشتی، آب و برق و سایر تاسیسات شهری از طرح های مورد نظر برای 
سكونت گاه های غیررسمی است كه محل تامین اعتبار آن، مالیات بر ارزش 

افزوده است.
وی اظهار كرد: بر اساس مطالعات ستاد بازآفرینی شهری قم، 16 محله این 
استان به عنوان مناطقی كه اولویت بیشتری برای استفاده از این اعتبار دارند، 

تصویب شد.
اجرای  برای  نیز  اعتبار  ریال  میلیارد   1560 گفت:  همچنین  آرانی  شاكر 
طرح های مختلف در این مناطق كه از اولویت بیشتری برخوردارند، پیشنهاد 

شده است.
وی اضافه كرد: 800 میلیارد ریال از این بودجه پیشنهادی برای طرح های 
نیمه تمام و 760 میلیارد ریال دیگر آن نیز بین شركت های آب و فاضلاب و توزیع 

نیروی برق همچنین دانشگاه علوم پزشكی و نیروی انتظامی توزیع خواهد شد.
وی در بخشی دیگر از سخنان با اشاره به موافقت شورای برنامه ریزی استان با 
بازنگری طرح جامع شهر جعفریه بیان كرد: شهرداری باید اعتبار مورد نیاز برای 

اجرای طرح های هادی روستایی این منطقه از استان را تامین كند.

سرپرست سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم اعلام کرد:

۴۴ هزار و 2۱۰ میلیارد ریال مجموع درآمدهای قم تا پایان آذرماه


